
یادداشت 

سال هاست به لطف خدای 

متعال و عنایت سیدالشهدا)ع(، 

سیل زوار در مراسم عظیم پیاده روی 

اربعین تصاویری از عشـــق، حضور و عمل را به عالم منعکس می کند. در پاسخ 

به این ســـوال که هر فرد چندبار در این برنامه حضور داشـــته است، پیمایش و 

آمـــاری ندیده ام اما قطعا در میان میلیون ها ایرانی که در ایام پیش رو به کربلا 

خواهند رفت، تعداد کســـانی که برای بار دوم و بیشـــتر می روند، بسیار است. 

برخی شـــاید 10 بار و بیشتر. این »تکرار« در عین اینکه سعادت و لطفی است 

گرانمایـــه، نباید زائر را به مرحله »عادت« برســـاند؛ عادتی که قالب را بر محتوا 

برتری می بخشـــد و به تدریج زائر، دیگر ملتفت نیســـت که مشغول چه حرکت 

تمدنی و اجتماعی است.

 

  التفات
به فرمایش امیرالمومنین علی)ع( »عادت« بر انسان سلطنت پیدا می کند؛ »للِعادَةِ 

عَلى کلِّ إنسانٍ سُلطانٌ«. منظور این نیست که شرکت در این مراسم را کنار بگذاریم 

تا عادت نشـــود چراکه این حضور حتی بدون التفات هم از اعظم اعمال است. 

بلکه غرض، ارتقای عمل است. اگر آماده حرکتیم، بدانیم )دائما بدانیم(؛ با این 

ســـفر همه سیئات پاک  می شود )ان کَانَ مَاشِیا کَتَبَ اللَّه لَه بکُِلِّ خُطوَْه حَسَنهَ 

ئَه( و ملتفت باشـــیم که پس از برگشت باید انسانی دگر باشیم  وَ مَحَى عَنهْ سَـــیِّ

)حدیث: یَقُولُ لَکَ اسْـــتَأنْفِِ الْعَمَلَ(. انسان اربعینی هر سال که دوباره به این 

ســـفر می رود، قدم هایش تکراری در یک مسیر تکراری است اما سیر صعود دارد 

و با هر قدم ارتقا می دهد خودش را، همراهانش را و تمام حرکت را.

 

  احیای اجتماعی نو
نام بردن از اندیشـــمند و اندیشـــه غربی برای تحلیل کنگره الهی اربعین در بدو 

امر خوشـــایند نیست اما اگر بهره برداری از یک دیدگاه جامعه شناسانه بتواند ما 

را با مزیت های مراسم اربعین بیشتر آشنا کند، مانعی ندارد. 

فردیناند تونیس )Ferdinand Tönnies( جامعه شناس آلمانی با تمایزدهی دو 

 Gesellschaft اجتماع( و گزل شافت( Gemeeinschaft مفهوم گمین شـــافت

)جامعـــه(، ارتباطـــات اجتماعی را به خوبی تبیین می کنـــد؛ »اجتماع« دارای 

ارتباطات کمتر میان مردمان اما عمیق است درحالی که در »جامعه«، ارتباطات 

مردم از نظر کمی، بســـیار بوده ولی عمق آنها اندک است. »جامعه« جایی است 

کـــه بر مبنای عقلانیت ابزاری هر فرد به دنبال منافع و معیشـــت و علایق خود 

اســـت و حال آنکه مردمان »اجتماع« دارای عاطفه و احســـاس و منافع مشترک 

بیشتری هستند. تونیس می گوید پس از مدرنیته، اجتماع تبدیل به جامعه شد 

و ارتباطات اجتماعی عمیق هم از بین رفت؛ چیزی که شـــاید بالوجدان همه ما 

در زندگی روزمره خود هم درک کرده باشـــیم. اما آنچه در پیاده روی اربعین رخ 

می دهد بسیاری از نظریه ها و نظریه پردازان را متعجب کرده است. اجتماعی که 

در اربعین اتفاق می افتد در عین حال که در دنیای مدرن امروز است اما از جامعه 

مـــدرن عبور کرده و نوعی احیای اجتماع ناب اســـت. با این تفاوت که برخلاف 

نظریه تونیس ـ که فقط معتقد بود عمق ارتباطات زیاد بود، نه تعداد و وســـعت 

کمی آن ـ در اربعین علاوه بر عمق ارتباطات، وسعت کمی آن نیز به شدت بالاست. 

تحلیل ایـــن وضعیت را می توان در تفاوت نگاه به ارتباطات پیدا کرد؛ ارتباطات 

اجتماعی اربعینی ذیل رویکرد آیینـــی )Ritual approach( به ارتباطات معنا 

پیـــدا می کند و حال آنکه ارتباطات جامعه مدرن به معنای انتقال صرف پیام در 

رویکرد ارتباطات انتقالی )Transmission approach( تفسیر می شود. ارتباطات 

اجتماعی اربعینی به دنبال تولید معنای مشترک است و مردم در جست وجوی 

امر قدســـی، در کنار هم تولید آیین می کنند، نه اینکه فرستنده یا گیرنده صرف 

پیام باشند. مشارکت، نقطه عزیمت و مزیت ارتباطات اجتماعی اربعینی است. 

  امتداد
پیاده روی اربعین یک بار در ســـال اســـت، اما قابلیت امتداد دارد. اساسا اگر با 

تمام ماهیت و ابعاد و رســـالاتش امتداد نیابد در حد مناســـک باقی می ماند و 

اگـــر امتداد یابد فرهنگ خواهد بود. اربعیـــن را به مثابه »فرهنگ« باید دید، نه 

اتفاق مناســـکی موســـمی. همدلی، عشق و محبت در میان زواری که برای امر 

مقدس در کنار هم عرض ادب می کنند، با عبور از مرزها در برگشـــت، نباید در 

عراق بماند بلکه می بایســـت در جامعه اصلی زائر امتداد پیدا کند و این امتداد، 

خود را در همه حوزه های زندگی مانند اقتصاد و سیاست و فرهنگ نشان  دهد. 

به عنوان مثال در اقتصاد اربعینی خبری از منفعت گرایی فردی نیست. اقتصاد 

اربعین، اوج اقتصاد مردمی اســـت؛ مردمی که مواسات، زیربنای حرکت جمعی 

آنها در آن ایام اســـت. اگر این مدل از اقتصاد امتداد پیدا کند تاثیرات بســـزایی 

در اقتصاد جامعه خواهد داشت. 

در حوزه فرهنگ که تفاوت، بسیار است. در فرهنگ اربعین، اساسا سبک زندگی 

متفاوت است و ارتباطات اجتماعی اربعینی به این سبک زندگی رنگ وبویی دگر 

می دهد. در این فرهنگ، چون یک خیر فرهنگی عظیم برای همه متصور است 

و زوار برای رسید به آن »خیر« کنار هم حرکت می کنند، ما با یک جامعه سراسر 

پیوسته روبه رو هستیم. اگر این فرهنگ بتواند با فرهنگ فردگرای دنیای مدرن 

امروز که در زندگی روزمره اینترنت محور ما حاکم اســـت، میان دو اربعین چالش 

کند و امتداد یابد، جامعه تغییر خواهد کرد. اربعین همه اش فضیلت است، چه 

همین ایام در عراق تمام شـــود و چه در جامعه خودمان تا ســـال بعد امتداد یابد 

اما اگر امتداد یابد، وجه جامعه ساز اربعین و تمدن ساز اربعین تکمیل می شود.

 

  وسعت
امسال اربعین متفاوتی را تجربه می کنم. در کنار کسانی هستم که از کیلومترها 

آن طرف تر علی رغم مشقت ها و هزینه ها به سمت معشوق حرکت کرده اند تا دل 

در گرو عشق حسین)ع( و دست در دست شیعیان و محبان حضرت با پای پیاده 

طی طریق کنند و در مسیر حسین قدم بردارند. 

انگلســـتان، فرانسه، روسیه، هلند و کشورهای دیگر اروپا با سبک زندگی غربی 

همچنان دانشجویانی را از ایران عزیز میزبانی می کنند که سبک زندگی حسینی 

را در بلاد لذت های دنیوی و مادی، از دســـت نداده اند. این عزیزان در »اتحادیه 

انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا« در کنار تحصیل، برای اعتلای فرهنگ 

مطلوب خود و جامعه دانشجویی تلاش می کنند و اکنون در کنار آنها در اربعین، 

مشق اراده می کنم و غیرت. 

ابی  عبدالله علیه السلام نقطه اشتراک فرهنگ شیعی در جهان و اربعین، میعادگاه 

نسل جوان جامعه ساز و تمدن ساز است. ظرفیت این دانشجویان که عموما نخبه 

و علاقه مند به بازگشت و خدمت به ایرانند، چه اکنون که پیام آور فرهنگ ایرانی_ 

اسلامی در اروپا هستند و چه در آینده که ایران را می سازند، بی نظیر است. البته 

به نظر می رسد قدر آنها آن طور که باید و شاید دانسته نمی شود. مفهوم »نخبه« 

و »بازگشـــت علمی« باید در نهادهای مرتبط مانند بنیاد نخبگان، وزارت علوم، 

وزارت بهداشت و مانند آنها بازخوانی شود. 

اربعین را به مثابه »فرهنگ« باید دید نه اتفاق مناسکی موسمی

 
نا |

یس
 | ا

زند
ی 

هاد
س: 

عک
|

»فرهیختگان« در گفت وگو با منابع مطلع پشت پرده هک اطلاعات »تپسی« گزارش می دهد 

پـاشنه آشیل هـک  بـیگ دیتاها کـجاست

دانشگاه آزاد رتبه اول
علمی کشور وهی که دولت نشد13 زمینه  ین وضعیتگر آخر

وعده مَسکن رئیسی

US News 2023  مقامات طالبان بر تهدیدات لفظی و عملی خود علیه همسایگان افزود ه اندجایگاه ملی و بین المللی دانشگاه آزاد  از منظر رتبه بندی
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۱.۵ میلیون نفر برای دریافت تسهیلات به بانک ها معرفی شده اند

احمد اولیائی
عضو هیات علمی پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی

|فصل جدید رادیو مضمون منتشر شد|

@radiomazmoon

رادیو مضمون، کاری از گروه پادکست های 
همیشه در میان و روزنامه فرهیختگان
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چهار چهار ررااهه
استانباستانبوولل

ایران و تایران و تررکیه درباره کیه درباره 44 محور مهم وارد گفت وگو شدند محور مهم وارد گفت وگو شدند

سفر وزیرخارجه جدید اردوغان به تهران آغاز مسیر تازه  دولت اوستسفر وزیرخارجه جدید اردوغان به تهران آغاز مسیر تازه  دولت اوست

چهار راه
استانبول

نیستیم دنبال انتقام از هنرمندان 
گفت وگوی »فرهیختگان« با معاون هنری وزارت ارشاد درباره کنسرت، حراج تهران، تئاترهای لاکچری و...

ایران و ترکیه درباره 4 محور مهم وارد گفت وگو شدند

سفر وزیرخارجه جدید اردوغان به تهران آغاز مسیر تازه دولت اوست
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علی حیدری، کارشناس مسائل ترکیه در گفت وگو با »فرهیختگان«:

در سفر وزیر خارجه ترکیه به ایران
موضوعات امنیتی بر اقتصادی غلبه دارد

رحمان قهرمان پور، کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با »فرهیختگان«:

ترکیه برای حفظ نفوذ خود در منطقه
به همکاری با ایران نیاز دارد

روز گذشته هاکان فیدان وزیر خارجه ترکیه برای اولین بار 

به ایران سفر کرد و با امیرعبداللهیان وزیر خارجه ایران 

گفت وگو و دیدار کرد. ســـفر وی با توجه به اینکه برخی 

موارد مورد اختـــاف میان ایران و ترکیه در موضوعاتی 

مثل قفقاز و سوریه همچنان حل نشده باقی مانده اند، 

حائز اهمیت است. برای بررسی ابعاد سفر وزیر خارجه 

ترکیه به ایران و محورهای مهمی که گفت وگوها حول آنها 

صورت گرفته با علی حیدری کارشـــناس مسائل ترکیه، 

گفت وگو کرده ایم که در ادامه می خوانید. 

اهمیت سفر وزیر خارجه ترکیه به ایران و اهداف احتمالی 

این سفر درباره چه مسائلی خواهد بود؟

هاکان فیدان به عنوان وزیر خارجه اولین بار است که به ایران 

سفر می کند. بحث روابط دوجانبه و منطقه ای در این دیدار 

موردبررسی قرار گرفته اســـت. الان موضوع مهم اقتصادی 

تمدید قرارداد گازی 25 ساله را داریم که یکی، دوسال آینده 

به پایان می رسد و گفت وگوها در این خصوص بین مقامات دو 

کشور در جریان است. درباره روابط منطقه نیز دو موضوع مهم 

سوریه و قفقاز را داریم که پرونده های اختلافی بین دو کشور 

است که درحال حاضر گفت وگوها درباره آنها در جریان است 

و موضوع عادی سازی روابط سوریه و ترکیه با شروط بحقی که 

بشار اسد و دولت دمشق گذاشتند مبنی بر خروج نیروهای 

اشغالگر ترکیه از شمال سوریه برای عادی سازی روابط و تاکید 

اردوغان و مقامات آنکارا مبنی براینکه خاک ســـوریه را ترک 

نخواهند کرد، مذاکرات درحال حاضر به بن بست خورده است. 

به نظرم در گفت وگوهایـــی که بین طرف های ترک و ایرانی 

صورت  گرفته درباره این موضوع هم بحث شده تا ترکیه بتواند 

از نفوذ ایران برای کمک به تسهیل در عادی سازی روابط بین 

سوریه و ترکیه استفاده کند. احتمالا در این خصوص ابتکار 

عملی از طرف ترکی یا ایرانی مطرح شده تا بتوانند به نتیجه 

مشخص برسند. مساله قفقاز هم موضوع مهمی است، چون 

طرف ترک به شدت مصمم است که آنچه را کریدور می خواند، 

راه اندازی کند و از مزایای سیاسی و اقتصادی آن بهره ببرد. 

همان طور که مطلع هســـتید جمهوری اســـلامی موضعی 

مبنی بر اینکه اجازه نخواهد داد تغییرات مرزی یا ژئوپلیتیکی 

در منطقه شـــکل بگیرد، اتخاذ کرده و خط قرمز خود را طی 

دوســـال گذشته بر این مبنا استوار کرده است. اردوغان هم 

چند وقت پیش به این اشاره کرد که مشکل ما درحال حاضر 

ارمنستان نیست، بلکه با ایران است. 

در موضـــوع اختافاتی که ایران با ترکیه به ویژه درمورد 

کریدور میانی در قفقاز دارد، آیا ممکن اســـت توافقاتی 

صورت بگیرد؟

موضوع این اســـت که احتمالا با توجه به قاطعیت ایران در 

موضعش و تلاش ترکیه برای رسیدن به هدف های سیاسی و 

اقتصادی خود، راه حل میانی پیدا شود. راه حل میانی یعنی 

ایجاد خط ارتباطی با حضور نیروهای روس و بهره اقتصادی 

کشـــور ارمنســـتان. این می تواند راه حلی باشد که از جانب 

ترکیه یا ارمنستان مطرح شود و احتمالا پذیرفته هم خواهد 

شـــد که هم راه حل ترکیه اجابت شود مبنی بر اینکه کریدور 

با تمام بار حقوقی آن به ترکیه و آذربایجان داده شـــود و هم 

اینکه خطوط قرمز جمهوری اسلامی ایران حفظ شود. تصور 

می کنم طرفین یا در مذاکرات فعلی یا در آینده بر این مبنا به 

توافق برســـند. البته از آنجا که هاکان فیدان سابقه امنیتی 

دارد، تصور می کنم موضوعات امنیتی سیاسی در این دیدار 

بر موضوعات اقتصادی غلبه داشـــته است، به خصوص که 

فیدان همراه اردوغان به روسیه هم خواهد رفت و درخصوص 

مسائل منطقه ای و دوجانبه با پوتین گفت وگو خواهد داشت 

که ســـوریه هـــم یکی از موضوعات مـــورد گفت وگو پوتین و 

اردوغان خواهد بود. 

آیـــا می تـــوان گفـــت کـــه اردوغـــان در دور جدیـــد 

ریاست جمهوری خود قصد ایجاد تغییر در مناسباتش 

و افزایش تعامات با ایران را دارد؟

ترکیه در دوره پنج ساله فعلی تمایل چندانی به توسعه روابط 

سیاســـی و اقتصادی با ایران نخواهد داشت، چون به دنبال 

عادی ســـازی روابط با کشورهای عربی، رژیم صهیونیستی و 

غرب خواهد بود و در این چهارچوب اگر به سیاست خارجی 

ترکیه نگاه کنیم، می توان دریافت که تمایل ندارد دچار تنش 

با این کشـــورها شـــود، بر همین مبنا سال گذشته سفیری 

را که دیپلمات نبود، بلکه یک اســـتاد دانشـــگاه بود به ایران 

فرستادند، چون می خواهند روابط در همین سطح سیاسی 

و اقتصاد بماند. 

بـــا توجه به اینکه قرارداد گازی 25 ســـاله ایران و ترکیه 

نیز رو به پایان اســـت، آیا می توان امیدوار بود سفر وزیر 

خارجـــه به افزایش تعامات اقتصـــادی به ویژه در حوزه 

انرژی بینجامد؟

گفت وگوها برای تمدید قرارداد گازی ادامه دارد اما تصورم این 

اســـت که ترکیه به دلیل تنوع سبد انرژی خود نسبت به 25 

سال گذشته و واردات گاز از روسیه، آذربایجان، ترکمنستان، 

قطر و الجزایر دســـت بالا را دارد و در مذاکرات با طرف ایرانی 

چانه زنی می کند. بر همین مبنا تصور می کنم قرارداد گازی 

مثل ســـابق 25 ســـاله نخواهد بود و در قیمتش هم ترکیه 

از طرف ایرانی خواهد خواســـت که انعطاف های بیشـــتری 

داشته باشد. امکان دارد این موضوع به سایر همکاری های 

اقتصادی سرایت کند. 

چقدر می توان امیدوار بود که ســـفر وزیر خارجه ترکیه 

مقدمه ای برای گسترش تعامات ایران و ترکیه برای مقابله 

با گروهک های تجزیه طلب کردی باشد؟

طی چندســـال گذشته و به خصوص دوســـال اخیر، ترکیه 

عملیات های زیادی در شـــمال عـــراق علیه پ ک ک انجام 

داده است. تمایل زیادی داشته که بغداد و تهران هم به این 

عملیات بپیوندند، چون اولا باعث می شود عملیات های ترکیه 

در عراق مشروعیت پیدا کند و از اشغالگری خارج شود و دوم 

اینکه اگر عملیات علیه تروریسم همه جانبه باشد، می تواند 

اثرگذاری بیشـــتری داشته باشد، لذا هر بار که مقامات ترک 

به ایران سفر کرده اند یا مقامات ایران به ترکیه سفر کرده اند، 

مقامات ترکیه به این موضوع تاکید داشته اند که عملیات ها 

علیه پ ک ک مشترک باشـــد. از طرفی ایران طی یک سال 

گذشته، عملیات های خود علیه گروه های تروریستی کردی 

مثل حزب کومله و دموکرات را افزایش داده و برای این موضوع 

به اقلیم کردســـتان یعنی اربیل و بغداد یک زمان مشخصی 

داده که گروه ها از مرزهای ایران فاصله بگیرند و خلع ســـلاح 

شوند. در این خصوص با توجه به سابقه امنیتی هاکان فیدان، 

امکان گفت وگوها در این خصوص وجود دارد، چون شـــاخه 

ایرانی پ ک ک یعنی پژاک در کوه های قندیل مستقر است و 

اگر به صورت همه جانبه با این گروه ها برخورد شود، می توان 

نتیجه بهتری کسب کرد.

برای بررســـی ابعاد و اهمیت سفر هاکان فیدان، وزیرخارجه 

ترکیه بـــه ایران با رحمان قهرمان پور، کارشـــناس مســـائل 

بین الملل به گفت وگو پرداخته ایم. مشـــروح این گفت وگو را 

در ادامه می خوانید. 

مهم ترین اهداف سفر وزیر خارجه ترکیه به ایران چه مواردی 

است؟

اهمیت این ســـفر در چند مساله است. الان می بینیم که در سوریه 

اعتراضات جدیدی در مناطق شـــرقی صورت گرفته و برخی قبایل 

سوری شورش کرده اند. درگیری های بین کردهای سوریه با یگان های 

خلق گزارش شده است. در سویدا هم دروزی ها نزدیک به سه هفته 

است که دارند اعتراض می کنند. لذا یکی از موضوعات مهم، مساله 

سوریه است و آماده سازی شرایط برای برگزاری دور جدید مذاکرات 

آستانه که مساله بسیار مهمی است. از یک طرف روسیه درگیر جنگ 

اوکراین شـــده و نیروی نظامی اش را صرف آنجا می کند و به تبع آن 

از حضور نظامی خود در ســـوریه کاسته است. از طرف دیگر به نظر 

می رسد که آمریکا دارد فعالیت می کند. لذا سوریه یکی از مهم ترین 

موضوعاتی اســـت که دو طرف درمورد آن چانه زنی خواهند کرد و با 

توجه به اختلاف نظرهای بسیاری که دارند سعی می کنند راه حلی 

پیدا کننـــد. آقای امیرعبداللهیان پیش از تصدی وزارت خارجه در 

ســـوریه فعال بوده و آقای هاکان فیدان هم در روسیه حضور داشته 

است. بنابراین سابقه مذاکراتی و انتقال نظرات در مورد سوریه را دارند 

که این سابقه نیز باعث اهمیت موضوع سوریه برای دو وزیر می شود. 

مســـاله بعدی اختلافات آذربایجان و ارمنستان است. در چند روز 

اخیر نیز درگیری هایی بین دو طرف از سر گرفته شده و چندین سرباز 

کشته شده اند. این موضوعات برای ایران، ترکیه و روسیه به عنوان سه 

ضلع حل کننده مساله قفقاز بسیار مهم است. از طرف دیگر در یک 

سال اخیر ارمنستان خیلی تلاش داشته تا شورای اروپا وارد دعوای 

آذربایجان و ارمنستان شود. فرانسه نیز برای حضور اظهار تمایل کرده 

اســـت، بنابراین 3 بازیگر منطقه ای یعنی ایران، ترکیه و سوریه که 

هیچ کدام خواهان ایفای نقش اروپا و آمریکا در مسائل قفقاز جنوبی 

نیستند، این مساله برایشان اهمیت پیدا کرده است. موضوع بعدی 

وضعیت جدیدی است که ترکیه به دنبال آن است. اردوغان بعد از 

پیروزی در انتخابات کابینه خودش را بیش از حد انتظار تغییر داد. 

کابینه جدید کابینه اقتصادی است. گفته می شود همه وزرا جمع 

شده اند بلکه بتوانند مشکل اقتصادی ترکیه را حل کنند تا این کشور 

بتواند جایگاه خودش را تثبیت کند. آمدن هاکان فیدان به ایران نیز 

در چهارچوب سیاست جدید ترکیه تعریف می شود. موضوع ثابتی 

هم که همیشه مورد گفت وگو بین ایران و ترکیه است مربوط می شود 

به تحرکات گروه های تجزیه طلب کرد. ترکیه در شـــمال عراق و در 

مناطق کردنشین پایگاه زده و بعضا درگیری هایی در آنجا درحال 

رخ دادن است که مورد توجه تهران و آنکاراست. 

درمورد سوریه مهم ترین مساله مورد بحث بین تهران و آنکارا 

چه چیزی است؟

اردوغان قبل از انتخابات خواهان ملاقات با بشـــار اســـد بود که 

او نپذیرفت. اکنون نیز مســـاله بازگشت آوارگان سوری به یکی از 

موضوعات جدی در ترکیه تبدیل شده و اردوغان نیز بر لزوم بازگشت 

آنها تاکید کرده است. ترکیه درحال حاضر در مرز خود با سوریه دارد 

با کمک مالی قطر خانه هایی را می سازد تا آواره های سوری را در آنجا 

مستقر کند. این مساله بافت جمعیتی آن مناطق را که در اختیار 

کردهاست تغییر می دهد و ممکن است به ایجاد تنش بین کردها 

و عرب ها بینجامد. مســـاله اصلی و محوری درمورد سوریه تعیین 

نظام سیاسی آن است. در این مورد رویکردهای ایران با چیزی که 

مطلوب ترکیه اســـت در تعارض قرار دارد. مساله شماره یک ترکیه 

درمورد سوریه مهار کردهای سوری و جلوگیری از تقویت آن است. 

پ.ک.ک که مقرش در جنوب شرق ترکیه است از آنجا وارد مناطق 

شمال شرق سوریه شده و در آنجا با همکاری یگان های خلق کرد 

خودش را تقویت کرده است. سلاح هایی هم که آمریکا به یگان های 

خلق کرد می دهد در اختیار پ.ک.ک نیز قرار داده شده و توسط 

آنها به کار گرفته می شود. بنابراین ترکیه اگر از سایر گروه ها همچون 

ترکمن ها حمایت می کند به این دلیل است که بتواند تهدیدی که از 

کرد متوجه ترکیه است را دفع کند. در مقابل مساله اصلی ایران این 

است که در سوریه گروه  های سلفی قدرت پیدا نکنند تا خود بتواند 

از طریق همکاری با بشار اسد درمقابل اسرائیل بازدارندگی ایجاد 

کند. ایران با بخشی از گروه های معارض سوری که با ترکیه درحال 

همکاری هستند، همراهی ندارد و آنها را گروه تروریستی می داند. 

در نقطـــه مقابل نیز ترکیه با برخی از گروه های مورد حمایت ایران 

میانه خوبی ندارد. درحال حاضر سوریه به اتحادیه عرب بازگشته 

و برخی این بازگشت را حاصل توافق ایران و عربستان در فروردین 

امسال می دانند. اینکه سوریه چگونه روابط خودش را با کشورهای 

عربی بهبود بخشیده و با آنها به همکاری بپردازد، امر مهمی است. 

درکل باید بگویم که مســـاله سوریه تک بعدی نیست و انبوهی از 

چالش های واجد اهمیت برای ایران و ترکیه را در خود دارد که حل 

آنها مستلزم مشورت های مستمر بین طرف هاست که اگر تنشی 

نیز آغاز شد نیاز به این مشورت ها شدت می یابد. بنابراین طبیعی 

است که بخش زیادی از گفت وگو ها به مساله سوریه اختصاص یابد. 

آیا می توانیم سفر وزیرخارجه ترکیه به ایران را در راستای پروژه 

توسعه اقتصادی ارزیابی کنیم؟

اردوغان گفته اســـت این آخرین دوره ریاست جمهوری وی است. 

ترکیه که نفوذش را در منطقه گسترش داده با وارد کردن سیاست 

خارجی خودش به مرحله نظامی و تاسیس پایگاه های مختلف در 

منطقه می خواهد نشان دهد که قصد حفظ نفوذ خود در منطقه 

را دارد و این امر مستلزم تنش است. یعنی اگر بخواهد پایگاه هایی 

که در عراق تاســـیس کرده و مورد اعتراض بغداد است را همچنان 

حفظ کند قائدتا باید به توافقی با ایران برسد. مساله اردوغان این 

اســـت که با اتکا به توان نظامی، به لحاظ اقتصادی خود را تقویت 

کـــرده تا بتواند موقعیت خـــود را در منطقه حفظ کند. به همین 

جهت نیز به همکاری با ایران احتیاج دارد. مساله اصلی اردوغان 

این است که چگونه سرمایه وارد چرخه اقتصادی خود کند و مانع 

از بروز تنش های آســـیب زننده به اقتصادش شود. توسعه روابط با 

روســـیه، ایران، عربستان و امارات نیز در چهارچوب همین رویکرد 

پیگیری می شود. 

چقدر امید وجود دارد که اختافات بین طرف های مختلف در 

مساله قفقاز به ویژه ایران و ترکیه با استفاده از چهارچوب های 

مبتنی بر دیپلماسی حل وفصل شود؟

مســـاله قفقاز جنوبی در چهارچوب 3+3 ای که امیرعبداللهیان 

پیشنهاد کرده بود، دارد جلو می رود. البته گرجستان خیلی مایل 

به نقش آفرینی در این چهارچوب نیست. گرجستان به دلیل اینکه از 

بازگشایی راه های ترانزیتی در قفقاز جنوبی متضرر می شود، خیلی 

وارد موضوع نشده است اما مساله ایران، روسیه و ترکیه در قفقاز بعد 

از جنگ اوکراین دچار تحولاتی شده است. مهم ترین مساله این است 

که روسیه برای دور زدن تحریم های غرب به راه های زمینی در قفقاز 

و گشوده شدن راه های مواصلاتی نیاز دارد. چون روسیه در مرزهای 

غربی خودش وارد تنش با اوکراین شده و از طرف دیگر اروپا به دنبال 

محدود کردن روسیه است بنابراین گشودن راه های مواصلاتی در 

قفقاز جنوبی برای مسکو اهمیت حیاتی دارد؛ چراکه از این طریق 

می تواند تبادل کالا با کشورهای مختلف از جمله ایران و ترکیه داشته 

باشد و تحریم ها را دور بزند. با توجه به روابط نزدیکی که ایران با روسیه 

دارد به نظر می رســـد در مساله زنگه زور هم ایران دارد این مساله را 

لحاظ می کند. تنش زدایی با آذربایجان، کاهش تنش های مرزی 

و تلاش برای حل مناقشه بر سر حمله به سفارت آذربایجان همگی 

نشانه های این است که در صحنه دیپلماتیک اتفاقاتی درحال رقم 

خوردن اســـت و این امیدواری وجود دارد که ایران، ترکیه و روسیه 

به علاوه آذربایجان و ارمنستان بتوانند به چهارچوبی برسند. الان 

فشـــار روسیه به ارمنستان برای گشودن راه های مواصلاتی بیشتر 

از گذشته شده است اما اینکه شکل این راه ها چگونه باشد، محل 

اختلاف اســـت. آذربایجان به دنبال تاسیس کریدور جدید است، 

ارمنستان ترمیم راه های مواصلاتی موجود را پیگیری می کند، روسیه 

موضع شفافی ندارد و مایل است مسیرهای ریلی زمان شوروی احیا 

شود، ترکیه هرچند از گشایش زنگه زور خوشحال می شود اما مساله 

اصلی اش این است که چگونه از آنجا راهی به سمت آسیای میانه و 

چین پیدا کند. می توان این گونه نتیجه گیری کرد که تغییر و تحولات 

ژئوپلیتیکی که بعد از جنگ اوکراین در قفقاز جنوبی رخ داده است، 

ایران، روسیه و ترکیه را به سمت همکاری بیشتر در موضوع مناقشه 

آذربایجان و ارمنستان پیش برده و امید به حل مساله را به وجود آورده 

است. لذا سه کشور روسیه، ایران و ترکیه در شرایط جدید سیاست 

خود را تغییر داده و سعی دارند که به یکدیگر نزدیک تر شوند. مساله 

قفقاز جنوبی این است که راه های تجاری باز شود و این چیزی است 

که همه طرف های مساله طرفدار آن هستند. حتی اروپایی ها نیز 

مخالف آن نیستند. فصل مشترک همه بازیگران این است که انتفاع 

همه بازیگران از گشایش راه های مواصلاتی تامین شود اما اینکه در 

عمل کدام کشور نفع بیشتر ببرد بستگی به توانایی و امکاناتی دارد 

که در اختیارش است. خود ارمنستان نیز چاره ای ندارد جز اینکه از 

وضعیت نامطلوب اقتصادی خارج شود. اختلافات بین خود ارامنه 

نیز زیاد شده و پاشینیان حرفش این است که ما مجبوریم به وضعیت 

فعلی برای بهبود وضعیت اقتصادی پایان دهیم. 

راه هـــای مواصاتی آیا برای ایران نیز به اندازه روســـیه برای 

دورزدن تحریم ها حیاتی محسوب می شود؟

موضوع تحریم های روسیه با موضع تحریم های ایران متفاوت است. 

مساله ما تحریم های مالی هوشمند است اما مساله روسیه در دور 

زدن تحریم ها چیز دیگری است. روسیه طرف حسابش اروپا است 

اما ما تحت تحریم های ســـازمان ملل هستیم که همه کشورهای 

سازمان ملل از جمله هند و چین نیز موظف به اجرای آن هستند. 

لذا آورده راه های مواصلاتی در زمینه دور زدن تحریم ها برای روسیه 

خیلی بیشتر از ایران است. 

گسترش تعامات ایران و ترکیه آیا می تواند به مساله دور زدن 

تحریم های مالی کمک کند؟

ترکیه هم درمورد روســـیه و هم در مورد ایران صراحتا به طرف های 

غربی گفته است که تحریم ها را به نحوی که مطلوب غربی هاست 

اجرا نخواهد کرد. این سیاست کلی و اساسی ترکیه بوده و خیلی 

چیز جدیدی نیست. ترکیه به دلیل ملاحظات همسایگی تلاش 

کرده تا جایی که در توانش اســـت تحریم هـــا را اجرایی نکند که 

البته به نفع خودش هم اســـت. این گونه نیست که فکر کنیم دارد 

به ایران لطف می کند. به طور مثال ما فروش گاز به ترکیه را داریم 

و آمریکا نیز این را می داند و ســـعی می کند مساله را نادیده بگیرد 

کما اینکه دولت بایدن فروش نفت ایران به چین را به نوعی نادیده 

می گیرد. البته تجربه هالک بانک که به دلیل دور زدن تحریم های 

ایران مورد مواخذه آمریکا قرار گرفته، باعث شده تا ترکیه در مساله 

دور زدن تحریم ها دستش بسته تر شود و به شکل گذشته نتواند با 

ایران همکاری کند. 

گفتوگو
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ایران و ترکیه درباره 4 محور مهم وارد گفت وگو شدند، سفر وزیرخارجه جدید اردوغان به تهران آغاز مسیر جدید دولت اوست

چهارراه استانبول
گروه سیاست روز گذشته هاکان فیدان برای اولین بار به عنوان 

وزیر امورخارجه ترکیه وارد تهران شـــد و با همتای ایرانی خود 

دیـــدار و گفت وگو کرد. امیر عبداللهیان بعد از دیدار با فیدان 

در نشست خبری با حضور وزیر خارجه ترکیه از هدف گذاری 

برای تجـــارت 30 میلیارد یورویی با ترکیـــه خبر داد و گفت: 

»هدف گـــذاری ما برای تبادلات تجـــاری دو طرف 30 میلیارد 

یورو اســـت و اکنون در میانه راه قرار داریم. معاون دیپلماسی 

اقتصادی وزارت امور خارجه، اخیرا ســـفری به ترکیه داشت و 

توافقات خوبی در موضوع اقتصادی در آنکارا صورت گرفت و 

در دیـــدار امروز با همتای ترک خود آن توافقات را مورد تاکید 

قرار دادیم.« امیرعبداللهیان در بخشی دیگر از صحبت های 

خود به کریدورها و مســـیرهای ترانزیتی در منطقه اشاره کرد 

و مســـیرهای ترانزیتی در منطقه را مسیرهای مکمل برای دو 

کشـــور ایران و ترکیه دانست که نه تنها عامل رقابت نیستند، 

بلکه تکمیل کننده همکاری های دوجانبه هستند. وزیرخارجه 

ایران از اتفاق نظر دوطرف بر منطقه قفقاز نیز صحبت به میان 

آورد و تصریح کرد: »به پیشنهاد همتای خودم نسبت به مدل 

مدنظر ترکیه، ایران و آذربایجان در مســـیر ایجاد صلح و ثبات 

در منطقـــه قفقـــاز هم اتفاق نظر داریم و گام های مشـــترکی 

برخواهیم داشت.« هاکان فیدان، وزیر خارجه ترکیه نیز ضمن 

اعام اینکه در چهارچوب هشـــتمین نشســـت شورای عالی 

ایران و ترکیه پذیرای رئیس جمهور ایران در آنکارا خواهد بود، 

به موارد مطرح شده در مورد کشور سوریه ازجمله لزوم مقابله 

با تروریست های کرد)پ.ک.ک( اشاره کرد و گفت: »در رابطه 

با موضوع سوریه بررسی کردیم که چه کارهایی می توان انجام 

داد. انتظارات ما از ســـوریه به شـــکل کامل مشـــخص است و 

می خواهیم شهروندان سوریه را در امنیت کامل به کشورشان 

بازگردانیـــم. در مبارزه با تروریســـم و پ.ک.ک می خواهیم 

همکاری بیشـــتری داشته باشیم و دولت ســـوریه همکاری 

بیشـــتری کند.« فیدان از گفتگـــو در حوزه تعامات تجاری و 

انرژی نیز خبر داد و تصریح کرد: »امیدواریم مسائل را از طریق 

درک مشـــترک حل کنیم.« با توجه به اولین سفر فیدان، وزیر 

خارجه ترکیه به ایران و گفت وگوهایی که میان دو طرف صورت 

گرفته است و برای بررسی ابعاد و محورهای مهم این موضوع، 

با دو تن ازکارشناســـان گفت وگو کردیم که مشـــروح آن را در 

ادامه می خوانید.



تمدیدمهلتثبتنامپذیرفتهشدگان
دورهدکتریتخصصیسال۱۴۰۲

 مهلت ثبت نام پذیرفته شدگان دوره دکتری تخصصی سال 

۱۴۰۲ دانشگاه آزاد تا ۲۲ شهریورماه تمدید شد. بدینوسیله 

به اطلاع کلیه پذیرفته شدگان دوره دکتری تخصصی سال 

۱۴۰۲ دانشگاه آزاد اسلامی می رساند با توجه به پیاده روی 

به عتبات عالیات، مهلت ثبت نام در  اربعین و سفر زائران 

سامانه آموزشیار تمدید شد. پذیرفته شدگان می توانند تا روز 

 چهارشنبه ۲۲ شهریور با مراجعه به سامانه آموزشیار به آدرس 

http://edu.iau.ac.ir  نسبت به ثبت نام خود به صورت مجازی 

اقدام کنند. 

مرکزتحقیقاتهوشمصنوعیوتحلیلدادهها
درواحدعلوموتحقیقاتراهاندازیشد

به  مرکز تحقیقات هوش مصنوعی و تحلیل داده ها وابسته 

دانشکده مکانیک، برق و کامپیوتر با حضور جمشید صباغ زاده، 

قائم مقام رئیس دانشگاه آزاد در واحد علوم و تحقیقات، افتتاح 

شد.یکی از زیرساخت های ضروری دانشگاه های پیشرفته، وجود 

مراکز تحقیقاتی پیرامون موضوعات خاص در هر واحد دانشگاهی 

است. واحد علوم و تحقیقات به لحاظ جایگاه استراتژیک در 

حوزه تولید علم و مرجعیت علمی و سوابق درخشان در زمینه 

فنی و مهندسی، علوم پایه و فناوری های همگرا، کشاورزی، 

دامپزشکی، علوم انسانی و به خصوص رشته های مهندسی 

کامپیوتر، مهندسی برق و مهندسی پزشکی، نیازمند تاسیس مرکز 

تحقیقات هوش مصنوعی و تحلیل داده است. مهدی اسلامی، 

سرپرست مرکز تحقیقات هوش مصنوعی و تحلیل داده های واحد 

علوم و تحقیقات در رابطه با فعالیت های این مرکز گفت: »باتوجه 

به وجود مراکز صنعتی، اقتصادی و واحدهای تولیدی فراوان 

شهر تهران و شهرهای اطراف و همچنین استان های مجاور، 

پیش بینی می شود این مرکز بتواند توجه اغلب این مراکز را به 

خود جلب کند.« وی ادامه داد: »وجود 98 گروه تخصصی، ۱۴7 

مرکز آزمایشگاهی، ۴7 نشریه تخصصی، ۲۱ مرکز تحقیقاتی و 

بیش از 6۰ انجمن علمی در واحد علوم تحقیقات، می تواند زمینه 

جذب حدود 5۰ هزار دانشجو و 55۰ نفر اعضای هیات علمی 

را برای انجام فعالیت های میان رشته ای فراهم آورد. ضرورت 

تاسیس شرکت های دانش بنیان، خلاق و هسته های فناور در 

حوزه هوش مصنوعی، می تواند بر اهمیت این مرکز بیفزاید.« 

به گفته وی، این مرکز با اهدافی چون  ارزش آفرینی از طریق 

انجام تحقیقات میان رشته ای در حوزه هوش مصنوعی و علوم 

داده، ایجاد پل ارتباطی با صنعت و انتقال نیازهای صنعت به 

دانشگاه، انتقال آخرین دستاوردهای علم و فناوری در حوزه هوش 

مصنوعی به صنایع، کارخانجات و اصناف، ارتقا ی سطح آگاهی 

و مهارت های جامعه در حوزه هوش مصنوعی و تحلیل داده، 

استفاده از امکانات سخت افزاری-نرم افزاری واحد علوم و تحقیقات 

برای توسعه پژوهش های مبتنی بر هوش مصنوعی و تحلیل داده، 

درآمدزایی و گسترش علم و فناوری، تولید خدمات/محصولات 

جدید با استفاده از فناوری های نوین و یافتن بازارهای جدید 

برای محصولات حوزه هوش مصنوعی با استفاده از فناوری های 

نوین، راه اندازی شده است. جذب پژوهشگران، محققان، اساتید 

و دانشجویان تحصیلات تکمیلی، جذب مدیران و پژوهشگران 

صنعت به مرکز تحقیقات، تحقیقات راهبردی-کاربردی جهت 

تولید علم/فناوری در زمینه هوش مصنوعی با هدف توسعه فناوری 

و کاربردهای آن در صنایع و بازارهای مختلف، پژوهش های 

کاربردی جهت ارتقای حوزه های اجتماعی، اقتصادی، تجاری، 

علم و فناوری با کمک هوش مصنوعی و تحلیل داده، ارتباط با 

صنایع جهت برآورده ساختن نیازهای تحقیقاتی آنها یا کمک 

به پیشبرد تولیدات، برگزاری دوره های آموزشی کوتاه مدت و 

میان مدت در حوزه هوش مصنوعی و تحلیل داده برای بازارهای 

داخل و خارج دانشگاه، تحقیق و پژوهش روی کاربرد هوش 

مصنوعی در حوزه بهداشت و سلامت، حمل ونقل، مالی و تجاری 

و خرده فروشی، رسانه، تبلیغات و منابع انسانی، امنیت سایبری 

و پدافند غیرعامل، تحلیل کلان داده، جهت دهی به فعالیت های 

پژوهشی و گسترش پژوهش های بنیادی و تبدیل آن به محصول، 

انجام طرح های بنیادی و کاربردی حوزه هوش مصنوعی با تاکید 

بر فناوری های نوین و تلاش برای تاسیس آزمایشگاه همکار در 

حوزه هوش مصنوعی و تحلیل داده، از جمله ماموریت های مرکز 

تحقیقات هوش مصنوعی و تحلیل داده ها است. 

انتخابرشتهمتقاضیانرشتههایباآزموندانشگاه
آزادشرکتکنندهدرآزمونسراسریتمدیدشد

مهلت انتخاب رشته متقاضیان رشته های با آزمون دانشگاه 

آزاد شرکت کننده درآزمون سراسری )به جز رشته های پزشکی، 

دندانپزشکی، داروسازی و دامپزشکی( تا ساعت ۲۴ شنبه ۱8 

شهریور ماه تمدید شد. تمامی داوطلبان حاضر در جلسه آزمون 

سراسری سال ۱۴۰۲ که متقاضی تحصیل در دانشگاه آزاد 

هستند )به جز رشته های پزشکی، دندانپزشکی، داروسازی و 

دامپزشکی( می توانند تا ساعت ۲۴ شنبه ۱8 شهریور با مراجعه 

به سامانه این مرکز به نشانی www.azmoon.org نسبت به 

انتخاب رشته اقدام کنند. داوطلبان لازم است با استفاده از 

کد دسترسی مندرج در ذیل کارنامه و کد ملی به سامانه وارد 

شده و پس از پرداخت وجه انتخاب رشته نسبت به انتخاب 

حداکثر یکصد رشته و محل متناسب با گروه آزمایشی مربوطه 

اقدام کنند. داوطلبانی که علاوه بر گروه آزمایشی اصلی در 

گروه های هنر و زبان خارجی شرکت کرده و مجاز به انتخاب رشته 

شده اند، می توانند درصورت تمایل رشته/محل های این گروه را 

در میان انتخاب های یکصدگانه خود منظور کنند. لازم به ذکر 

است متقاضیان گروه آزمایشی علوم تجربی که در کارنامه اعلام 

نتایج اولیه مجاز به انتخاب رشته شده اند توجه داشته باشند که 

رشته های پزشکی، دندانپزشکی، داروسازی و دامپزشکی مراکز 

دانشگاه آزاد در دفترچه راهنمای انتخاب رشته سازمان سنجش 

درج شده است، لذا داوطلبان می توانند کدرشته محل های فوق 

را که مربوط به دانشگاه آزاد اسلامی است در فرم انتخاب رشته 

سازمان سنجش با توجه به اولویت درج کنند.

داوطلبانی که رشته/محل مورد نظر خود را در دفترچه رشته های 

با آزمون سراسری دانشگاه آزاد نمی یابند، توجه داشته باشند 

که بیش از 95 درصد رشته/محل های دانشگاه آزاد در مقاطع 

کاردانی و کارشناسی بدون آزمون هستند که در صورت تمایل 

با مراجعه به سامانه www.azmoon.org می توانند نسبت به 

ثبت نام خود اقدام کنند. داوطلبان لازم است ابتدا از وجود 

رشته/محل مورد علاقه خود در دفترچه راهنمای انتخاب رشته 

اطمینان حاصل کنند و سپس اقدام به پرداخت وجه انتخاب 

رشته دوره مربوطه کنند. 

انجامنخستینعملجراحیبازمغز
دربیمارستانشاهولییزد

رئیس بیمارستان شاه ولی یزد از انجام نخستین عمل جراحی 

کرانیوتومی )عملی که در آن قسمتی از استخوان جمجمه برای 

دسترسی به بافت مغز برداشته می شود( در این بیمارستان خبر 

داد. حمید حبوباتی، رئیس بیمارستان شاه ولی و متخصص 

جراحی مغز و اعصاب گفت: »پیگیری های لازم برای خرید 

تجهیزات عمل کرانیوتومی از یک سال پیش انجام گرفت و اتاق 

عمل بیمارستان شاه ولی ۱۰ روز قبل به پیشرفته ترین دستگاه 

کرانیوتوم برقی با بهترین برند موجود دنیا مجهز شد.« 

رئیس بیمارستان شاه ولی وابسته به دانشگاه آزاد واحد یزد 

اضافه کرد: »به دنبال تکمیل تجهیزات کاربردى جراحى مغز و 

به روزرسانى ست هاى جراحى قدیمى، توانایی لازم برای انجام 

عمل جراحی مغز فراهم و خانم ۴۲ ساله ای که از حدود پنج ماه 

پیش دچار عارضه عدم تکلم شده بود را با تشخیص تومور مغزی 

برای جراحی روز شنبه ۱۱ شهریور بستری کردیم.« متخصص 

نروسرجرى و عضو هیات علمی دانشگاه آزاد استان یزد افزود: 

»بیمار روز جمعه ۱۰ شهریورماه بر اثر تشنج دچار افت سطح 

هوشیارى شد، به همین دلیل به صورت اورژانسى در روز جمعه 

دهم شهریورماه تحت عمل جراحی کرانیوتومی قرار گرفت که 

با حضور پرسنل مجرب و تجهیزات کامل موجود دربیمارستان، 

این عمل به بهترین نحو ممکن و با موفقیت انجام گرفت.«      

مهلتثبتنامپذیرشدانشجو
صرفابراساسسوابقتحصیلیتمدیدشد

 مهلت ثبت نام و انتخاب رشته برای آن دسته از رشته های 

تحصیلی دانشگاه آزاد که در مقاطع کاردانی و کارشناسی 

پیوسته و ناپیوسته نیمسال اول پذیرش شان به صورت صرفا 

براساس سوابق تحصیلی است، تا ساعت ۲۴ روز شنبه ۱8 

شهریور تمدید شد. 

داوطلبان می توانند با مراجعه به سامانه مرکز سنجش، پذیرش 

و فارغ التحصیلی به نشانی www.azmoon.org ابتدا دفترچه 

راهنمای ثبت نام را دریافت و پس از مطالعه و کسب آگاهی، در 

صورت تمایل و داشتن شرایط، با تهیه کارت اعتباری نسبت به 

ثبت نام و انتخاب رشته اقدام کنند. 

 چه خبر از دانشگاه

»فرهیختگان« نتایج یک نظرسنجی از حدود هزار استاد آمریکا را بررسی کرد

68درصداساتیدآمریکاییمخالفآموزشیترکیبیهستند

فرهیختگان    چند ســـالی اســـت کـــه تمام بخش های 

دانشگاه آزاد برنامه های خود را در راستای سند تحول و 

تعالی این دانشگاه تنظیم کرده اند. اداره کل پژوهشی و 

تحصیلات تکمیلی معاونت علوم، مهندسی و کشاورزی 

دانشگاه آزاد اسلامی نیز از این قائده مستنثی نیست و 

در جهت اجرای سند تحول و تعالی دانشگاه کنگره ها و 

کنفرانس های زیادی در حوزه ها مختلف برگزار می کند 

کـــه مهم ترین محور های آن امنیت غذایی، ســـلامت، 

هوش مصنوعی و... است. براساس اعلام اداره کل امور 

پژوهشی و پروژه های تحصیلات تکمیلی علوم، مهندسی 

و کشاورزی 7 کنگره بین المللی طراحی شده که تاکنون 

4 کنگره در اســـتان های اصفهان، یزد و خراسان رضوی 

برگزار شده است. سه کنگره آتی هم با محوریت استان 

لرســـتان، استان البرز و استان اصفهان در طول سه ماه 

آتی برگزار خواهد شد. همچنین 47 کنفرانس ملی نیز 

در حوزه معاونت علوم، مهندســـی و کشاورزی طراحی 

شـــده که تاکنون 19 مورد آن برگزار شده و بقیه تا پایان 

سال برگزار خواهد شد. برگزاری نشست های تخصصی 

در سطح استان ها یکی دیگر از اقدامات مجموعه امور 

پژوهشی و پروژه های تحصیلات تکمیلی علوم، مهندسی 

و کشـــاورزی بوده که از آبان ســـال گذشته تاکنون 22 

نشست در سطح واحدهای مختلف کشور اجرایی شده 

است. گفت وگوی »فرهیختگان« با علیرضا ایرانبخش، 

مدیرکل امور پژوهشی و پروژه های تحصیلات تکمیلی 

علوم، مهندسی و کشاورزی دانشگاه آزاد درباره جزئیات 

روند برگزاری این نشست ها را در ادامه می خوانید. 

علیرضا ایرانبخش، مدیرکل امور پژوهشـــی و پروژه های 

تحصیلات تکمیلی علوم، مهندسی و کشاورزی دانشگاه 

آزاد درخصوص این نشســـت ها توضیح داد: »کمک به 

مرجعیت سازی ایران یکی از وظایفی است که دانشگاه 

آزاد در راستای سند تحول و تعالی باید به آن عمل کند. در 

جهت مرجعیت سازی و پژوهش پیشرو چندین اقدام باید 

انجام شود که یکی از آنها برگزاری کنگره ها و کنفرانس های 

برندساز است.« او افزود: »در نتیجه برنامه ریزی هایی که 

براساس ظرفیت ها، زیرســـاخت ها و اولویت های کلان 

کشـــور در حوزه معاونت علوم، مهندسی و کشاورزی با 

دانشگاه های مختلف صورت گرفت، چهار محور اساسی 

امنیت غذایی، ســـلامت، هوش مصنوعی و ساختمان 

مشخص شـــد که دانشگاه آزاد به عنوان بخش موثری از 

آموزش عالی کشـــور ماموریت دارد مجموعه نخبگان و 

متخصصان را بر این موضوعات که جز اولویت های راهبردی 

کشور است، متمرکز کند.« ایرانبخش ادامه داد: »با توجه به 

سازوکارها و ارتباطاتی که در حوزه اداره کل در نظر گرفته 

شده، واحدهای دانشگاهی ماموریت گرفتند با دو شاخص 

اصلی کنفرانس ها را برگزار کنند. بخش اول کنفرانس های 

ملی و کنگره های بین المللی و بخش دوم نشست های 

تخصصی براساس علایق و مســـائلی که در واحدهای 

دانشگاهی و رشته های تخصصی وجود دارد. زیرا لازم بود 

پس از پاندمی کرونا نشست و شادابی علمی به دانشگاه ها 

برگردد.« مدیرکل امور پژوهشی و پروژه های تحصیلات 

تکمیلی علوم، مهندسی و کشاورزی دانشگاه آزاد با بیان 

اینکه یکی از رسالت های اصلی دانشگاه ها پاسخگویی 

به نیازهای جامعه اســـت، بیان کرد: »ما سعی داشتیم 

با توجه به مشـــکلات و دغدغه های جامعه، دانشگاه ها 

بتوانند در حوزه های تخصصی به رسالت ذاتی خود عمل 

کنند تا بتوانیم دانشگاه نسل چهارم یا دانشگاه مسئولیت 

پذیر و ماموریت گرا داشته باشیم. فلسفه کنفرانس ها این 

است که دانشـــگاه باید بتواند مشکلات جامعه ایران را 

برطرف کند؛ راهبرد هایی که عرض کردم جزء نکات کلیدی 

کشور است.« او افزود: »دانشگاه آزاد سعی کرد دین خود 

نسبت به کشور را در راستای این نکات تخصصی ادا کند. 

جمع نخبگان و متخصصان در کنفرانس ها و ارتباطات 

طولی و عرضی، منجر به انباشت دانش و جریان سازی در 

حوزه های تخصصی خواهد شد و دانشگاه وظیفه هدایت 

و راهبرد این جریانات علمی را به عهده دارد.« ایرانبخش با 

اشاره به عناوین نشست ها بیان کرد: »محورهای راهبردی 

کنفرانس ها امنیت غذایی، سلامت، هوش مصنوعی و 

جنبه های مختلف کاربردی و صنعت ساختمان است. 

درمجموع سعی کردیم تمام علوم مرتبط را فعال کنیم، 

همچنین برخی از کنفرانس ها بین رشته ای است. تلاش 

کردیم تعاملی ایجاد شـــود کـــه درنهایت بتوانیم علوم و 

فناوری های همگرا را در کشور رقم بزنیم.« مدیرکل امور 

پژوهشی و پروژه های تحصیلات تکمیلی علوم، مهندسی و 

کشاورزی دانشگاه آزاد در پایان اظهار کرد: »اکثر استان ها و 

واحدها درگیر برگزاری نشست ها هستند و یکی از اقدامات 

ما جریان سازی ملی دانش است که در مسیر خود حرکت 

می کند. درواقع سازمان مرکزی سیستم را ریل گذاری کرده 

و امیدواریم این حرکت شتاب روزافزون داشته و بتواند در 

این راستا پیشرفت کند.« 

   گفت وگو
 مدیرکل امور پژوهشی و پروژه های تحصیلات تکمیلی علوم، مهندسی و کشاورزی  دانشگاه آزاد 

در گفت وگو با »فرهیختگان« تشریح کرد

جزئیاتبرگزاری
۷6نشستعلمیتخصصیدانشگاهآزاد

 دانشگاه آزاد رتبه اول 
13 زمینه علمی کشور
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دوشنبه ۱3 شهریور۱۴۰۲   شماره 3953

دانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e

رضا نقدبیشی 
 مدیرکل دفتر تحلیل و نظارت بر امور پژوهشی
 دانش بنیان و فناوری دبیرخانه هیات موسس

US News 2023  جایگاه ملی و بین المللی دانشگاه آزاد  از منظر رتبه بندی

دانشگاه آزاد رتبه اول 13 زمینه علمی کشور

جدول 1 – شاخص های رتبه بندی از منظر یو.اس.نیوز

وزنشاخص

12/5نظرسنجی جهانی پژوهش1

12/5نظرسنجی منطقه ای پژوهش2

10تولیدات علمی3

2/5کتاب4

2/5کنفرانس5

10تاثیر نرمال شده استناد6

7/5استنادات7

12/5تعداد انتشارات جزء 10 درصد برتر8

10درصد انتشارات جزء 10 درصد برتر9

5تعداد مقالات مشترک بین المللی10

5درصد مقالات مشترک بین المللی11

تعداد مقالات داغی که در 1 درصد برتر 12
5انتشارات حوزه موضوعی خود قرار دارد

درصد مقالات داغی که در 1 درصد برتر 13
5انتشارات حوزه موضوعی خود قرار دارد

 جدول 2 - امتیاز کل و رتبه موسسه های ایرانی در نظام رتبه بندی »یو. اس. نیوز« ویرایش 2023 میلادی 
)منبع: ایرانداک به نقل از یو. اس. نیوز(

رتبه جهانیرتبه منطقه ایرتبه ملیامتیاز کلنام موسسه

57.1160329دانشگاه تهران

56.6277394دانشگاه آزاد اسلامی

50.63105517دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی تهران

48.34132598دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل

48.34132598دانشگاه صنعتی شریف

47.76139625دانشگاه تبریز

47.37142633دانشگاه صنعتی امیرکبیر

45.58169708دانشگاه تربیت مدرس

44.69179739دانشگاه صنعتی اصفهان

43.710195779دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مشهد

43.311199794دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی ایران

42.512208821دانشگاه شیراز

42.413210826علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی دانشگاه شهید بهشتی

41.314230879دانشگاه علم و صنعت ایران

4115238896دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران

39.316261975دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی تبریز

39.217263977دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی شیراز

37.8182841042دانشگاه شهید بهشتی

37.7192871046دانشگاه فردوسی مشهد

36.4203101106دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کرمانشاه

35.9213201129دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی اصفهان

35.1223371158دانشگاه محقق اردبیلی

34.8233471172دانشگاه صنعتی خواجه  نصیرالدین طوسی

33.3243801251دانشگاه کاشان

31.8254041317دانشگاه یزد

31.7264061327دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی بقیه الله )عج(

31.3274141350دانشگاه صنعتی شیراز

29.9284461407دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کرمان

29.6294581422دانشگاه گیلان

29.4304621428دانشگاه ارومیه

28.7314731455دانشگاه صنعتی شاهرود

28.6324771463دانشگاه بین المللی امام خمینی )ره(

28.4334821473دانشگاه اصفهان

  وضعیت موجود
براساس آمار و اطلاعات گزارش ایرانداک که مستخرج از رتبه بندی مطروحه است موارد زیر قابل ملاحظه اند. در این گزارش 13 
شاخص: 1. آوازه جهانی پژوهش، 2. آوازه منطقه ای پژوهش، 3. شمار انتشارات، 4. کتاب ها، 5. همایش ها، 6. تاثیر استنادی 
تعدیل شده، 7. کل استنادها، 8. شمار انتشارات با کیفیت، 9. نسبت انتشارات با کیفیت، 10. شمار همکاران جهانی، 11. 
نسبت همکاری جهانی، 12. شمار مقاله های پر استناد 13. نسبت مقاله های پر استناد؛ به ارزیابی دانشگاه ها پرداخته شده که 

وضعیت دانشگاه آزاد بر اساس مندرجات جدول 3 در سال 2023 به صورت اجمالی به شرح ذیل است:

با این وصف و براساس جدول شماره 4 ، در مقایسه با سال 2021 وضعیت دانشگاه آزاد از منظر زمینه علمی در رشته های فیزیک، 
پزشکی بالینی، مهندسی عمران، بیوتکنولوژی و میکروبیولوژی کاربردی، زیست شناسی و بیوشیمی، علوم گیاهی و دامی، 
ریاضیات و محیط زیست، ارتقای جایگاه داشته اند و رشته های مهندسی مکانیک، علم مواد، مهندس برق، علوم کامپیوتر، شیمی 
و مهندسی شیمی و انرژی و سوخت ها از رتبه سال 2021 تنزل داشته و برخی رشته ها مانند کشاورزی ثابت مانده است. دانشگاه 
آزاد در رتبه بندی موضوعی بهترین دانشگاه های جهان در سال 2023 نیز واجد رتبه های قابل توجه به ویژه در سطح ملی است. 

بر اساس جدول شماره 5، این وضعیت قابل تحلیل است.

جدول 4 - مقایسه جایگاه دانشگاه آزاد از منظر رتبه بندی زمینه علمی در سال های 2021 و 2023

رتبه بندی 2023رتبه  بندی 2021رشته

397353علوم گیاهی و دامی

228200فیزیک

-204علوم نانو و فناوری نانو

14مهندسی مکانیک

3129ریاضیات

232267علم مواد

373367محیط زیست- بوم شناسی

-47مهندسی

105110مهندسی برق و الکترونیک

3940انرژی و سوخت ها

193334علوم کامپیوتر

725644پزشکی بالینی

2314مهندسی عمران

110136علم شیمی

2946مهندسی شیمی

176136بیوتکنولوژی و میکروبیولوژی کاربردی

414299زیست شناسی و بیوشیمی

براساس مستندات مرورشده، دانشگاه بایستی سناریوهایی متناسب با شرایط مختلف پیش رو را تدوین کند. همچنین 117117کشاورزی
نیاز است تا دانشگاه در خصوص الف( سازگاری با محیط؛ ب( تاثیرگذاری متقابل؛ و ج( مرزگستری؛ در همه یا برخی 
زمینه های علم و فناوری موضع خود را مشخص کند تا بتواند در خصوص تصمیم گیری های آینده پیشرانی لازم را کسب 
کند. از طرف دیگر یافتن روش تبدیل توفیقات کمی به دست آمده که به عنوان یک مزیت رقابتی شناخته می شود 
)تعداد بالای هیات علمی و رشته های متعدد موجود( به دستاوردهای کیفی و کاربردی ملموس  در ماموریت حوزه 
پژوهش و فناوری دانشگاه تاکید کند. افزون بر اینها چگونگی تاثیرگذاری یافته های پژوهشی دانشگاه در شرایط 

واقعی جامعه نیز باید علاوه بر کسب رتبه های جهانی مورد نظر باشد. 

*)سلول های رنگی دانشگاهی که واجد بهترین رتبه است را نمایش می دهد(

دانشگاه آزاد پس از دانشگاه تهران در جایگاه دوم کشوری قرار گرفته است. این در حالی است 
که فاصله امتیازی با رتبه اول )دانشگاه تهران( بسیار اندک )حدود 13 امتیاز( است.

تلاش برای قرار گرفتن در رتبه های برتر جهانی برای دانشگاه های مطرح 
دولتی کشور از جمله تهران، علوم پزشکی تهران، دانشگاه شهید بهشتی، 
دانشگاه صنعتی شریف، دانشگاه امیرکبیر و... دارای سابقه مدیدی است. 
همچنین این دانشگاه ها که سال ها قبل از انقلاب اسلامی تاسیس شده اند 
به دلایل مختلف دارای شهرت نسبی بوده اند. با تاسیس دانشگاه آزاد و 
تقویت زیرساخت های پژوهشی و فناورانه، اکنون این دانشگاه به عنوان 
یکی از دانشگاه های قرار گرفته در کنار سایر دانشگاه های دولتی محسوب 
می شود و فعالیت های آتی دانشگاه می تواند به گونه ای پیش رود تا علاوه بر 
توازن در همه زمینه های علمی، در شاخص های مختلف نیز بتواند به 
ع بایستی این توجه را داشت  نحو موثری عمل کند. در کنار این موضو
که دانشگاه آزاد یک ساختار واحد یکپارچه و گسترده است که برخلاف 
دانشگاه های دولتی که محدودیت های توسعه ای دارند، توسعه کمی آن 
موجب توسعه کیفی شده است. بدیهی است سایر دانشگاه های دولتی 
نیز چنانچه شرایط را داشته باشند می توانند در فضای رقابتی همانند 
دانشگاه آزاد به توسعه کمی نیز بپردازند. بر این اساس توسعه کمی 
دانشگاه نمی تواند نقطه بحث برای زیر سوال بردن شرط رقابت مطرح شود. 
با عنایت به شواهد به نظر می رسد چنانچه همسویی لازم در دانشگاه آزاد 
صورت پذیرد، دستیابی به رتبه  برتر جهانی و ملی دور از دسترس نخواهد 
بود. در ادامه به تحلیل وضعیت دانشگاه آزاد در فضای رقابتی داخلی و 
خارجی با تکیه بر مستندات گزارش مذکور پرداخته می شود. بر اساس 
گزارش رتبه بندی بهترین دانشگاه های جهان )یو اس نیوز( در سال 2023، 
دانشگاه آزاد اسلامی در میان 52 موسسه داخلی و 2000 موسسه جهانی 
)از میان 95 کشور جهان( که گزارش آن توسط پژوهشگاه علوم و فناوری 
اطلاعات ایران منتشر شده است )موجود در وب سایت ایرانداک(، حائز 
رتبه های قابل توجه هم در شاخص های 13 گانه این رتبه بندی و هم در 

زمینه های علمی متنوع شده است. 
بر این اساس دانشگاه در بسیاری از شاخص ها و زمینه های علمی واجد رتبه 
برتر )از جمله مهندسی مکانیک، علوم پلیمر، مهندسی عمران، ریاضیات، 
مهندسی شیمی، هوش مصنوعی و...( است و در مجموع نیز دانشگاه آزاد 
بعد از دانشگاه تهران به عنوان دومین دانشگاه ایران رتبه بندی شده است.
رتبه بندی های معتبر جهانی یکی از عوامل اشتهار و بیانگر میزان پیشرفت 
و توسعه علمی دانشگاه هاست که به سبب آن نقش و جایگاه بین المللی آنها 
را مشخص و علاوه بر این میزان جذب همکاری های پژوهشی بین المللی، 
جذب دانشجویان خارجی و ایجاد فرصت نقش آفرینی جهانی در عرصه های 
مختلف را تسهیل و فراهم می کند. همچنین جایگاه جهانی یک دانشگاه 
نشان می دهد سودمندی عملکرد دانشگاه در ارتباط با حل مسائل واقعی 

محیط پیرامونی و بلافصل چه میزان بوده است. 
تدقیق وضعیت و شناسایی جایگاه دانشگاه در این نوع رتبه ها، علی رغم 
اینکه گاهی با شرایط بومی دچار تناقض و یا عدم سنخیت است می تواند 
به عنوان عامل خود ارزیابی برای دستیابی به برخی اهداف تعیین شده در 
تولید علم و ارتقا و رشد علمی در مقیاس جهانی باشد تا ضمن حفظ اصول 
و تامین نیازهای کشور، در یک گستره جهانی امکان بررسی وضعیت موجود 
را نیز فراهم کند. نظام رتبه بندی بین المللی یو اس نیوز )U.S.News( یکی 
از رتبه بندی های معتبر و پرمخاطب در سطح دنیاست که از سال 2015 
میلادی اقدام به رتبه بندی دانشگاه ها در سطح جهانی کرده و از آن سال 
به بعد به طور سالانه دانشگاه ها و موسسات پژوهشی سراسر جهان را مورد 

ارزیابی و رتبه بندی قرار داده است.
رتبه بندی یو .اس .نیوز هر ساله حدود 1500 دانشگاه  را در سه صورت 
جهانی )کل موسسه(، منطقه ای و موضوعی )رشته ای( مورد ارزیابی و 
رتبه بندی قرار می دهد. در رتبه بندی منطقه ای، رتبه دانشگاه های برتر 
جهان را در سطح 5 منطقه جغرافیایی گزارش می کند که این پنج منطقه 
شامل آفریقا،  آسیا،  استرالیا/ نیوزیلند،  اروپا،  آمریکای لاتین است و در 
38 رشته موضوعی مورد  رتبه بندی موضوعی، دانشگاه ها را بر اساس 
ارزیابی قرار می دهد.قابل ذکر است بخشی از اطلاعات مورد نیاز رتبه بندی 
یو.اس.نیوز از طریق نظرسنجی و بخشی دیگر نیز از پایگاه استنادی وب 

آو ساینس  برای بازه پنج ساله تهیه می شود.
 شرط حضور در لیست مورد بررسی در رتبه بندی یو.اس.نیوز حداقل 1500 
مقاله در بازه زمانی پنج ساله در پایگاه استنادی وب آو ساینس می باشد. 
یو.اس.نیوز عملکرد کمی و کیفی دانشگاه ها را بر اساس 13 شاخص مورد 
بررسی قرار می دهد.با توجه به گزارش پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات 
ایران )ایرانداک( درخصوص رتبه بندی دانشگاه های جهان )یو. اس. نیوز( 
که در سال 2023 به بررسی 2000 موسسه از 95 کشور مختلف پرداخته 
است، 52 موسسه از ایران و در دسته بندی های مختلف با شاخص های 
گوناگون در میان این لیست از دانشگاه های جهان واجد رتبه بندی های 

متنوعی شده اند.

جدول 3 - جایگاه دانشگاه آزاد در شاخص های 13 گانه
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جدول 5- جایگاه دانشگاه آزاد از منظر رتبه بندی زمینه علمی

رتبه جهانی دانشگاه آزاد 

)از میان 2000 دانشگاه(

رتبه علمی دانشگاه 

آزاد در کشور
زمینه علمی ردیف

4 1 مهندسی مکانیک 1

9 1 علوم پلیمر 2

14 1 مهندسی عمران 3

29 1 ریاضیات 4

46 1 مهندسی شیمی 5

55 1 هوش مصنوعی 6

83 1 نورشناسی 7

90 1 شیمی فیزیکی 8

110 1 مهندسی برق و الکترونیک 9

124 1 فیزیک ماده چگال 10

136 1 شیمی 11

136 1 زیست فناوری و میکروب شناسی کاربردی 12

200 1 فیزیک 13

40 2 انرژی و سوخت 14

30 3 منابع آبی 15

334 3 علوم رایانه 16

356 3 علوم گیاهی و جانوری 17

367 3 محیط زیست و بوم شناسی 18

84 4 علوم و صنایع غذایی 19

117 4 علوم کشاورزی 20

299 4 زیست شناسی و بیوشیمی 21

385 4 علوم زمین 22

181 5 داروشناسی و سم شناسی 23

267 5 علوم مواد 24

644 12 پزشکی کلینیکی 25
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تا پیش از اینکه کرونا گریبان دنیا را بگیرد، تقریبا 
90 درصد آموزش عالی دنیا به شیوه حضوری و در 
کلاس های درس دانشگاهی برگزار می شد. پلتفرم های 
اما غالبا  آنلاین هم در برخی موارد در اختیار بود 
دانشگاه ها و استادان از آن استقبالی نمی کردند. 

اما سر و کله همه گیری کرونا که پیدا شد، با تعطیلی 
بسیاری از دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و بسته شدن 
مرزها و نبود امکان تردد برای دانشجویان بین المللی، 
فناوری به کمک آموزش عالی آمد و پلتفرم هایی که 
وجود داشتند و نیز پلتفرم هایی که بسته به نیاز جامعه 
توسط محققان و فناوران طراحی و روانه بازار شد، به 
این بخش کمک کرد تا بتواند در دوران همه گیری با 
این چالش کنار بیاید و علاوه براین، دانشجویان از 
تحصیل بازنمانند. انجمن غیرانتفاعی Educause در 
آمریکا مسئولیت ارائه شبکه و سایر پلتفرم ها را برای 

متخصصان  ای تی فعال در آموزش عالی این کشور 
برعهده دارد. این انجمن در تازه ترین نظرسنجی خود 
بعد از کرونا، از 982 عضو هیات علمی دانشگاه های 
آمریکا درباره شیوه های مختلف تدریس نظرسنجی 
 5 23 مارس لغایت  از  این نظرسنجی  کرده است. 
می 2023 انجام شد که متشکل از 44 پرسش می شد.
رویکرد  یک  از  نظرسنجی،  فرآیند  در  انجمن  این   
از  نمونه ای  و  کرده  استفاده  طبقه ای  نمونه گیری 
از  آمده  دست  به  ملی  آمار  براساس  را  موسسات 
وزارت آموزش عالی آمریکا، مرکز ملی آمار آموزش 

عالی، سیستم داده های یکپارچه آموزش پس از دوره 
متوسطه و آموزش پس از متوسطه آمریکا در پاییز 2021 
شناسایی کرده است. بیش از 982 شرکت کننده از 8 
موسسه در این نظرسنجی شرکت کردند. معیارهای 
 30 شرکت در این نظرسنجی براساس نرخ تکمیل 

درصدی یا بیشتر نظرسنجی بوده است. 
از آخرین نظرسنجی این انجمن در سال 2019 تاکنون، 
چشم انداز آموزش عالی آمریکا تغییرات شگرفی را چون 
همه گیری کرونا، نوسان در نرخ ثبت نام های دانشگاهی 
و تغییر در بودجه های دولتی و پذیرش سریع روش های 

آموزشی متعدد و فناوری های جدید پشت سر گذاشته 
است. بعد از سه سال از شروع همه گیری کرونا، اعضای 
هیات علمی همچنان تدریس آنلاین را ادامه می دهند 
و در کنار آن، روش ترکیبی را نیز در دستور کار قرار 
داده اند. آنها اگرچه نیاز به وجود روش های متعدد را 
الزامی می دانند، اما بسیاری هنوز هم تدریس حضوری 
در کلاس های درس را ترجیح می دهند؛ چراکه احساس 
 ، هستند ترکیبی  و  نلاین  آ که  ره هایی  و د می کنند 
چالش هایی را در رابطه با مشارکت دانشجو و سنجش 

فهم و نیازهای دانشجو مطرح می کنند. 

»فرهیختگان« نتایج یک نظرسنجی از حدود هزار استاد آمریکا را بررسی کرد

68 درصد اساتید آمریکا�یی مخالف آموزشی ترکیبی هستند
10 راهکار پیشنهادی برای تقویت کیفیت تدریس استادان

*)سلول های رنگی دانشگاهی که واجد بهترین رتبه است را نمایش می دهد(

آموزش حضوری؛ اولو�ت اکثریت اساتید
چهارچوب این نظرسنجی نشان می دهد که بیشتر تجربه یادگیری و تدریس در سه گروه آنلاین، ترکیبی و 

یادگیری حضوری اتفاق می افتد. طبق نظرسنجی انجام شده، اکثر اعضای هیات علمی )حدود 53 درصد( 

اعلام کردند که تدریس به شـــیوه حضوری را ترجیح می دهند اما تقریبا همه این اســـتادان تمایل دارند از 

فناوری به عنوان پشتیبان و کمکی در کنار تدریس حضوری استفاده کنند. اما زمانی که حرف تدریس آنلاین 

و ترکیبی به میان می آید، 18 درصد از شـــرکت کنندگان با کاملا آنلاین شدن شیوه تدریس اعلام موافقت 

کرده و 20 درصد هم آموزش ترکیبی شـــامل تدریس آنلاین و حضوری را ترجیح داده اند. این درصدها در 

مقایسه با سال 2019 تغییراتی کرده، به طوری که 73 درصد از استادان در آن سال آموزش های حضوری 

را در اولویت خود اعلام کرده بودند.

 میزان تمایل آنها به آموزش های حضوری در سال 2023 در مقایسه با 2019 حدود 20 درصد کاهش 

یافته اســـت. در همان ســـال و حدود یک سال پیش از کرونا، اقبال استادان به آموزش های آنلاین تنها 

9 درصد بوده اســـت که در ســـال جاری 11 درصد رشـــد داشته اســـت. البته بررسی ها نشان می دهد 

که به رغم تغییر اولویت ها، الگوی کلی نســـبت به دوران پیش از کرونا تغییری نکرده و به همان شـــیوه 

ادامه دارد به طوری که هنوز هم اولویت اصلی اســـتادان دانشگاهی، تدریس حضوری و آخرین اولویت، 

آموزش آنلاین است. 

دوره های حضوری نتیجه بهتری دارند
در این نظرسنجی از استادان خواسته شد نتایج تدریس و یادگیری را براساس شیوه تدریس خود در کلاس های 

درس ارزیابی کنند. آنها در نظرسنجی ها اعلام کردند که نتایج آموزش و یادگیری هنگام تدریس به صورت 

حضوری در مقایسه با شیوه های ترکیبی یا آنلاین به مراتب بهتر است. اکثر اعضای هیات علمی بیان کردند 

که ارتباط دانشجویان با کلاس درس و میزان مشارکت آنها در مباحث درسی در دوره های حضوری به ترتیب 

91 و 89 درصد بوده که در مقایســـه با میزان 39 درصدی ارتباط و 48 درصدی مشـــارکت دانشجویان در 

دوره های آموزش آنلاین و نیز میزان 61 درصدی ارتباط دانشجویان و 62 درصدی مشارکت آنها در دوره های 

ترکیبی به مراتب اثرگذاری بیشتری در نتیجه آموزش و یادگیری دارند. علاوه براین، استادان در نظرسنجی 

اعلام کردند که در تدریس حضوری، کیفیت آموزشی تا 83 درصد و میزان یادگیری دانشجویان تا 70 درصد 

نسبت به سایر روش های تدریس باکیفیت بالاتری انجام می شود. این در حالی است که کیفیت آموزشی 

در آموزش آنلاین 43 درصد و میزان یادگیری دانشـــجویان 27 درصد و در آموزش ترکیبی نیز به ترتیب 54 

درصد و 47 درصد گزارش شده است. 

استادان ترجیح می دهند �کسان تدریس کنند
در این نظرســـنجی از شرکت کنندگان سوال شـــده که ترجیح آنها برای کیفیت حین تدریس در طول  ترم 

تحصیلی کدام روش است و اکثریت آنها یعنی 68 درصد اعلام کردند که ترجیح می دهند همه کلاس های 

خود را در طول یک ترم به یک شیوه یکسان پیش برده و اداره کنند؛ در حالی که 25 درصد از آنها استفاده از 

کیفیت های مختلف تدریس به شیوه های ترکیبی را برای تدریس در اولویت خود قرار می دهند، به طوری که 

برخـــی کلاس ها را به صورت حضوری، برخی کلاس ها را به صورت آنلاین و برخی دیگر را به صورت ترکیبی 

برگـــزار کنند. همچنین 18 درصد ترجیح می دهند تمـــام کلاس ها را به صورت آنلاین برگزار کنند. در این 

میان، 15 درصد نیز ترجیح می دهند تمام کلاس های خود را در قالب ترکیبی )حضوری و آنلاین( اجرا کنند. 

48 ٪   اساتید در پساکرونا هم تدریس آنلا�ن داشتند
در این نظرسنجی همچنین از اعضای هیات علمی شرکت کننده، درباره تجربه آنها نسبت به تدریس آنلاین 

و ترکیبی پیش، حین و بعد از همه گیری کرونا پرسیده شد. طبق این آمار، تنها درصد کمی )حدود 4 درصد( 

اعلام کردند که هرگز دوره آنلاین یا ترکیبی را تجربه نکرده اند و حدود 96 درصد به نوعی این دو شـــیوه از 

تدریس را تجربه کرده اند. در این بین، حدود 96 درصد اعلام کردند که حداقل حین شیوع همه گیری کرونا، 

دست کم یک بار تجربه آموزش آنلاین یا ترکیبی را داشته اند. اما این رقم در مدت دو سال بعد از همه گیری به 

67 درصد می رسد. اما پیش از شروع کرونا، تنها 52 درصد اعلام کردند که تجربه تدریس آنلاین یا ترکیبی 

را داشته اند. جالب است بدانید اکنون که دنیا از حالت اضطرار همه گیری خارج شده است، حدود نیمی 

از اســـتادان )حدود 48 درصد( اعلام کرده اند که در پساکرونا حداقل یک دوره تدریس آنلاین یا ترکیبی را 

پشت سر گذاشته اند که نشان دهنده نیاز و تقاضای جامعه دانشگاهی و آموزش عالی به برگزاری کلاس های 

درسی به شیوه آنلاین و حتی ترکیبی به رغم باز شدن کالج ها و دانشگاه های آمریکاست.

اساتید آنلا�ن بیشتر از فناوری ها کمک می گیرند
در قالب یکی از نظرسنجی ها، از اعضای هیات علمی سوال شده بود که دلیل اولویت خود را برای تدریس 

به شیوه ای خاص بیان کنند و آنها نیز کیفیت آموزشی خود را بیان کردند. آن دسته از استادانی که تدریس 

آنلاین و دوره های ترکیبی را ترجیح می دادند، تاکید کردند که شـــیوه های آنلاین و ترکیبی در مقایســـه با 

دوره های حضوری برای استادان و حتی دانشجویان انعطاف پذیرتر هستند. آن گروه از اعضای هیات علمی 

که تدریس آنلاین را ترجیح می دهند، آمادگی بیشـــتری برای حضور در کلاس ها داشـــته و نسبت به سایر 

استادان با شیوه های تدریس دیگر، بیشتر از فناوری ها و طراحی های آموزشی به عنوان پشتیبان و کمکی 

اســـتفاده می کنند. برای گروهی از اســـتادان که کیفیت آموزشـــی آنلاین یا ترکیبی را ترجیح می دهند، 

انعطاف پذیری برای اســـتادان و دانشجویان نقش مهمی ایفا می کند. اما برخی از عوامل مانند سلامت و 

ایمنی، در دسترس بودن و برابری شرایط برای استادان و دانشجویان نیز از اهمیت بالایی برخوردار است. 

به طورکلی، تفاوت ها در اولویت استادان برای کیفیت شیوه تدریس ممکن است ناشی از اهمیتی باشد که 

به عوامل ذاتی شیوه های مختلف داده می شود. البته یافته ها نشان می دهد که هیچ کدام از کیفیت های 

آموزشـــی به طور واحد، بهترین شرایط آموزشی را برای تدریس فراهم نمی کنند. در عوض، هر کدام از این 

شیوه ها مزیت ها و چالش های خاص خودشان را دارند. بیشترین دلیل استادان برای تدریس آنلاین با 79 

درصد اقبال، انعطاف پذیرتر بودن روش آنلاین برای استادان و دانشجویان است. پس از آن، انعطاف پذیرتر 

بودن شیوه ترکیبی برای دانشجویان با 87 درصد، بیشترین دلیل برای اولویت استادان محسوب می شود. 

 حما�ت آموزشی مهم است 
اما استادان زمان استفاده از آن را ندارند

در این نظرسنجی از استادان سوال شده که هر چند وقت یک بار از حمایت های آموزشی ارائه شده از سوی 

موسسات آموزش عالی استفاده می کنند. بیشتر این استادان اغلب از حمایت ها در قالب ابزارها و فناوری ها 

)59 درصد( اســـتفاده می کنند. باوجوداین زمانی که حرف از حمایت آموزشی و فرصت های شبکه سازی 

و توســـعه فردی به میان می آید استادان اغلب از آنها استفاده نمی کنند. طبق آماری که از این نظرسنجی 

به دســـت آمده هر اندازه فراگیری و تعلق دانشـــجویان، در دسترس بودن و اقامت و حتی ارزیابی و طراحی 

یادگیری در موضوع توســـعه فردی برای اســـتادان اهمیت دارد و بالاترین درصدها را از آن خود کرده اند، 

فناوری های آموزشـــی از قبیل واقعیت توسعه یافته و ابزارهای یادگیری هوش مصنوعی، رده های انتهایی 

را به خود اختصاص داده اند و اســـتادان به کمترین مقدار از آنها برای پیشـــبرد توســـعه حرفه ای خود بهره 

می برند. این در حالی است که در یک دهه گذشته فناوری های نوینی چون هوش مصنوعی رونق بسیاری 

پیدا کرده اما هنوز استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه ها پذیرش پایینی نسبت به این فناوری ها دارند. 

استفاده از فناوری در انتخاب شیوه تدریس موثر است
با توجه به اینکه در دوران همه گیری بســـیاری از موسسات آموزشی اســـتفاده از فناوری آموزشی و دوره های 

آنلاین و ترکیبی را افزایش دادند، در این نظرســـنجی از اســـتادان پیرامون سطح شایستگی و تجربیات آنها در 

زمینه فناوری نیز ســـوال شد تا مشخص شـــود آیا این موارد بر اولویت آنها در انتخاب کیفیت آموزشی و تجربه 

تدریس تاثیرگذار اســـت یا خیر. بیشـــتر اعضای هیات علمی )حدود 96 درصد( اعلام کردند که با استفاده از 

فناوری، پیشـــرفت و شایســـتگی بالاتری را به دست آورده اند. در پاسخ به این مساله که تجربیات آنها چگونه با 

فناوری های خاص بر اولویت های آنها در انتخاب روش تدریس اثر می گذارد، بیشتر آنها پاسخ دادند که استفاده 

از فناوری جنبه های مثبت شـــیوه تدریس را برجسته تر کرده و برخی نیز اعلام کردند فناوری به در دسترس تر 

بودن و انعطاف پذیرتر کردن فرآیند یادگیری کمک کرده و در عین حال کارایی استادان را بهبود بخشیده و حجم 

کاری آنها را کاهش می دهد. اگرچه اســـتادان تا حد زیادی نظر مثبتی در مورد استفاده از فناوری در تدریس 

دارند، به نظر نمی رســـد تجربیات فناوری تاثیر چشمگیری روی انتخاب شیوه تدریس استادان داشته باشد. 

در عوض اســـتفاده از فناوری از جهات مختلف صرف نظر از شـــیوه تدریس رواج بالایی دارد. بخش کوچکی از 

شرکت کنندگان نیز اعلام کرده اند تجربیات آنها بر انتخاب شیوه تدریسی شان تاثیرگذار خواهد بود. از این میان 

تجربیات مثبت استادان نسبت به استفاده از فناوری، تمایل آنها را به تدریس دوره های آنلاین افزایش می دهد. 

 ترجیح استفاده استادان از مولفه های مختلف 
در کلاس های آنلا�ن

از 18 مولفه ای که برای دوره های آموزشـــی وجود دارند، اســـتادان مولفه هایی را شناســـایی و انتخاب 

کرده اند که ترجیح می دهند به طور دیجیتال در اختیار دانشـــجویان قرار دهند. اکثر اســـتادان در این 

نظرســـنجی اعلام کردند که ترجیح می دهند دست کم برخی جنبه های کلاس های خود را )کمتر از یک 

درصد( به صورت دیجیتال هدایت کنند. از 18 مولفه موجود برای دوره های آموزشی، 11 مولفه توسط 50 

درصد از اعضای هیات علمی برگزیده شـــده اند. سه موردی که کمترین انتخاب را داشتند مواردی بودند 

که تعامل بیشتری داشته و درنتیجه برگزاری آنلاین این دوره ها به مراتب دشوارتر خواهد بود. فعالیت های 

گروهی )27 درصد(، تعامل با محتوای تعاملی )مانند واقعیت مجازی و واقعیت توسعه یافته 20 درصد( و 

معلمان و تدریس خصوصی با 14 درصد در رده پایین ترین انتخاب ها قرار گرفته اند. بسیاری از استادان 

در انتخاب مولفه ها، نیازها و ترجیحات دانشـــجویان خود را لحاظ کرده اند. البته برخی کلاس ها از چند 

مولفه تشکیل می شوند.

 این مولفه ها عبارتند از اسلایدهای نمایشی مانند پاورپوینت، تکالیف درسی، مطالعه ضروری، جزوه های 

کلاســـی، ویدئو شامل یوتیوب و فیلم، ســـاعات اداری/ جلسه با دانشجویان، سخنرانی های ضبط شده، 

یادداشت های کلاســـی و در خلال سخنرانی، آزمون ها، مدارک اشتراکی و مشارکتی، راهنمای مطالعه، 

مباحثه ها، امتحانات، فایل های صوتی شامل پادکست ها، موسیقی و کتاب های ضبط شده، فعالیت های 

گروهی، مشارکت های تعاملی با محتوا مانند واقعیت مجازی و آزمایشگاه ها، معلمان و تدریس خصوصی 

و ســـایر موارد می شـــوند که به ترتیب بیشترین و کمترین درصد اولویت استفاده در کلاس های درس را به 

خود اختصاص می دهند. 

4 مدل حما�ت دانشگاه ها از اعضای هیات علمی
اعضای هیات علمی مهم ترین موارد حمایت های آموزشی ارائه شده توسط موسسات فعال در آنها را ارزیابی 

کرده اند. انواع حمایت ها به چهار حوزه اصلی تقسیم می شوند:

1. حمایت آموزشی: این نوع حمایت شامل طراحی آموزشی، دستیاران تدریس، زمان آماده سازی، سیاست 

حمایت از انعطاف پذیری در کیفیت آموزش؛ کمک به استفاده از فناوری های شخصی و آموزشی. 

2. فناوری و ابزارها: فناوری آموزشی حضوری مانند )واقعیت مجازی(، فناوری آموزشی )مانند ویدئوکنفرانس(، 

هوش مصنوعی، ابزارهای یادگیری تطبیقی، ابزارهای تحلیلی و واقعیت توسعه یافته.

3. فرصت های شبکه سازی:  شبکه سازی با اعضای هیات علمی در رشته مشابه و خارج از رشته فردی.

4. فرصت های توسعه فردی: فناوری آموزشی حضوری، فناوری آموزشی آنلاین، هوش مصنوعی و ابزارهای 

یادگیری تطبیقی، واقعیت توسعه یافته، سیستم های مدیریت یادگیری، تحلیل یادگیری، ارزیابی و طراحی 

یادگیری، در دسترس بودن و اقامت و فراگیری و تعلق دانشجو.

اعضای هیات علمی در این نظرسنجی کمک های آموزشی، فناوری و شبکه را به عنوان فرصت های »مهم« 

و »مهم تر« عنوان کرده اند. نخســـتین فرصت مهم اســـتادان در کلاس های درس استفاده از حمایت های 

آموزشـــی است و 92 درصد از آنها »شرط زمان آماده ســـازی« را مهم ترین بخش در حمایت آموزشی عنوان 

کرده اند. 68 درصد از آنها نیز »حمایت طراحی« را دومین مورد مهم فرصت های آموزشـــی بیان کرده اند. 

علاوه براین دو فناوری مهم به عنوان فرصت فناورانه، فناوری های آموزشی آنلاین با 76 درصد و فناوری های 

آموزشـــی حضوری با 69 درصد اعلام شـــده اند. در فرصت شبکه سازی، 71 درصد اعضای هیات علمی در 

رشـــته مشـــابه در موسسه مشابه را عنوان کرده و 64 درصد هم تدریس اعضای هیات علمی به شیوه مشابه 

در موسسه مشابه را بیان کرده اند. 

مهم ترین موضوعات توسعه حرفه ای از منظر استادان
از منظر استادان موضوعات مختلفی در توسعه حرفه ای آنها تاثیرگذار است که مهم ترین آنها سه موضوع مهم 

توسعه حرفه ای شامل فراگیری و تعلق دانشجویان )82 درصد(، دسترسی و اقامت )76 درصد(، و ارزیابی 

و طراحی یادگیری )72 درصد( هســـتند. علاوه براین سیستم های مدیریت یادگیری )69 درصد(، فناوری 

آموزشـــی آنلاین )61 درصد(، فناوری آموزشـــی حضوری )56 درصد(، تحلیل های یادگیری )55 درصد(، 

ابزارهـــای یادگیری تطبیقی )39 درصد(، ابزارهای یادگیـــری هوش مصنوعی )31 درصد( و فناوری های 

واقعیت تعمیم یافته )21 درصد( در رده های بعدی قرار می گیرند. 

10 راهکار برای بهبود کیفیت تدریس استادان
دربـــاره دربرگیـــری تعلق و طراحی دوره بیشـــتر 

بیاموزید. اعضـــای هیات علمی، فراگیری و تعلق 

دانشجویی، دسترسی و اقامت، ارزیابی و طراحی 

یادگیری را به عنوان ســـه موضوع اصلی توســـعه 

حرفـــه ای مورد علاقـــه خود شناســـایی کرده اند. 

گزارش افق EDUCAUSE 2023، شامل نسخه 

آموزش و یادگیری، به ویـــژه بخش گرایش ها برای 

اطلاعات بیشـــتر درمورد آموزش و یادگیری فراگیر 

و بخش فناوری ها و شـــیوه های کلیدی به منظور 

کسب اطلاعات بیشتر پیرامون تعلق دانشجویان را 

بررسی کنید. این انجمن همچنین آزمایشگاه های 

آموزشی را در زمینه معرفی دوره های طراحی برای 

حمایت از محیط های یادگیری چندگانه و طراحی 

محیط های یادگیری فراگیر و عادلانه ارائه خواهد 

کرد. مدنظر قرار دادن این راهکارها به حمایت بهتر 

از تدریس استادان دانشـــگاهی کمک می کند. 

استادان در پرسش پیرامون چگونگی حمایت بهتر 

از شیوه های تدریس آنها، راهکارهایی را برای بهبود 

عنوان کرده اند:

زمان بیشتری را برای مسئولیت های مربوط 1  

بـــه تدریس به ویژه برای طراحی و توســـعه 

دوره هـــا و یادگیری فناوری هـــای جدیدی چون 

اختصاص مسئولیت متعادل برای تدریس، ارائه 

دوره های آزاد، کاهش وظایف اداری و خدماتی، 

اســـتخدام مربیان کافی و کاهش تعداد جلسات 

در نظر بگیرید. 

آموزش بیشتر، فرصت های توسعه حرفه ای 2  

و فرصت هایـــی را برای بحـــث و همکاری 

فراهم کنید. همچنین از قبل برای این فرصت ها 

اطلاع رسانی کنید، به عنوان مثال آموزش متمرکز 

بر بهترین شـــیوه های تدریس مرتبط با روش ها 

و اســـتفاده از فناوری، فناوری های آموزشـــی، 

فناوری هـــای کمکی و تســـهیلات، دربرگیری و 

در دسترس بودن و ارزیابی و طراحی یادگیری. 

نمونه هایی از آموزش موثـــر و طراحی دوره 3  

را بین روش ها جمـــع آوری کنید و آنها را در 

مکانی متمرکز به اشتراک بگذارید. 

حمایت بیشـــتری از کارمنـــدان ارائه دهید 4  

و دسترسی ها را آســـان تر کنید به ویژه برای 

کسانی که مجبورند از حمایت هایی استفاده کنند 

که به طور مســـتقیم در محیط های دانشـــگاهی 

در دسترس نیســـت مانند طراحان و متخصصان 

آموزشـــی، کتابـــداران، دســـتیاران آموزشـــی و 

حمایت های فناورانه. 

کیفیـــت حمایت های فناورانه مانند آموزش 5  

بهتر کاربران را بهبود بخشید مانند اطمینان 

از اینکـــه پرســـنل فنی تخصص کافـــی ای برای 

پاسخگویی مناسب به سوالات دارند و سرمایه گذاری 

در حمایت داخلی به جای برون سپاری. 

به استادان حق انتخاب بیشتری در روش های 6  

تدریس دهید؛ در عین حال کاری کنید که 

آنها با توجه به روش انتخابی تدریس، مسئولیت پذیر 

باقی بمانند. 

اصطلاحات منسجم تر و واضح تری را در مورد 7  

شیوه های آموزشـــی ارائه و استفاده کنید و 

انتظارات دانشجویان را برای دروس تدریس شده 

در هر روش تعیین کنید. 

فناوری و فضاهای فیزیکـــی قابل اعتماد، 8  

امروزی و سلامت را فراهم کنید. 

انگیزه های منصفانه و کافی را برای توســـعه 9  

دوره و تدریس و حمایت مالی به منظور آموزش 

و توسعه حرفه ای ارائه دهید. 

از اعضای کمکی در همان سطح با سایر 10  

اعضای هیات علمی حمایت کنید.

اسلایدهای نمایشی مانند پاورپوینت

تکالیف درسی

مطالعه ضروری

جزوه های کلاسی

ویدئو شامل یوتیوب و فیلم

ساعات اداری/ جلسه با دانشجویان

سخنرانی های ضبط شده

یادداشت های کلاسی و در خلال سخنرانی

زمون ها آ

مدارک اشتراکی و مشارکتی

راهنمای مطالعه

مباحثه ها

امتحانات

فایل های صوتی )پادکست ها، موسیقی و کتاب های صوتی(

فعالیت های گروهی

زمایشگاه ها( مشارکت های تعاملی)واقعیت مجازی و آ

معلمان و تدریس خصوصی

سایر موارد

هیچ کدام از موارد بالا

کلاس هایی که به صورت حضوری برگزار می شوند و از فناوری برای 
حمایت از تدریس و یادگیری استفاده می کنند

 کلاس هایی که به صورت ترکیبی هستند 
)مانند ترکیبی از آموزش های آنلاین و حضوری(

نلاین برگزار می شوند )مانند زمانی  کلاس هایی که به صورت آ
که تمام فعالیت های آموزشی در قالب آنلاین برگزار می شوند(

کلاس هایی که به صورت حضوری برگزار شده و از فناوری برای 
حمایت از فناوری و یادگیری استفاده نمی کنند

کلاس هایی که به صورت آفلاین برگزار می شوند )مانند تمام 
فعالیت های آموزشی که به شکل کتبی و بدون استفاده از 

فناوری های اینترنتی انجام می شوند(

سایر موارد

هیچ اولویتی ندارند

ندا اظهری 
مترجم

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان
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فراهم سازی امکان شرکت استادیاران با ۳ سال سابقه 
در طرح بنیاد نخبگان 

اسـتادیارانی کـه بیـش از سـه سـال از سـابقه خدمـت آنهـا به عنـوان 

عضـو هیات علمـی پیمانـی نگذشـته اسـت می تواننـد براسـاس طـرح 

اسـتادیاران جـوان موسسـات علمـی کشـور درخواسـت خـود را بـرای 

بررسـی توسـط بنیاد ملی نخبگان ارسـال کنند. در راسـتای بند ۱ ماده 

۳ »اساسـنامه بنیـاد ملـی نخبـگان« و اقدام هـای ملـی ۲-۱-۲ و ۲-۱-۳ 

»سـند راهبـردی کشـور در امـور نخبـگان« و همچنین اجرایی سـازی بند 

»ب -۴ « از ماده ۴ »آیین نامه شناسـایی و پشـتیبانی از دانش آموختگان 

برتـر دانشـگاهی« و به منظـور ارتقـای توانمندی ها و توسـعه فعالیت های 

اسـتادیاران جـوان دانشـگاه ها و موسسـه های علمـی بـرای حل مسـائل 

کشـور، طرح مرحوم دکتر کاظمی آشـتیانی برقرار شـده اسـت. براسـاس 

این طرح اسـتادیاران جوان موسسـات علمی کشـور، درصورتی که بیش 

از سـه سـال از تاریـخ جـذب آنهـا به عنـوان عضـو هیات علمـی پیمانـی 

در موسسـات علمـی نگذشـته باشـد می تواننـد درخواسـت خـود را برای 

 http://jazb-elmi. bmn. بررسـی توسـط بنیاد ملی نخبگان در لینک

ir/ ارسـال کنند. 

اعتبـار پژوهشـی و تجهیزاتـی، اعتبـار حمایـت از ایفـای مسـئولیت های 

اجتماعـی، شـرکت در دوره هـای مهارت افزایـی و توانمندسـازی، معرفی 

بـه نهادهـای دولتـی و خصوصـی به عنـوان مشـاور تخصصـی و دسـتیار 

علمی، تسهیلات اعلام شده مشترک با بنیاد مصطفی )ص( و... بخشی 

از تسـهیلاتی اسـت کـه بـه برگزیـده طـرح ارائه خواهد شـد.

حل مشکل طولانی شدن بررسی 
پرونده دانشجویان در شوراهای موارد خاص

 ابوالفضـل دانشـور، مدیـرکل امـور دانشـجویان داخـل سـازمان امـور 

آیین نامـه شـورای بررسـی مـوارد خـاص  دانشـجویان ضمن تشـریح 

دانشـجویان تصریـح کـرد: »در آیین نامه شـورای بررسـی مـوارد خاص برای 

دانشـجویانی کـه در حیـن تحصیـل دچـار مشـکلی خـارج از اراده و اختیار 

خودشـان می شـوند ضوابط هوشـمندانه ای دیده شـده اسـت تا این قبیل 

دانشـجویان بتواننـد بـا اسـتفاده از ظرفیـت ایـن آیین نامه به شـرایط عادی 

تحصیـل برگردنـد و زندگـی دانشـجویی آنهـا دچـار اختـلال نشـود.« وی 

گفـت: »یکـی از مشـکلات مـا در شـوراهای بررسـی مـوارد خـاص طولانـی 

شـدن بررسـی پرونده های دانشـجویان اسـت که با توجه به رویکرد سازمان 

امـور دانشـجویان مبنی بـر تسـریع در پاسـخگویی بـه درخواسـت های 

دانشـجویان، تـلاش شـد عوامـل طولانـی شـدن ایـن فرآینـد شناسـایی و 

نسـبت بـه برطـرف کـردن آنهـا اقـدام شـود.« مدیـرکل امـور دانشـجویان 

داخـل سـازمان امـور دانشـجویان یکـی از عوامـل طولانی شـدن رسـیدگی 

بـه درخواسـت های دانشـجویان در حـوزه شـورای بررسـی مـوارد خـاص 

دانشـجویان اسـتقرار دبیرخانـه ایـن شـورا در معاونت های آموزشـی بعضی 

از دانشـگاه های کشـور علی رغـم صراحـت قانونـی بـرای اسـتقرار دبیرخانه 

در معاونت هـای دانشـجویی دانشـگاه ها دانسـته و گفـت: »دانشـگاه ها 

مکلفند ضمن اسـتقرار دبیرخانه شـورای بررسـی موارد خاص دانشـجویی 

در معاونت هـای دانشـجویی نسـبت بـه تامیـن کارشناسـان توانمنـد بـرای 

ایـن دبیرخانـه اقـدام کننـد.«

استفاده از اراضی ۹۰ دانشگاه 
برای ساخت مسکن

علـی خطیبـی، معـاون مالـی و اداری وزارت علـوم، تحقیقـات و فنـاوری در 

گفت وگـو بـا آنـا بـا اشـاره به آخریـن وضعیت اختصاص مسـکن به اسـتادان 

و اعضـای هیات علمـی اظهـار کـرد: »بـا تصمیم گیـری مقام معظم رهبـری 

جهـت کمـک بـه فعالیـت پژوهشـگران ۱۰۰ میلیـون یـورو در سـال ۱۴۰۱ 

از محـل صنـدوق توسـعه ملـی خـارج از بودجـه اصلـی بـرای کمـک بـه 

تجهیـزات آزمایشـگاهی دانشـگاه ها و پژوهشـگاه ها تصویـب شـد و اکنـون 

درحـال پرداخـت اسـت و باعـث نوسـازی تجهیـزات می شـود.« وی افـزود: 

»بـا توجـه بـه قانـون جهـش و نهضت ملی تولید مسـکن توافقی میـان وزارت 

علـوم و وزارت راه و شهرسـازی امضـا شـد تـا بیـش از ۱۰۰۰ هکتـار اراضـی 

دانشـگاه ها جهـت سـاخت مسـکن بـه اسـتادان، اعضـای هیات علمـی و 

کارکنـان اختصـاص یابد.« 

خطیبـی تصریـح کـرد: »در ایـن زمینـه از تامیـن مالی نهضت ملی اسـتفاده 

می شـود و اراضی دانشـگاه ها در اختیار کارکنان دانشگاه ها قرار می گیرد.« 

وی درباره جایابی مسـکن به اعضای هیات علمی اظهار کرد: »با حدود ۹۰ 

دانشـگاه صورت جلسـه ای امضـا شـده تا اراضـی هر کدام از دانشـگاه ها که 

مـورد توافـق با عمرانی باشـد مسـکن اختصـاص یابد و همه مراکز اسـتان ها 

به غیر از شـهر های کوچک حضور دارند البته با برخی از شـهر های کوچک 

هم که استفاده از اراضی امکان پذیر بود همکاری هایی داشته ام.« خطیبی 

گفت: »در مرحله اول اسـتادان فاقد مسـکن و در مرحله دوم تمام کارکنان 

و اسـتادان دانشـگاهی صاحب خانه می شود.« 

حفظ کرسی های زبان فارسی
 اولویت وزارت علوم برای ارتقای دیپلماسی علمی

وحیـد حدادی اصـل، قائم مقـام وزیـر علـوم در امـور بین الملـل و رئیـس مرکـز 

همکاری هـای علمـی بین المللـی این وزارت گفـت: »وزارت علوم به دنبال ارتقای 

سـطح کیفی دیپلماسـی علمی اسـت.« 

وی ادامـه داد: »حضـور فعـال در سـازمان های علمـی و بین المللـی و کسـب 

موقعیت هـای بین المللـی، اتخـاذ سیاسـت های نوآورانـه و فناورانـه از دیگـر 

محورهـای همکاری هـای علمـی بین المللـی وزارت علوم اسـت که در این راسـتا 

سیاسـت های کلـی وزارت همگامـی بـا کلیـه مراکـز علمی از جمله دانشـگاه ها و 

پارک هـای علـم و فنـاوری اسـت.« 

قائم مقـام وزیـر علـوم در امـور بین الملـل افزود: »با اتخاذ این سیاسـت ها و عملی 

کـردن آنهـا می توانیـم در مباحـث مهم دیپلماسـی علمی در سـطح بین الملل به 

اهـداف و آرمان های خود دسـت یابیم.« 

حدادی اصـل بـا بیـان اینکـه وزارت بـه دنبـال ارتقـای سـطح کیفـی دیپلماسـی 

علمـی اسـت، گفـت: »ایـن اجلاس برگزاری شـده توسـط دانشـگاه شـهید مدنی 

آذربایجان، در راستای همفکری و هم گامی با منطقه و ارائه پیشنهاد و راهکارها 

و علمـی کـردن آنهاسـت لـذا وزارت علـوم به دنبال تسـهیل فعالیـت  و برنامه های 

اجرایـی از سـمت دانشـگاه ها بـوده تـا بتوانیـم در راسـتای گسـترش دیپلماسـی 

علمـی در سـطح بین الملـل گام برداریم.« 

وی خاطرنشـان کـرد: »اگـر دانشـگاه و مراکـز پارک علم و فنـاوری علاقه مند برای 

انجـام فعالیت هـا و همکاری هـای علمـی باشـد وزارت آمادگـی کامـل خـود را بـا 

امکان سـنجی وتسـهیلگری بـرای کمـک، اعـلام می کند.« 

نیمکت خبر

اگرسریبهآمارهایمنتشرشده

مرکزآمـــارایراندربارهبیکاری

بزنیم،متوجهخواهیمشدکه

خوزستانرتبهسومنرخبیکاریرادربیندیگراستانهای

کشـــوردارد.ایندرحالیاستکهمنابعوصنایعمهمی

مانندنفت،گاز،زمینهایبلااستفادهو...درایناستان

وجوددارد.یکیازمهمترینپتانسیلهایبالقوهاستان

خوزســـتانهممرزبودنشبادریاســـتتاجاییکههمه

ظرفیتهـــایآبزیپروری،میگو،صیـــددریاییوتولیدو

تکثیـــرماهیانخاویاریرادارد.ظرفیتیکهتاکنونتنها

ازبخشناچیزیازآناستفادهوواردچرخهتولیدشدهو

بخشعظیمیازآنهنوزبالفعلنشدهاست.ایندرحالی

اســـتکهتوجهبهایننوعاقتصادمیتواندبســـیاریاز

مشـــکلاتایناســـتانمحرومرابرطرفوزمینهاشتغال

افـــرادرافراهمکندتاجاییکهحتیبرخیکارشناســـان،

توســـعهشـــیلاتوآبزیپروریراجایگزیناقتصادنفت

درخوزســـتانمیدانند.دانشـــگاهآزادواحـــداهوازنیز

بهواســـطهآگاهیازهمینظرفیتاینروزهاسراغایجاد

کســـبوکاردرحوزهشـــیلاترفته،زیرااقتصادیسبز،

سازگاربامحیطزیســـتوزودبازدهاست.ورودجدیبه

حوزهفناوریوتلاشبـــرایراهاندازیپروژههایمختلف

درراســـتایایجاددرآمدغیرشـــهریهای،باگذشتزمان

میتوانددرکاهشنرخبیکاریاستاننیزتاثیرگذارباشد.

دراینگزارشازجزئیاتپروژهپرورشماهیدانشگاهآزاد

واحداهوازگفتهایموباعلیافروسرئیسدانشـــگاهآزاد

اهوازوپژمانتقیپـــوربیرگانیمعاونپژوهشوفناوری

دانشـــگاهآزادواحداهوازبهگفتوگونشســـتهایمکهدر

ادامهمیخوانید.

  پروژه پرورش آبزیان چگونه آغاز شد؟
هیـــچ پروژه و طرحی بدون مقدمـــه و پیش زمینه ذهنی انجام 

نمی شود حتی در بســـیاری از مواقع اقداماتی که در گذشته 

در یک حوزه انجام شـــده جرقه طرح و ایده های بزرگ تر را در 

ذهن ایجاد می کند. پروژه پرورش آبزیان نیز حاصل ســـال ها 

تـــلاش و تولیدات مرکز تحقیقـــات آبزیان واحد اهواز در حوزه 

مکمل  و ویتامین ماهی است. تلاش و مسیری که پژمان تقی پور 

بیرگانی معاون پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد واحد اهواز نیز 

در گفت وگـــو با »فرهیختـــگان« از آن می گوید. به گفته او در 

سال های گذشـــته مرکز تحقیقات آبزیان واحد اهواز مشغول 

تولید ویتامین و مکمل غذایی برای ماهی ها شد، به طوری  که 

مکمل ها در مرکز تحقیقات تولید و پس از آن در آزمایشگاه جذب 

اتمی بررسی ها و آزمایش های لازم بر آن انجام شده و درنهایت 

محصول با توجه به نوع آب استخر برای ماهی ها تولید می شد. 

این محصول در شورای اقتصاد دانش بنیان و معاونت پژوهش و 

فناوری مطرح شد و واحد اهواز ظرفیت ورود مستقیم به پروژه 

پرورش آبزیان را در خود دید. 

 

  چه هدفی در پروژه پرورش آبزیان نهفته است؟ 
دانشگاه آزاد به عنوان نهادی که حمایت مالی دولت را ندارد، 

هزینه هایش را از طریق درآمدهای شهریه ای و غیرشهریه ای 

تامین می کند. البته سال هاســـت مسئولان دانشگاه رویکرد 

خود را به ســـمت تمرکـــز بر درآمدهای غیر شـــهریه ای تغییر 

داده اند. بهترین راه حل برای کسب درآمد غیرشهریه ای برای 

دانشـــگاه  های خصوصی ورود به حوزه فناوری و کســـب وکار 

اســـت. در دنیا تمام دانشـــگاه های خصوصـــی به گونه ای 

برنامه ریزی می کننـــد که در حوزه فناوری حرفی برای گفتن 

داشته باشـــند، برای مثال پارک علمی آکسفورد و استنفورد 

زیرمجموعه دانشـــگاه های خصوصی هستند که تمرکز خود 

را بر فناوری گذاشـــته اند. هدف دانشگاه آزاد واحد اهواز هم 

از راه اندازی پروژه پرورش آبزیان، درآمدزایی غیرشـــهریه ای، 

ایجاد اشـــتغال و آشـــنایی با تجربیات پرورش ماهی است. 

هرچند سرمایه گذاری در پرورش موجودات زنده ریسک بالایی 

دارد اما درآمدزایی در این مسیر سریع و بسیار مطلوب است. 

البته پروژه پرورش ماهی می تواند سرمایه های بلااستفاده را 

نیز احیا کند. اقدامی که خود به کســـب درآمدغیرشهریه ای 

کمک می کند. به گفته معاون پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد 

واحد اهواز این واحد دانشـــگاهی از گذشته در مدارس سما 

یک موتور دیزل داشـــت که بلااستفاده بود که برای استفاده 

در این پروژه احیا شده است. درواقع پروژه آبزیان باعث احیای 

امکانات دانشـــگاه نیز می شود که این اقدام کسب درآمد را 

در ادامه خواهد داشت. 

  واحد اهواز میزبان دو حوضچه 18 هکتاری
پروژه پرورش آبزیان از مهم ترین اقدامات دانشـــگاه آزاد واحد 

اهواز اســـت. هرچند این واحد دانشگاهی فاقد حوضچه های 

پرورش ماهی اســـت اما این مســـاله باعث تعطیلی این پروژه 

نشد و واحد اهواز با شرکت در مزایده توانست دو حوضچه ۱8 

هکتاری بنیاد معین در ۳۰ کیلومتری خرمشـــهر را به صورت 

اســـتیجاری در اختیار بگیرد. با برطرف شـــدن مشکل مکان، 

پروژه پرورش آبزیان از ابتدای ســـال ۱۴۰۲ آغاز شد. مجموع 

دو حوضچه پرورش ماهی ۳6 هکتار بوده و به همین دلیل این 

پروژه به طرح ۳6 هکتاری شناخته معروف است. به گفته افروس 

حوضچه های پرورش ماهی با هزینه 6۹۰ میلیون تومان برای 

یک سال اجاره شده است. آنطور که تقی پور بیرگانی گفته پس 

از اجاره حوضچه ها اعضای هیات علمی و دانشجویان دانشکده 

کشاورزی و منابع طبیعی و مرکز تحقیقات در اجرای این پروژه 

همکاری کرده و با انتخاب ماهی های مناســـب پروژه آغاز شد. 

درحال حاضر با فاصله زمانی معین روند رشـــد ماهی ها رصد 

شده و از ماهی ها و محیط پرورش آنها نمونه برداری می شود. 

  پیش بینی درآمد 2۰ میلیارد تومانی از پروژه
همان طور که مطرح شد تولید مکمل  و ویتامینه برای ماهی ها در 

مرکز تحقیقاتی واحد اهواز مقدمه ای بود برای شکل گرفتن ایده  

ایجاد کسب وکار در حوزه شیلات، درپی این طرح هزینه های 

زیادی توســـط واحد اهواز صرف تحقیق و توسعه طرح پرورش 

آبزیان شد. سود این هزینه ها حالا در راه اندازی حوضچه های 

پرورش ماهی قابل مشاهده است اما معاون پژوهش و فناوری 

دانشـــگاه آزاد واحد اهواز معتقد اســـت با توجه به اینکه سند 

تحول و تعالی دانشگاه آزاد بر درآمد پایدار تاکید ویژه ای دارد، 

اگر دانشـــگاه آزاد حوضچه یا استخری مناسب پرورش آبزیان 

خریـــداری کند و در اختیار واحد اهواز قرار دهد، روند پرورش 

ماهی بـــرای جابه جایی مکان یا چالش های گوناگون متوقف 

نخواهد شـــد و درنتیجه دانشگاه آزاد به درآمد پایدار می رسد. 

ایـــن اقدام می تواند بین 5۰ تا 6۰ درصد برای دانشـــگاه آزاد 

سودآوری داشته باشد. رئیس دانشگاه آزاد واحد اهواز هم در 

این باره می گوید: »درصورت ادامه پروژه در سطح فعلی درآمد 

خالـــص واحد اهواز در ســـال آینده از پـــرورش ماهی را ۱۰۰ 

میلیارد ریال و در صورت افزایش ســـطح به 7۲ هکتار تا ۲۰۰ 

میلیارد ریال پیش بینی می کنیم. این درحالی اســـت که الان 

تمام درآمدهای واحد اهواز از این پروژه صرف افزایش ســـطح 

پرورش ماهی از ۳6 هکتار به 7۲ هکتار می شود.« 

  انتخاب بهترین ماهی ها برای پرورش 
اگر از کارشناســـان پرورش ماهی سوال کنید به شما خواهند 

گفت که تولید ماهی کپور بهترین انتخاب برای این حوزه است، 

زیرا این ماهی یکی از پرفروش ترین و محبوب ترین ماهی ها در 

بازار بوده و حتـــی ظرفیت صادرات ماهی کپور چندبرابر بازار 

داخلی اســـت. واحد اهواز به دلیـــل اینکه پرورش ماهی کپور 

ســـود خوب، مقاومت دربرابر گرما و ســـرعت رشد خوبی دارد 

این ماهی را برای پرورش انبوه انتخاب کرده اســـت. نکته مهم 

دیگر اینکه ماهی کپور یکی از خوراک های ثابت مردم اســـتان 

خوزســـتان است. البته در حوضچه های این واحد دانشگاهی 

ماهی هایـــی ازجمله آمور، قزل و بیگ هد نیز دیده می شـــوند 

ولـــی هدف اصلی پرورش ماهی کپور اســـت. معاون پژوهش 

و فناوری دانشـــگاه آزاد واحد اهواز درباره بخش بازاریابی این 

پروژه می گوید: »برداشـــت ماهی ها با توجه به رشد آنها در آذر 

یا بهمن ماه انجام می شود، همچنین بخش بازاریابی و فروش 

محصولات برای واحد اهواز بسیار حائز اهمیت است. علاوه بر 

تامین بازارداخلی برای کســـب درآمد مطلوب به فکر صادرات 

ماهی به کشـــور عراق نیز هستیم. بســـیاری از تاجران عراقی 

دست به نقد قبل برداشت یا با حضور بر سر حوضچه ها اقدام 

به خرید محصول می کنند.«

 

  کمک 6 میلیاردی صندوق دانشگاه 
برای پرورش آبزیان 

ایده صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد در سال ۱۳۹۳ داده 

شـــد و این صندوق اولین اقدام اجرایی خود را از سال ۱۳۹6 

آغاز کرد. درواقع رســـالت صندوق های پژوهش و فناوری ارائه 

خدمات مالی و حمایتی به طرح های واحدهای دانشگاه آزاد 

و شرکت های فناور است. با ایجاد این صندوق سعی می شود 

هیچ ایده و طرح ســـازنده ای روی زمین نماند. به همین دلیل 

صندوق پژوهش و فنـــاوری از پروژه پرورش ماهی نیز حمایت 

کرد و واحد اهواز توانســـت از این صنـــدوق 6۰ میلیارد ریال 

تسهیلات برای خرید بچه ماهی و پرداخت حق الزحمه پرسنل 

متخصص دریافت کند. 

  1۳ استاد در پروژه پرورش آبزیان مشغول هستند
با توجه به اینکه استان خوزستان یک استان محروم است، این 

سوال پیش می آید که آیا واحد اهواز به مردم استان خوزستان 

اهمیت می دهد و پروژه پرورش آبزیان می تواند بر زخم بیکاری 

ساکنان این اســـتان مرهمی بگذارد؟ پاسخ مثبت است، زیرا 

پروژه پرورش ماهی در همان ابتدای کار توانســـته برای هفت 

نفر به صورت مســـتقیم و ۱5 نفر به صورت غیرمستقیم از مردم 

خوزستان ایجاد اشـــتغال کند. پروژه تولید مکمل  و ویتامینه 

ماهی توســـط واحد اهواز را که در ابتدای گزارش مطرح شـــد 

که فراموش نکرده اید؟ در این مرکز تحقیقات، دانشـــجویان و 

اساتید به کمک یکدیگر توانستند مکمل ها را تولید کنند. پروژه 

پرورش آبزیان نیز از این قضیه مستثنی نیست و درحال حاضر 

سه نفر از اعضای هیات علمی و ۱۰ نفر از اساتید و هسته های 

پژوهشی مرکز تحقیقات واحد اهواز در این پروژه حضور دارند. 

همچنین دانشکده کشـــاورزی و منابع طبیعی، دانشجویان 

رشته های شیلات و زیست شناسی واحد اهواز در حوزه پرورش 

آبزیان فعال هستند. تقی پور بیرگانی، معاون فناوری و پژوهش 

واحد اهواز درباره مشارکت دانشجویان می گوید: »اساتید مرکز 

تحقیقات سعی دارند پایان نامه های دانشجویان را در راستای 

فعالیت های مرکز تحقیقات هدایت کنند. استخرهای کوچک 

واحد اهواز نیز به جهت تحقیقات بر طرح ها و پایان نامه ها در 

اختیار دانشـــجویان قرار می گیرد. درحال حاضر توزیع غذای 

ماهیان به صورت دســـتی انجام می شود اما با توسعه پروژه این 

عمل دشوار خواهد بود. به همین دلیل ایده هایی مانند ساخت 

و استفاده از ربات و کوادکوپتر برای توزیع غذا و پلانگتون ها در 

ســـطح آب شکل گرفته که اگر آغاز شود تخصص های دیگری 

نیز وارد پروژه پرورش ماهی خواهند شد.« 

 

  تامین 4۰ درصدی درآمد غیرشهریه ای 
از حوزه فناوری

به گفته رئیس و معاون پژوهش و فناوری دانشـــگاه آزاد واحد 

اهواز نگاه بلندمدت این واحد دانشگاهی نسبت به پروژه پرورش 

آبزیان توسعه این طرح و رسیدن به درآمد پایدار برای دانشگاه 

آزاد است. همچنین افزایش درآمد در سال دوم بهره برداری از 

این پروژه برای واحد اهواز از اهمیت ویژه ای برخوردار اســـت. 

این واحد دانشگاهی با شـــروع پروژه پرورش آبزیان می تواند 

الگوی خوبی برای دیگر واحدهای اســـتان خوزســـتان باشد. 

البته لازم نیســـت همه واحدهای اســـتاد خوزستان در حوزه 

شـــیلات فعالیت کنند اما امکان اســـتفاده از این الگو وجود 

دارد. همچنین واحدهای مستقر در شهرهایی مانند دزفول و 

شوشتر می توانند پرورش آبزیان را شروع کنند. تقی پور بیرگانی 

می گوید: »پرورش آبزیان از طرح های واحد اهواز است. ما در 

حوزه های دیگر مانند کشـــاورزی، کشت برنج و گندم و تولید 

قطعه برای واحدهای صنعتی پیگیر درآمدزایی هستیم و باید 

برنامه ریزی کنیم که حداقل ۴۰ درصد درآمد غیر شـــهریه ای 

دانشگاه آزاد واحد اهواز از حوزه فناوری تامین شود.« 

به طورکلی پروژه تخصصی پرورش آبزیان واحد اهواز یک نمونه 

کامل از تحقیق، توسعه، اجرا و بازیابی است که می تواند الگو 

و مسیر بسیار خوبی برای دیگر دانشگاه ها باشد. 

مطهره سادات قاسمی
خبرنگار 

»فرهیختگان«اززیروبمپروژهخاصدانشگاهآزادواحداهوازگزارشمیدهد

پپیش بینی درآمد 20 میلیاردی واحد اهواز از پرورش آبزیانپپیش بینی درآمد پپیش بینی درآمد 2020 میلیاردی واحد اهواز از پرورش آبزیان میلیاردی واحد اهواز از پرورش آبزیان



حملاتپهپادیاوکراینعلیهروسیهشدتیافتهاند

تقلا برای جبران کمبودهای جنگ 
اوکراین سه شـنبه شـب هفته گذشـته )7 شـهریور/29 اوت( در یکی از بزرگ ترین 

یا موفق ترین حملات پهپادی خود به داخل خاک روسـیه، موفق شـد به فرودگاه 

پسـکوف حملـه کنـد. منابع مختلف خبری تعداد پهپادهـای مهاجم را 10، 12، 

15 و 20 فرونـد اعـلام کرده انـد. فـارغ از تعـداد این پهپادها، آنها موفق شـدند به 

4 فروند هواپیمای ترابری ایلوشین-76 ارتش روسیه آسیب وارد سازند. همزمان 

تصاویـر ماهـواره ای منتشـر شـده از پایگاه هوایی انگلس کـه در 730 کیلومتری 

جنوب شـرقی مسـکو پایتخت روسـیه واقع شـده اسـت، نشـان می دهند روس ها 

بـرای کاهـش اثـر حمـلات پهپـادی بـه ایـن پایگاه هـا صدها تایـر فرسـوده را روی 

بمب افکن هـای غول پیکـر تـی یـو-95 اس خـود قـرار داده اند. این پایـگاه در آذر 

و دی سـال گذشـته، دو بـار حمـلات پهپـادی را تجربـه کـرده اسـت؛ حملاتی که 

نخسـتین ها از این دسـت بودند. 

بـا این حـال، حمـلات در ماه هـا و هفته هـای اخیـر متراکـم و پرتعـداد بوده انـد. 

همچنیـن تردیدهایـی دربـاره منشـا حمـلات وجـود دارد. پایـگاه پسـکوف که در 

شـمال غربی روسـیه واقع شـده است با اوکراین 700 کیلومتر فاصله دارد اما این 

فاصلـه بـا مـرز اسـتونی 30 کیلومتـر و بـا لتونـی 60 کیلومتر اسـت. ایـن فواصل 

باعـث شـده اسـت تـا در کنـار احتمـال حمله از خـاک اوکرایـن، دو احتمال دیگر 

نیـز مطـرح شـوند؛ حملـه از کشـورهای عضـو ناتـو در مجـاورت پایـگاه پسـکوف 

شـامل سـه جمهـوری بالتیکـی یـا برخواسـتن پهپادهـا از داخـل خـاک روسـیه 

توسـط گروه هـای نفـوذی. به کارگیـری تعـداد زیـادی پهپـاد در ایـن حملـه، 

امـکان اسـتفاده از اراضـی روسـیه توسـط مـزدوران را رد می کنـد؛ هرچنـد پیـش 

از ایـن مـزدوران تحرکاتـی در داخـل خـاک روسـیه داشـته اند. اسـتفاده از خاک 

کشـورهای عضـو ناتـو نیـز چنـدان عاقلانـه به نظر نمی رسـد مگر آنکـه این اقدام 

به عنوان تله یا پیامی از سـوی ناتو صورت گرفته باشـد. همچنین تردیدهایی نیز 

نسـبت بـه توانایـی اوکرایـن در دسترسـی به پهپادهای دوربرد وجـود دارد، به ویژه 

اینکـه آنهـا بایـد به سـامانه های ناوبری، هدایت و هدف گیری پیشـرفته ای مجهز 

باشـند. بـا این حـال به نظر می رسـد حملات مزبور از خـاک اوکراین صورت گرفته 

باشـند. متحدان غربی این کشـور تجهیزات لازم برای تبدیل پهپادهای سـاده به 

پهپادهـای انتحـاری دوربـرد را در اختیـار کی یف قرار داده اند تا ضمن دسـتیابی 

اوکرایـن بـه ایـن سـلاح موثـر، منشـأ آن به میزان زیادی قابل پنهان سـازی باشـد. 

فصلحملهپهپادیبهروسیه

حملات به خاک روسـیه تا سـال 2022 معدود و کمتر از انگشـتان دسـت بودند. 

در سـال جاری نیز تا پیش از این حملات به اقداماتی علیه شـهر مرزی بلگورود 

یـا حملـه نمادیـن و ناموفـق بـه مسـکو محـدود می شـدند. حملات به بلگـورود با 

اسـتفاده از راکت های بالگرد میل-24، پهپادهای سـاده غیرنظامی تسـلیح شده 

با مواد منفجره و نفوذ دادن گروهی شـبه نظامی متشـکل از شـهروندان روسـی 

کـه مخالـف دولـت هسـتند، صـورت می گرفتنـد. حمـلات بـه مسـکو نیـز بـه غیر 

از یـک حملـه دقیـق و نمادیـن علیـه کاخ کرملیـن، بیشـتر بـه وسـیله پهپادهـای 

غیرنظامی مسـلح شـده، صورت گرفتند. درحال حاضر اما شـرایط متفاوت شـده 

و حمـلات علیـه خـاک روسـیه بـه امـری متداول و فشـرده تبدیل شـده اسـت. در 

ایـن حمـلات همچنیـن بـه جـای تک پهپادهـا یـا دسـته های کم تعـداد، تعـداد 

زیـادی پهپـاد بـه پـرواز درآمده و این هواگردها نیز نسـبت به گذشـته به تجهیزات 

مسـیریابی دقیق تـری مجهز شـده اند. 

اهدافتشدیدحملاتپهپادیبهخاکروسیه

ولادیمیـر زلنسـکی، رئیس جمهـور اوکرایـن اعـلام کرده درصورت اقدام کشـورش 

علیه خاک روسـیه، بسـیاری از متحدان این کشـور از کی یف رویگردان خواهند 

شـد؛ امـری کـه حکایـت از هـراس شـدید آنها نسـبت بـه واکنش روس هـا دارد. با 

این حـال بـه نظـر نمی رسـد آنهـا مشـکلی بـرای ایجـاد خراش هـای سـطحی امـا 

فغـان آور بـر پیکـره روسـیه داشـته باشـند. چـه اینکه آنها بـا تسـلیح اوکراین برای 

جنـگ بـا ارتـش روسـیه درحـال حاضر نیـز در برابر مسـکو قرار گرفته انـد. اوکراین 

و متحـدان غربـی اش از تشـدید حمـلات پهپـادی به مسـکو اهدافـی دارند که به 

شرح ذیلند: 

گفتـه می شـود اوکرایـن بـرای آموزش هـای نظامـی، افـرادی بـا سـن 70 1 

سـال را بـه کشـورهای اروپایـی اعـزام کرده اسـت. مسـاله ای که حکایت 

از عمـق کمبـود نیـرو در ایـن کشـور دارد. نیمـی از جمعیت اوکراین از این کشـور 

گریختـه یـا در داخـل آن آواره شـده اند. ده هـا هـزار نفـر از سـربازی فـرار کـرده و 

صدهـا هـزار نفـر نیـز بـر اثـر جنـگ کشـته، مفقـود یـا زخمی شـده اند. شکسـت 

تهاجـم وعـده داده شـده موسـوم بـه »حمله بهاری«، آشـکار می سـازد توان ارتش 

اوکرایـن بـه انتهـا رسـیده اسـت و در تقابـل با روسـیه، فرسـایش بیشـتر دامن گیر 

کی یـف شـده کـه بـه منابـع کمتری دسترسـی داشـته اسـت. غـرب بـرای جبران 

کمبودهای میدانی، جبهه ای جدید گشـوده تا فشـاری علیه روسـیه ایجاد کند. 

فرسـایش شـدید منابع اوکراین باعث شـده تا احتمال فروپاشـی صفوف 2 

ارتش این کشور شدت یابد. از این رو غرب قصد دارد جنگ را به نقطه ای 

برسـاند تـا رونـد فرسـایش شـدید کی یـف متوقـف شـود. حملـه بـه خاک روسـیه 

اقدامـی اسـت کـه بـه زعـم غـرب می تواند باعث کاهـش تنش ها در جنگ شـود. 

به عبارت دیگر، روس ها در برابر کاهش حملات به خاک شـان به کاهش شـدت 

نبردهـا در میدان جنـگ رضایت خواهند داد. 

غـرب این گونـه می اندیشـد کـه حمـلات به داخل روسـیه باعـث تحریک 3 

مقامـات ایـن کشـور برای تشـدید حملات سـنگین علیه اوکرایـن با انواع 

موشـک ها و پهپادهـا می شـود؛ اقدامـی کـه نتیجـه آن می توانـد کاهـش شـدید 

ذخایر این تسـلیحات در زرادخانه روسـیه باشـد. همچنین حمله به روسـیه باعث 

می شـود مقامـات روس حمـلات خـود علیـه اوکرایـن را مشـروع قلمـداد کـرده و 

محذوریتی برای تشـدید آن برای خود قائل نباشـند. نتیجه این فرآیند اسـتفاده 

بیش از اندازه از ذخایر موشکی و پهپادی روسیه خواهد بود؛ اقدامی که بازه ای 

طلایـی بـرای کاهـش بازدارندگـی روسـیه در برابـر غرب ایجـاد کرده و ناتـو را قادر 

به اعمال فشـار موازنه ای بیشـتری علیه مسـکو می سـازد. 

تـلاش بـرای تهدیـد کشـورهایی کـه متهم بـه حمایت از روسـیه در جنگ 4 

هسـتند می تواند یکی از اهداف جانبی و مهم حملات به روسـیه باشـد. 

به زعم طراحان، حمله به مسـکو که سـقف اقدام علیه یک قدرت اسـت، می تواند 

بـه هـراس در بیـن دیگـران نیـز منجـر گـردد. بـا وجـود ایـن طراحـی، اما مسـائل 

دیگـری نیـز وجـود دارنـد. تبدیـل اوکرایـن بـه سـکوی حمـلات علیـه کشـورهای 

دیگر، منجر به ظهور سـکوهای پرتاب موشـک و پهپاد به طور ناشـناس به سـمت 

پایگاه هـای ناتـو خواهـد شـد. اگـر روس هـا از انجـام اقدامی مشـابه، خـودداری 

می کننـد دلیـل آن می توانـد عـدم دسترسـی به سـکو و همچنیـن محافظه کاری  

باشـد امـا دیگـر بازیگـران غربی ابایـی از اقدام متقابـل ندارند. 

جبهـه داخلـی روسـیه تاکنـون از بسـیاری از خطـرات یک جنـگ فراگیر 5 

مصـون بـوده اسـت. حمـلات قصـد تشـدید اوضـاع علیـه جبهـه داخلی 

بـرای فعـال شـدن جبهـه داخلـی روسـیه علیـه جنـگ را دارند. 

یکـی از دلایـل عـدم موفقیـت نیروهـای اوکرایـن در جنـوب، اسـتقرار 6 

پرحجـم سـامانه های پدافنـد هوایـی و جنگ الکترونیک توسـط روسـیه 

اسـت. کی یـف امیـدوار اسـت تعـدادی از آنهـا بـرای دفـاع از شـهرهای داخلـی 

روسـیه، بـه ایـن کشـور منتقل شـوند تا امـکان حمله به نیروهـای روس در جنوب 

اوکرایـن فراهم شـود. 

بـه چالـش کشـیدن حیثیـت روسـیه به عنـوان یک قـدرت نظامی هدفی 7 

بـزرگ اسـت؛ چـه اینکـه بـرای مدت هـا امنیت مسـکو زبانزد بوده اسـت. 

به چالش کشـیدن آن در دوره کنونی برای کاهش اثرات راهبردی دسـتاوردهای 

روسـیه در جنگ اوکراین ضروری اسـت. 

  گزارش
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جهانجهان  شهرشهر
مقاماتطالبانبرتهدیداتلفظیوعملیخودعلیههمسایگانافزودهاند

گروهی که دولت نشد
فرهیختگان»قاری فصیح الدین«، رئیس ستاد ارتش طالبان در 

واکنش به اعتراض پاکستان نسبت به حضور گروه »تحریک طالبان 

پاکســـتان« در افغانستان ســـخنانی را مطرح کرد که از آن بوی 

تهدید می آید. 

وی ضمن تاکید بر اینکه پاکســـتان باید »دشمنش« را در داخل 

خاک خود جســـت وجو کند در مصاحبه با آریانانیوز هشدار داد 

این گروه نســـبت به هر دولتی که علیه آن متوســـل به زور شود 

پاسخ خواهد داد. به گزارش مهر، رئیس ستاد ارتش طالبان گفته 

است: »با بهانه های مختلف کسانی که بخواهند باز هم تعهدات 

امارت اسلامی را زیر سوال ببرند و به زور متوسل شوند اقدام ما و 

عکس  العمل ما چیست؟ این را به دنیا ثابت کردیم و دنیا می داند.« 

قاری فصیح الدین همچنین اعلام کرده وزارت دفاع طالبان قصد 

دارد در سال جاری تعداد نیروهای ارتش خود را از 150 هزار نفر 

کنونی به 180 هزار نفر برساند؛ افزایشی که حکایت از رشد 20 

درصدی این نیروها دارد. این سخنان واکنشی به اظهارات مداوم 

اعتراضی مقامات پاکستان نسبت به طالبان به شمار می روند. 

اسلام آباد پس از روی کارآمدن طالبان در کابل با موجی از حملات 

تروریســـتی در مناطق مختلف پاکستان روبه رو بوده است. این 

اقدامات تروریستی از سوی تحریک طالبان پاکستان و همچنین 

جدایی طلبان بلوچ صورت گرفته اند. در این میان امیرخان متقی، 

وزیرخارجه و سپس ملاعبدالغنی، برادر معاون نخست وزیر طالبان 

طعنه های این گروه را متوجه ایران ساخته اند. امیرخان متقی که 

به سبب مسئولیت خود بیش از دیگر مقامات طالبان در معرض 

درخواســـت های منطقه ای و بین المللی برای تشکیل حکومت 

فراگیر در افغانستان است به شکل غیرمستقیم تهران را خطاب 

قرار داده و مدعی شده است: »آن قدر که شما اعدامی دارید، ما 

در زندان هایمان زندانی نداریم.«؛ جمله ای که بیان آن از سوی 

یکی از اعضای طالبان با توجه به سابقه کشتارهای خونین به ویژه 

در مزار شریف به طنز می ماند تا طعنه. طالبان به سرعت درحال 

حرکت در مسیری است که به تشدید انزوا و امنیتی سازی این گروه 

می انجامد. کابل نشینان باید پیش از دولت داری با همان روشی 

که پیش از این گروه شان را اداره می کردند، نگاهی به روش های 

حکومت داری رایج در دنیا بیندازند. 

کارنامهطالبان

طالبـــان در دوران حکومت خود تقریبـــا همان بوده که پیش از 

این بود. آنها اگر کمی نرم تر یا ســـیاس تر شده اند، این ویژگی ها 

را پیش از دستیابی به حکومت یافته بودند. با این وجود طالبان 

در قدرت، کماکان تبدیل به دولت نشده و یک گروه باقی مانده 

است؛ به همین دلیل نیز آنچه از کابل صادر می شود شباهتی به 

اقدامات دولتی ندارد. در این بخش به بخشی از نگرانی ها درباره 

رفتارهای طالبان پرداخته شده است. 

طالبان درگیری های مرزی متعدد و پرتلفاتی را با پاکستان 1 

و ایران به عنوان دو همسایه بزرگ و اصلی خود تجربه کرده 

است. چنین تلفاتی حتی در مرزهای پرتنش هند و پاکستان نیز 

رخ نداده اند. چنین درگیری هایی اثراتی منفی بر برداشت ها از 

این گروه گذاشته اســـت. تنش طالبان با طرف های مختلف و 

بعضا متضاد نشـــان می دهد این گروه درحال حرکت به سمت 

واگرایی حداکثری است. 

اقدامات طالبان علیه تعدادی از کشورهای منطقه، بر 2 

بیم ها نسبت به اهداف خصمانه این گروه افزوده است. 

درخصوص پاکستان این نگرانی ها جدی تر است زیرا احتمال دارد 

طالبان سه سناریو مدنظر داشته باشد. در سناریوی حداقلی این 

گروه بخواهد شمال پاکستان را به حیاط خلوت خود تبدیل کند؛ 

چه اینکه پیش از این نیز در این منطقه به راحتی رفت وآمد داشته 

است. سناریوی میانی جداسازی خط دیوربند از پاکستان است 

که طی آن مناطق پشتون نشین و حتی بلوچ نشین پاکستان به 

افغانســـتان ملحق خواهند شد. این موضوع مورد ادعای تقریبا 

تمام حکومت های افغانستان بوده است. همچنین در سناریوی 

حداکثری احتمال دارد طالبان نسبت به سرنگونی نظام سیاسی 

پاکســـتان و جایگزینی آن با یک حکومت اسلامی مشابه امارت 

اسلامی افغانستان امیدوار باشد. 

احتمال می رود طالبان قصد داشـــته باشد از تحرکات 3 

خود به عنوان ابزاری بـــرای باجگیری بهره گیرد به ویژه 

آنکه امروزه مسئولیت اداره یک کشور برعهده آن قرار گرفته است. 

به نظر می رسد طالبان ضمن مبارزه با برخی گروه های 4 

تروریســـتی در داخل افغانســـتان، نسبت به اقدام این 

گروه ها در کشورهای دیگر بی تفاوت باشد تا از این طریق بتواند 

دست به جلب توجه کشـــورهای منطقه برای کسب امکانات و 

امتیازات بزند. 

تبعاتطالبانبرمنطقه

حضـــور طالبان در رأس قدرت باعث شـــده تا تبعاتی دامن گیر 

کشـــورهای منطقه شود. این تبعات با اقدامات طالبان طی دو 

سال حکومت داری، نه تنها بهبود نیافته بلکه درحال شدت یافتن 

هستند. از این رو برای بسیاری از دولت ها روی کارآمدن طالبان 

درمجموع منفی تلقی می  شـــود. بر همین اساس طالبان برای 

اثرگذاری بر این برداشت ها باید ضمن گام برداشتن در کاهش 

تبعات حکومت داری خود بر دیگران سعی کند با انجام اقداماتی 

برآیند برداشت ها نسبت به خود را مثبت سازد. در این قسمت به 

تعدادی از تبعات منفی روی کارآمدن طالبان پرداخته شده است. 

روی کارآمدن طالبان ضمن ایجاد بحران اقتصاد با دامن 1 

زدن به هراس امنیتی موجب ورود سیلی از مهاجران به 

کشورهای همسایه افغانستان و به طور ویژه ایران و پاکستان شد. 

ایران که گفته می شـــد پیش از این تنها میزبان دو تا سه میلیون 

افغانی بود امروزه میزان عددی بین 6 تا 10 میلیون افغانی است. 

طالبـــان با ایجاد ضربه اقتصادی به افغانســـتان باعث 2 

کاهش درآمدها و مبادلات تجاری این کشور شده است. 

طالبان با حکومت قومی خود باعث به حاشیه رانده شدن 3 

بسیاری از اقوام و گروه ها شده است. از این رو این گروه ها 

را مستعد جذب از سوی گروه های تروریستی ساخته است. به طور 

خاص بخشی از نظامیان ارتش افغانستان با هراس از کشته شدن 

به دســـت طالبان برای کسب امنیت و درآمد جذب گروه داعش 

شـــده اند. همچنین تعدای از افراد و گروه های همکار با طالبان 

مانند گروه های غیرپشتون به دلیل جانبداری شدید طالبان از 

پشتون ها با داعش بیعت کرده اند. اثرات این پدیده بر پاکستان 

و ایران رشد شدید اقدامات تروریستی بوده است. 

نحوه حکومت داری طالبان باعث تشدید نارضایتی ها در داخل 

افغانستان که مورد سوءاستفاده ابتدایی داعش و غرب قرار گرفته 

است، در آینده می تواند حکومت طالبان را ببلعد. اگر داعش بر 

بخشـــی از افغانستان مسلط نشود، با توجه به کمین آمریکا در 

شرایط کنونی این احتمال وجود دارد واشنگتن درصورت تضعیف 

شدید طالبان و ایجاد زمینه مساعد، مجددا افغانستان را اشغال 

کند؛ چه اینکه تبدیل این کشور به مرکز صدور تروریسم در منطقه 

می تواند پوششـــی مشروعیت بخش برای این اشغال فراهم آورد 

همان گونه که در سال 2001 این اتفاق رخ داد. 

تفاوتحکومتداریباطیشدناوقات

امیر خان متقی، وزیر خارجه طالبان با توجه به درخواست های 

متعدد و عیان جمهوری اسلامی ایران از این گروه برای تشکیل 

گروه فراگیر در افغانســـتان، تلاش کرده به جای پاســـخ به این 

درخواســـت ها، به جلو بدود. او در این خصوص گفته است »آیا 

شما حکومت فراگیر دارید؟« وی همچنین مدعی شده است »در 

زندان های ما آنقدر زندانی نیست که شما اعدام می کنید« و »در 

کشـــور شما هزاران نفر ناپدید شده است اما کسی جرات سوال 

پرســـیدن درباره آن را ندارد«. فارغ از نادرستی این ادعاها، آنچه 

بر عمق فاجعه می افزاید بیان آنها از سوی یکی از برجسته ترین 

اعضای گروه طالبان است. 

با این حال پس از وزیرخارجه طالبان، ملا عبدالغنی برادر، معاون 

اقتصادی نخست وزیر این گروه در دیدار با حسن کاظمی قمی، 

ســـفیر ایران در کابل تلاش کرده در حرکتی مشـــابه با متقی با 

دویدن رو به جلو از پاسخ به درخواستی همگانی از گروه متبوعش 

شانه خالی کند. وی در این دیدار تاکید کرده است که این گروه 

در امور داخلی هیچ کشـــوری مداخله نمی کند و به کسی هم 

اجازه نمی دهند در امور داخلی افغانســـتان مداخله کند. پس 

از این اظهارات سیدرســـول  موســـوی، دستیار وزیر امور خارجه 

ایـــران در پاســـخ به اظهارات وزیر خارجـــه طالبان به وی تاکید 

کرد: »با دوجانبه سازی و شخصی ســـازی موضوع نمی توان از 

مسئولیت های بین المللی گریخت. صلح، ثبات، امنیت و توسعه 

پایدار در استقرار حکومتی فراگیر در افغانستان است. حکومت 

فراگیر موضوع قطعنامه های 2513 و 2593 شـــورای امنیت و 

اجماع نشست های وزرای خارجه کشورهای همسایه افغانستان 

در پاکستان، ایران، چین و ازبکستان است.«

با این وجود به نظر می رسد مشکلات با طالبان بیشتر از تشکیل 

حکومت فراگیر باشـــد. آنها در حرکت شـــان به سمت قدرت، 

مسیری متفاوت از نمونه های متعادل و مشهور جهانی داشته اند و 

همان گونه که با سرنیزه قدرت را از دولت نیم بند اشرف غنی آخرین 

رئیس جمهور افغانستان گرفتند، قصد دارند با همان، کشورهای 

منطقه و جهـــان را بجنبانند. طالبان می خواهد همان گونه که 

گروه داری می کرد، دولت داری کند.

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

تفاوت حکومت های جمهوری اسلامی ایران، جمهوری فرانسه و امارت اسلامی افغانستان )طالبان(
طالبانجمهوری فرانسهجمهوری اسلامی ایرانموضوعات

نظام جمهورینظام منسوخ شده سلطنتینظام منسوخ شده سلطنتینظام سرنگون شده  پیشین 

جنگ مسلحانهتظاهرات مردمیتظاهرات مردمینحوه مبارزه

اعضای گروه طالبانکنوانسیون ملیشورای انقلاب با نمایندگان طبقات مختلفشورای گذار

بدون همه پرسیبدون همه پرسیبا انجام همه پرسیتعیین نظام پس از سرنگونی

فاقد قانون اساسیکنوانسیون ملی که به مانند مجلس موسسان عمل می کرد، قانون اساسی را تنظیم کردتشکیل مجلس خبرگان قانونی اساسی، تدوین قانون اساسی توسط اعضا و سپس برگزاری همه پرسی برای کسب تایید مردم تدوین قانون

دموکراتیکنحوه اداره کشور
 دموکراتیک 

)به شکل تدریجی با توجه به اوضاع سده هجدهم و نوزدهم میلادی(
فاقد دموکراسی

حکومت یکپارچهتفکیک قواتفکیک قوانسبت قوا

قومی )پشتون با 40 درصد جمعیت کشور(ملیملی نوع حکومت

متکی به شورای علمای مدافع طالبانملی دینی و ملینوع مشروعیت f a rh i kh tegan

گان
هیخت

فر
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اقتصاداقتصاد
۱.۵میلیوننفربرایدریافتتسهیلاتبهبانکهامعرفیشدهاند

آخرین وضعیت وعده مَسکن رئیسی
حـــدود دوســـال از تصویـــب و ابلاغ قانون جهش مســـکن 

می گذرد. این قانون مصوب کرده بود سالانه به طور متوسط 

یک میلیون واحد مســـکن در کشور ساخته شود. بسیاری از 

کارشناسان در همان زمان هشدار دادند که تصور نمایندگان 

مجلس از ســـاخت مســـکن در کشور توســـط دولت دور از 

واقعیت بوده و باید اصلاحاتی در قانون مذکور صورت گیرد. 

یکی از موانعی که کارشناســـان نســـبت بـــه عدم تحقق آن 

هشـــدار می دادند تخصیص سالانه 20 درصد از تسهیلات 

نظام بانکی به بخش مســـکن بود. آمارها نشان می دهد این 

هشـــدار دقیق و عالمانه بوده اســـت. بررسی ها حکایت از 

آن دارد که در ســـال اول دولت، وزارت راه وشهرسازی تصور 

دقیقی از نقش و اثرگذاری خود در حوزه مســـکن نداشته و 

عمده اقدامات و تلاش های این وزارتخانه در ســـال اول، اثر 

خاصی در حوزه مســـکن نداشته است. اما در یک سال اخیر 

بـــا تغییرات مدیریتی در ایـــن وزارتخانه، ایده های مختلفی 

مدنظر دولت قرار گرفته که به نظر می رســـد بتواند مسیری را 

برای پیشـــبرد قانون جهش مسکن با اصلاحاتی به سرانجام 

برساند. گرچه وزارت راه وشهرسازی و دولت مسیر دشواری 

را درپیـــش دارند، اما آن طور که اخیرا مدیرکل دفتر اقتصاد 

مسکن وزارت راه وشهرســـازی در گزارشی به شرح وضعیت 

بخش مســـکن پرداخته، اقدامات اجرایی 1.5 میلیون واحد 

مســـکونی شروع شـــده که به نظر می رسد بخش عمده این 

واحدهـــا در مرحله ســـاخت قرار دارند. گـــزارش ابوالفضل 

نوروزی نشـــان می دهد دولت پنج ایده برای ساخت مسکن 

در نظر گرفته که این پروژه را با مسکن مهر متفاوت می کند. 

همچنین آن طور که در گزارش آمده، درکنار مشـــکل تامین 

زمین، مهم ترین مشـــکل عدم پیشبرد نهضت ملی مسکن، 

مشـــکل تامین مالی آن و عدم همکاری بانک هاست. وزارت 

راه وشهرســـازی هشت پیشنهاد را برای حل این مشکل ارائه 

داده که به نظر می رسد به جز دو مورد از آنها، مجلس و دولت 

بتوانند زمینه اجرای ســـایر روش ها را به سرانجام برسانند.

1.5 میلیون مسکن در دست ساخت 
براســـاس گزارش مدیرکل دفتر اقتصاد مســـکن وزارت راه و 

شهرسازی از ابتدای شـــروع نهضت ملی مسکن، درمجموع 

عملیات اجرایی یک میلیون و 519 هزار و 352 واحد مسکونی 

شروع شده است. از این تعداد حدود 356 هزار و 145 واحد 

در قالـــب واگذاری انفرادی و گروهـــی زمین به صورت اجاره 

99 ساله بوده است، 455 هزار و 762 واحد شامل واحدهای 

حمایتی تعریف شده به صورت انبوه سازی روی اراضی اجاره 

99ساله اســـت، 115 هزار و 800 واحد در قالب واحدهای 

درحال ساخت نیروهای مسلح بوده، 147 هزار و 902 واحد 

در قالب بافت های فرسوده درحال ساخت بوده، 129 هزار و 

271 واحد در قالب قرارداد خودمالکان شهری و 314 هزار و 

472 واحد به صورت مسکن روستایی است. این گزارش نشان 

می دهد از مجموع 1.5 میلیون مسکنی که در دست ساخت 

اســـت، 314 هزار واحد مناطق روســـتایی، 116 هزار واحد 

نیروهای مســـلح، 148 هزار واحد بافت فرسوده و 129 هزار 

واحد خودمالکان شـــهری هر چهار مورد درحال ساخت بوده 

)درمجموع بیش از 707 هزار واحد(، اما از وضعیت و مراحل 

پیشـــرفت دو بخش دیگر به ویژه  واگذاری انفرادی و گروهی 

زمین )به صورت اجاره 99 ساله( آماری در دست نیست. 

28 درصد از واحدها قرارداد امضا کرده اند
طبـــق گزارش وزارت راه و شهرســـازی، درمجموع تعداد یک 

میلیـــون و 514 هـــزار واحد به بانک ها معرفی شـــده اند که 

از این تعـــداد، یک میلیون و 16 هـــزار واحد آن معادل 67 

درصد از کل واحدهای معرفی شده بانک ها، به بانک مسکن 

معرفـــی شـــده اند. بانک ملی با ســـهم 7.5 درصدی، بانک 

ملت با ســـهم 6.7 درصدی، بانک سپه با سهم 6.5 درصد و 

بانک های تجارت، صادرات و رفاه با ســـهم 3.9، 3.5 و 1.7 

درصدی در رتبه های بعدی قرار دارند. ســـهم سایر بانک ها و 

موسســـات اعتباری که بیش از 20 بانک و موسســـه هستند 

3.2 درصد است.

امـــا طبق این آمارها تاکنون تعداد 421 هزار و 458 واحد به 

مرحله انعقاد قرار رسیده است. به عبارتی از مجموع واحدهای 

معرفی شده به بانک ها، حدود 28 درصد از واحدها موفق به 

انعقاد قرارداد شده اند. در بانک مسکن گرچه فقط 28 درصد 

از واحدها به مرحله انعقاد قرارداد رسیده اند اما این بانک سهم 

67 درصد از کل قراردادهای منعقده در نهضت ملی مســـکن 

را دارد. در این بانـــک از یک میلیون و 16 هزار واحد معرفی 

شـــده، تعداد 281 هزار و 550 واحد موفق به انعقاد قرارداد 

شـــده اند. در رتبه  بعدی بانک ملت قرار دارد که از 100 هزار 

و 770 واحد معرفی شده به این بانک، تعداد 37 هزار و 250 

واحد قرارداد منعقد کرده اند. در رتبه ســـوم بانک سپه جای 

گرفته است. در این بانک از 98 هزار و 66 واحد معرفی شده، 

نزدیک به 34 هزار واحد موفق به امضای قرارداد شده اند. در 

رتبه چهـــارم و پنجم بانک های ملی و صادرات قرار دارند. در 

بانک ملی از 113 هزار واحد معرفی شـــده، 19 درصد از آنها 

و در بانک صادرات از حدود 53 هزار واحد معرفی شـــده، 30 

درصد از واحدها موفق به امضای قرارداد شده اند. بانک رفاه 

نیز ازجمله بانک هایی اســـت که از 25.5 هزار واحد معرفی 

شـــده به آن با 36.3 درصد از واحدها قـــرارداد امضا کرده و 

نســـبت به بانک های دیگر عملکرد مطلوب تری در این بخش 

دارد. در ســـایر بانک ها )حدود 20 بانک و موسسه اعتباری( 

نیز از 44 هزار و 324 واحد معرفی شده، تنها 13.7 درصد از 

واحدها معادل )6 هزار واحد( موفق به امضای قرارداد شده اند. 

10 بانک هیچ وامی نداده اند
در کنار آمارهای ارائه شـــده از سوی وزارت راه و شهرسازی، 

داده های بانک مرکزی ایران از عملکرد تســـهیلات ســـاخت 

خودمالکی، مشـــارکت نهضت ملی مســـکن )شامل مسکن 

روســـتایی و شـــهری(، ودیعه مسکن و تســـهیلات حوادث 

غیرمترقبه نشـــان می دهد بانک هـــا از ابتدای طرح تاکنون 

104 هزار و 513 میلیارد تومان تســـهیلات بانکی به بخش 

مســـکن پرداخت کرده اند که 15 هزار و 867 میلیارد تومان 

آن و 88.5 هـــزار میلیارد تومان از آن نیز مربوط به ســـاخت 

مســـکن است. بانک مســـکن با سهم 49.5 درصدی در رتبه 

اول پرداخت تسهیلات مســـکن قرار دارد. پس از این بانک، 

ملـــت با 12 همت، تجارت بـــا 10.5 همت، صادرات با 8.1 

همت، ســـپه با 5.8 همت و ملی، رفاه و کشـــاورزی به ترتیب 

بـــا 5.1 و 3.8 و 3 همت در رتبه های بعدی قرار دارند. پس از 

بانک ها عمدتا دولتی یا خصوصی شده، تسهیلات پرداختی 

ســـایر بانک ها هر کدام زیر 900 میلیارد تومان است. در این 

بین بانک های پاسارگاد، شهر، سامان، کارآفرین، گردشگری، 

بانک ایران زمین، اقتصادنوین، خاورمیانه، سرمایه و موسسه 

نور تسهیلاتی در بخش ساخت پرداخت نکرده اند اما در بخش 

ودیعه مســـکن، به جز بانک های صنعت و معدن، خاورمیانه، 

ســـرمایه و موسسه نور، سایر بانک ها دارای عملکرد بوده اند. 

این آمار و ارقام نشان می دهد اغلب بانک ها به دلایل مختلف 

ازجمله طولانی بودن زمان بازگشت تسهیلات مسکن تمایلی 

به پرداخت تسهیلات ساخت نهضت ملی مسکن ندارند. 

ایده 5 گانه دولت برای تامین مسکن 
یکی از بخش هایی که مدیرکل دفتر اقتصاد و مســـکن وزارت 

راه وشهرســـازی در گـــزارش خود به آن اشـــاره کرده، ســـبد 

طرح های نهضت ملی مسکن است. در این طرح 5 الگو برای 

ســـاخت مسکن مطرح شده است؛ 1- کلانشهرها و شهرهای 

بزرگ، 2- بافت های فرسوده، 3- شهرهای کوچک و متوسط، 

4- روستاها و 5- نقاط مستعد آمایش سرزمین. براساس گزارش 

وزارت راه وشهرسازی، در بخش کلانشهرها و شهرهای بزرگ 

ایده دولت برای تامین مســـکن، آپارتمان ســـازی در توسعه 

متصل بوده که در اینجا تهران استثنا درنظر گرفته شده و در 

مابقی شهرها ظاهرا این مدل قرار است اجرا شود. استفاده از 

ظرفیت شهرک های مسکونی در توسعه منفصل و مجتمع های 

مولد زیستی- معیشتی در توسعه منفصل )شهرهای جدید( از 

دیگر الگوهای تامین مسکن در شهرهای بزرگ و کلانشهرها 

خواهد بود. در بخش بافت فرســـوده و توســـعه درونی، تهاتر 

زمین با نســـبت متوسط یک به سه به وســـیله افزایش زمین 

قابل عرضه در شـــهرک های منفصل و کاهش مشکلات تراکم 

و ریزدانگی بافت فرسوده مدنظر است. در شهرهای کوچک 

و متوســـط تامین مســـکن از طریق شهرک های مسکونی در 

توســـعه متصل و مجتمع های مولد زیستی- معیشتی عمدتا 

در توســـعه منفصل با فاصله 10 کیلومتری مدنظر است. در 

روستاها عمدتا توسعه متصل و درصورت وجود موانع، به صورت 

توسعه منفصل مدنظر است. 

بخش پنجم تامین مسکن، نقاط مستعد آمایش سرزمین است. 

شـــهرهای مولد زیستی- معیشتی با مشوق های مهاجرتی در 

اینجا مدنظر اســـت. در این بخش احداث 27 شهر ساحلی 

جدید در جنوب کشور مدنظر دولت است. دولت درنظر دارد با 

توجه به تمرکزش بر شکوفایی اقتصاد دریا و هدفگذاری رشد 

سالانه یک درصدی اقتصاد دریا در برنامه هفتم 27 سکونتگاه 

ســـاحلی در قالب شـــهرهای جدید در چهار استان ساحلی 

سیستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان و خوزستان بسازد.

8 �پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی
برای تامین مالی مسکن

براســـاس آنچه ابوالفضل نوروزی، مشاور وزیر و مدیرکل دفتر 

اقتصاد مســـکن وزارت راه و شهرســـازی در نشست علمی-

تخصصـــی با عنـــوان »راهکارهای مواجهه بـــا بحران تامین 

مســـکن« مرکز پژوهش های توســـعه و آینده نگری ســـازمان 

برنامه وبودجه ارائه داده مدل پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی 

برای تامین مالی نهضت ملی مســـکن )ساخت سالانه 800 

هزار واحد مســـکن شـــهری( در قالب هشت مورد ارائه شده 

اســـت. برآورد این مدل پیشنهادی ساخت سالانه 800 هزار 

واحد مســـکونی در شـــهرها با منابع مالی 450 هزار میلیارد 

تومانی اســـت. فارغ از اینکه برخی از این پیشنهادها قابلیت 

اجرایی دارد یا نـــه )عمدتا 50 همت از محل جریمه مالیاتی 

بانک های متخلف + منابع ناشی از قبض و بسط پایه پولی(، 

اولین مورد آن، جریمه مالیاتی بانک هایی است که از اعطای 

تسهیلات مســـکن امتناع می کنند. طبق پیشنهاد مدیرکل 

دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی دولت می تواند 50 

همت از هزینه ساخت سالانه 800 هزار واحد مسکن شهری 

را با جریمه مالیاتی بانک های متخلف تامین کند. نوروزی در 

پیشـــنهاد خود به تبصره 5 ماده 4 قانون جهش تولید مسکن 

اشـــاره کرده که مقرر کرده است سازمان امور مالیاتی مکلف 

اســـت معادل 20 درصد از تعهد انجام نشده بانک ها در عمل 

به پرداخت تسهیلات موضوع ماده 5 این قانون را از بانک های 

مستنکف اخذ و به صندوق ملی مسکن واریز کند. البته نوروزی 

در این خصوص که آیا پشتوانه قانونی لازم برای اخذ این جریمه 

وجود دارد یا نـــه و اینکه آیا بانک ها حاضرند به جای اعطای 

تسهیلات مســـکن، جریمه 50 هزار میلیارد تومانی پرداخت 

کنند، چالش جدی اســـت و شاید محاسبه آن به عنوان منبع 

تامین مالی ســـاخت مسکن کمی دور از واقعیت باشد اما در 

هر حال، الزام قانونی اســـت که بانک ها باید با اجرای نهضت 

ملی مسکن همراهی کنند. 

پیشـــنهاد دوم نوروزی، پرداخت 50 هزار میلیارد تومان خط 

اعتباری یا اجازه رشـــد سقف ترازنامه به بانک مسکن معادل 

تعهد ایفای نشـــده سایر بانک هاست. پیشنهاد مدیرکل دفتر 

اقتصاد مســـکن وزارت راه و شهرســـازی به این صورت است: 

»درصورتی کـــه بانک های عامل به تعهـــدات خود در قانون 

جهش تولید مسکن عمل نکنند بانک مرکزی مکلف است از 

ســـهمیه بانک های متخلف کم کند و نرخ ذخیره قانونی این 

بانک ها را افزایش دهد. همچنین معادل تعهد ایفانشده بانک 

مرکزی خط اعتباری 20 ساله با نرخ 2 درصد در اختیار بانک 

مســـکن جهت اجرای قانون جهش تولید مسکن قرار دهد. 

پیشـــنهاد ســـوم مدیرکل دفتر اقتصاد مســـکن وزارت راه و 

شهرسازی، تخصیص 20 درصد از رشد پایه پولی در هر سال 

به بانک مسکن به اندازه 50 هزار میلیارد تومان است. نوروزی 

در این مورد پیشـــنهاد داده درصورتی که بانک های عامل به 

تعهدات خود در قانون جهش تولید مسکن عمل نکنند بانک 

مرکزی مکلف اســـت از مسیر کاهش رشد ترازنامه از سهمیه 

بانک های متخلف را کم کند و سقف ترازنامه برای بانک مسکن 

به تناسب باید افزایش یابد. طبق پیشنهاد نوروزی دولت باید 

رویکرد فعالانه به رشد پایه پولی به جای منفعلانه داشته باشد. 

در این پیشـــنهاد وزارت راه و شهرسازی آمده است: به منظور 

اجرای قانون جهش تولید مســـکن بانک مرکزی موظف است 

سالانه 20 درصد از مبلغ افزایش پایه پولی کشور را به صورت 

خط اعتباری 20 ســـاله با نرخ 2 درصد به بانک مسکن برای 

پرداخت تسهیلات ساخت مسکن برای 5 دهک اول تخصیص 

دهـــد. علی رغم تلاش دولت برای کنترل پایه پولی این متغیر 

در ســـال 1401، حدود 42 درصد رشد داشته، 256 همت 

افزایش یافته است. نکته مهم اینکه 245 همت از رشد مذکور 

ناشـــی از برداشـــت بانک ها از بانک مرکزی بوده و یک بانک 

خصوصی به تنهایی حدود 60 همت اضافه برداشـــت داشته 

است. همچنین نوروزی در ادامه بیان می دارد روش اجرایی 

این پیشـــنهاد به این صورت است که بانک مرکزی با تخمین 

رشد پایه پولی در هر سال 20 درصد از آن را به صورت فعالانه و 

تدریجی در اختیار بانک مسکن بگذارد تا برای ساخت مسکن 

برای دهک های پایین درآمدی صرف شـــود. با عرضه فعالانه 

پایه پولی هم مســـکن ساخته می شـــود و هم نیاز بانک ها به 

ذخایر از مسیر بازار بین بانکی مرتفع می شود. 

پیشـــنهاد چهارم نوروزی، افزایش ســـرمایه بانک مسکن از 

محل صندوق توســـعه ملی به اندازه 100 هزار میلیارد تومان 

است. در طرح پیشنهادی مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت 

راه و شهرســـازی آمده اســـت: صندوق توسعه ملی با رویکرد 

فعالانه سالیانه نســـبت به مشارکت در افزایش سرمایه بانک 

مســـکن معادل دو میلیارد دلار اقدام کنـــد. این منابع ابتدا 

صرف پرداخت تســـهیلات برای توسعه ناوگان هوایی، ریلی و 

جاده ای ریالی می  شود و اقساط بازپرداخت آن به صورت ریالی 

خواهد بود که صرف ساخت مسکن در راستای اجرای قانون 

جهش تولید مســـکن می  شود. همچنین با اجرایی شدن این 

پیشـــنهاد حمل ونقل و مسکن به عنوان دو اولویت مهم کشور 

متحول می شوند. 

پیشـــنهاد پنجم مدیـــرکل دفتر اقتصاد مســـکن وزارت راه و 

شهرســـازی، اســـتفاده از ظرفیت پیش فروش با استفاده از 

حســـاب امانی در بانک مسکن است. در این پیشنهاد آمده 

اســـت افراد زیادی تمایل دارند که منابع خود را در ســـاخت 

مســـکن ســـرمایه گذاری کنند اما به دلیل نااطمینانی های 

موجود این موضوع شـــکل نمی گیرد. برای این مورد نیز 50 

هزار میلیارد تومان منابع در نظر گرفته شـــده است. 

افزایش ســـرمایه بانک مسکن توسط دولت از محل بودجه و 

واگذاری زمین ششمین پیشنهاد مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 

وزارت راه و شهرســـازی است. طبق این پیشنهاد وزارت راه و 

شهرسازی از محل اراضی در اختیار خود سرمایه بانک مسکن 

را افزایش دهد. در بودجه سنواتی منابع برای افزایش سرمایه 

بانک مسکن دیده شود. 

هفتمین پیشـــنهاد ابوالفضل نوروزی، افزایش سرمایه بانک 

مســـکن توســـط دولت از محل تهاتر نفت است. از این محل 

نیز 50 همت منابع پیشـــنهاد شده اســـت. در این پیشنهاد 

آمده اســـت: »از محل تهاتر نفت نســـبت به احداث مسکن 

اقدام و اقســـاط بازپرداختی به عنوان افزایش ســـرمایه بانک 

مسکن لحاظ شود.« 

هشـــتمین پیشنهاد مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و 

شهرســـازی، تامین 50 همت از محل انتشار اوراق پنج ساله 

در بازار سرمایه است. طبق این پیشنهاد نوروزی، دولت اقدام 

به انتشـــار اوراق پنج ســـاله در بازار سرمایه کند که شامل 1. 

انتشار گواهی ســـپرده برای تامین مالی طرح ها و2. انتشار 

اوراق پشـــتیبان رهنی )MBS( جهت خارج کردن تسهیلات 

پیشین از ترازنامه بانک هاست.

تکمیل اطلاعات مسکن 75 میلیون ایرانی
آنطور که در گزارش اخیر وزارت راه و شهرســـازی آمده، طی 

دو ســـال اخیر 400 میلیون رکورد اطلاعاتی در سامانه ملی 

املاک و اسکان مورد بررسی قرار گرفته که این اطلاعات از پنج 

مورد از اطلاعات سکونتی ایرانیان از اطلاعات داخلی وزارت 

راه و شهرســـازی شامل 1. خوداظهاری سامانه ملی املاک و 

اسکان، 2. طرح نهضت ملی مسکن، 3. طرح ودیعه مسکن، 

4. طرح مســـکن مهر و 5. طرح اقدام ملی مسکن اخذ شده 

است. همچنین شش مورد از اطلاعات پایه سکونتی ایرانیان 

از اطلاعات ســـایر دستگاه ها شامل 1- 2- قراردادهای تامین 

اجتماعی )بیمه نامه(، 3. حساب های بانکی اشخاص حقیقی 

)معاملات رســـمی(، 3. حساب های بانکی اشخاص حقوقی 

)سرپرستان خانوار(، 4. گواهی های پایان کار شهرداری تهران 

)تســـهیلات بانک مســـکن، 5. معاملات دارای کد رهگیری 

)مجوزهای صنعتی( و 6. پروانه های ســـاختمانی شهرداری 

تهران )شناســـه قبض توانیر( جمع آوری شده است. مجموع 

اقدامات وزارت راه و شهرســـازی در این بخش مشخص شدن 

اطلاعات ســـکونت 75 میلیون ایرانی )کد ملی( بوده است. 

شناسایپی 730 هزار ملک لوکس
در بخش دیگری از گزارش وزارت راه و شهرســـازی به موضوع 

مالیات اشـــاره شده است. بخش مالیات شـــامل مالیات بر 

خانه های خالی و مالیات بر املاک لوکس و گرانقیمت است. 

طبـــق توضیحات مدیرکل دفتر اقتصاد مســـکن وزارت راه و 

شهرســـازی، تاکنون اطلاعات 730 هـــزار ملک گران قیمت 

)لوکس( به ســـازمان امور مالیاتی ارســـال شده است. از این 

تعداد، 258 هزار واحد در اســـتان تهران، نزدیک به 49 هزار 

واحـــد در مازندران، 40 هزار واحد در گیلان و 22 هزار واحد 

در استان البرز و مابقی در سایر استان ها قرار دارد. در گزارش 

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی آمده است 

570 هزار واحد مســـکونی خالی از سکنه نیز در پی اقدامات 

وزارت راه و شهرســـازی شناسایی شده که از این تعداد، 553 

هزارو 758 واحد مربوط بـــه مالکان حقیقی، 6 هزار و 544 

واحد مربوط به بانک ها و 16 هزار و 656 واحد نیز مربوط به 

اشخاص حقوقی بوده است.

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

مهدی عبداللهی
دبیر گروه اقتصاد

شروع عملیات اجرایی و پیشرفت پروژه های نهضت ملی مسکن تا تاریخ 5 شهریور 1402

تعداد واحد شیوه ساخت

356,145 واگذاری انفرادی و گروهی زمین )به صورت اجاره ۹۹ ساله(

455,762 واحدهای حمایتی تعریف شده موثر )به صورت انبوه سازی روی اراضی اجاره ۹۹ ساله(

115,800 نیروهای مسلح )واحدهای در حال ساخت(

147,۹02 بافت های فرسوده شهری )واحدهای در حال ساخت(

12۹,271 خود مالکان شهری )قرارداد منعقد شده(

314,472 مسکن روستایی

1,51۹,352 جمع كل

منبع: گزارش مدیركل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی

مجموع تعداد واحدهای معرفی شده و واحدهای دارای انعقاد قرارداد بانکی نهضت ملی مسکن تا 4 شهریور 1402

سهم از انعقاد قرارداد )درصد( تعداد انعقاد قرارداد تعداد واحد معرفی شده

27.7 281,550 1,015,814 مسکن

37 37,250 100,770 ملت

34.5 33,845 ۹8,066 سپه

1۹.1 21,606 112,878 ملی

2۹.7 15,704 52,866 صادرات

26.6 15,74۹ 5۹,265 تجارت

36.3 ۹,265 25,536 رفاه

14.6 33۹ 2,315 سامان

6.4 32 4۹8 پارسیان

0.7 ۹ 1,20۹ پاسارگاد

31.6 18 57 كارآفرین

- - 3۹0 اقتصادنوین

13.7 6,0۹1 44,324 سایر بانک ها

27.8 421,458 1,513,۹88 مجموع

منبع: گزارش مدیركل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی

میزان پرداخت تسهیلات بانکی در قالب طرح نهضت ملی مسکن

نسبت تحقق سهمیه سال اول و 
11ماهه سال دوم )درصد(

مجموع قرارداد 
منعقده )همت(

سهمیه تخصیصی سال 
دوم )همت(

سهمیه تخصیصی 
سال اول )همت(

نام بانک

72.4 ۹۹.3 81 63 مسکن

35 16 27 21 سپه

14.۹ 13.6 53.5 42 ملت

10.6 7.2 40 31.5 ملی

۹.6 8.3 50.6 3۹.8 تجارت

8.1 7.4 53.4 42 صادرات

6.۹ 2.۹ 24.5 1۹.1 رفاه

3.7 0.5 8.3 6.4 پارسیان

1.8 0.4 0.1 10.۹ سامان

0.6 0.3 0.3 25.1 پاسارگاد

0.5 0.1 13.5 10.5 كارآفرین

4.3 5.1 105.7 48.7
سایر 

بانک ها

20.7 161.1 458 360 كل

منبع: گزارش مدیركل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی

8 پیشنهاد مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی برای تامین مالی نهضت ملی مسکن
)منابع برای ساخت سالانه 800 هزار واحد مسکن شهری(

پیش بینی سالانه پیشنهاد

50 همت جریمه مالیاتی بانک های متخلف

50 همت پرداخت خط اعتباری یا اجازه رشد سقف ترازنامه به بانک مسکن معادل تعهد ایفا نشده سایر بانک ها

50 همت 20 درصد از رشد پایه پولی در هر سال به بانک مسکن تخصیص یابد

100 همت افزایش سرمایه بانک مسکن از محل صندوق توسعه ملی

50 همت استفاده از ظرفیت پیش فروش با استفاده از حساب امانی در بانک مسکن

50 همت افزایش سرمایه بانک مسکن توسط دولت از محل بودجه و واگذاری زمین

50 همت افزایش سرمایه بانک مسکن توسط دولت از محل تهاتر نفت

50 همت انتشار اوراق پنج ساله در بازار سرمایه

450 همت جمع برای تسهیلات ساخت 800 هزار مسکن شهری

منبع: گزارش مدیركل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی
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شاهکار مدیریتی دیگری در استقلال که ضرری 

500 هزار دلاری برای باشگاه به دنبال داشت
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عزیزبک آمانوف، هافبک ازبکســـتانی سابق تیم فوتبال استقلال از این تیم به 

فیفا شکایت کرد. فیفا رأی این پرونده را دو روز پیش اعلام و به باشگاه استقلال 

ابلاغ کرد. در این رأی، باشگاه استقلال به پرداخت 512 هزار دلار بابت قرارداد 

آمانوف محکوم شـــده است. آمانوف 114 هزار دلار برای فصلی که در استقلال 

بازی می کرد به همراه 400 هزار دلار از قرارداد امسالش را طلب کرده است. 

نکته قابل توجه اینکه برخی اخبار منتشـــر شـــده حکایت از آن دارد که مقصر 

این اتفاق فرزاد نادری مترجم ریکاردو ســـاپینتو بوده و او حالا باید پاســـخگوی 

این ماجراها و ضرر و زیان متحمل شده به باشگاه استقلال باشد. این در حالی 

است که چندی پیش در »فرهیختگان« برای اولین بار در این خصوص نوشتیم: 

»در روزهایی که آمانوف به صورت مخفیانه قصد جدایی از استقلال را داشت؛ با 

پیشـــنهاد یکی از اطرافیان باشگاه به فتح الله زاده از وی درخواست می شود در 

نشستی با این بازیکن ازبکستانی با وی توافقاتی بر سر پرداخت مطالباتش صورت 

گیرد تا بعدا در این زمینه پرونده مالی جدیدی ایجاد نشود، اما هربار مدیرعامل 

اسبق آبی ها این موضوع را پشت گوش انداخته و با بی توجهی به این امر باعث 

می شود سرنوشت ادامه همکاری این بازیکن با باشگاه استقلال پیچیده شود.« 

اما حالا نادری که رابط باشـــگاه با اعضای خارجی تیم اســـتقلال بوده، مدعی 

اســـت مقصران جدایی و شکایت آمانوف از باشگاه استقلال می خواهند از زیر 

بار مسئولیت این اشتباه فرار کنند. 

فرزاد نادری که در زمان حضور ساپینتو روی نیمکت آبی ها نقش مترجم او را نیز 

ایفـــا می کرد در گفت وگو با »فرهیختگان« درخصوص ماجرای جدایی آمانوف از 

باشـــگاه استقلال و ایمیل های پاک شده که در روزهای اخیر مطرح شد، اظهار 

داشت: »من از زمان حضور آقای آجورلو در باشگاه استقلال مسئولیت داشتم و 

در طول این دوره یک ساله هیچ گاه در بخش بازیکنان خارجی مشکلی نداشتیم. 

مبالغ قراردادها به موقع پرداخت می شـــد، حتی جدایی بازیکنی مثل ژستد هم 

با تفاهم و رضایتنامه انجام شـــد. بعد از رفتن آقای آجورلو این آمادگی را داشتم 

که تنها در کنار تیم به عنوان مترجم حضور داشـــته باشـــم. با این وجود ایمیل 

جدیدی به اعضای خارجی تیم معرفی شـــد که مکاتبات رسمی خودشان را به 

این شـــکل انجام دهند. تصویری از یک ایمیل با نام من منتشـــر شده که اصلا 

مربوط به زمان مدیریت آقای آجورلو است. مدیرعامل باشگاه به من اعلام کردند 

در آن مقطع پاسخ نوتیس آمانوف را بدهم و اعلام کنیم حقوق معوقه این بازیکن 

در هفته بعد پرداخت می شـــود. همین اتفاق هم افتاد و مبلغ را به صورت نقدی 

بـــه آمانوف پرداخت کردیم که این آخرین مبلغ پرداختی به بازیکن بود و بعد از 

آن تا زمان جدایی هیچ مبلغی به آمانوف پرداخت نشد. حالا همین ایمیل را به 

دروغ منتشر کرده و مدعی شدند من بدون مجوز باشگاه پاسخ آمانوف را داده ام 

در حالی کـــه اصلا آن ایمیل مربوط به زمان آقای آجورلو بود و طبق وعده، طلب 

بازیکن هم پرداخت شد.«

نادری در بخش دیگری گفت: »متاســـفانه در یک مطلب به دروغ اعلام شـــده 

این پرونده در حال رســـیدگی در دادگاه است، در حالی که با ادعای دروغی که 

از جانب برخی افراد در باشـــگاه مطرح شـــد در همان مرحله تحقیقات اولیه با 

توجه به اینکه اصلا مدرکی وجود نداشت این پرونده مختومه شد، چون از ابتدا 

بی پایه و اساس و تهمت بود.«

 

 می دانند مقصر هستند
مترجم سـابق سـاپینتو در اسـتقلال همچنین اضافه کرد: »آمانوف برای جدایی 

آمـاده تفاهـم بـود و بارهـا پیغـام داد، خواسـتار برگـزاری جلسـه شـد امـا توجهی 

نکردنـد. حاضـر بـود بخشـی از طلـب خـودش را دریافـت کنـد و بـا رضایت برود. 

آن زمـان حـدود 80 هـزار دلار می خواسـت و بـا امضـای توافقنامـه مشـترک 

قـرارداد را فسـخ می کـرد. مـن ایـن موضـوع را چندین بـار به باشـگاه اعـلام کردم 

امـا پاسـخی نمی دادنـد. وقتـی رفـت مقصـران ایـن جدایی و شـکایت احسـاس 

خطـر کردنـد. می داننـد هـوادار آنهـا را مقصـر می دانـد کـه چنیـن خسـارتی بـه 

باشـگاه زدند و حالا مشـغول داستان سـرایی شـده اند. نه ایمیلی پاک شـده نه 

کسـی از تمایـل آمانـوف بـرای جدایی بی خبر بـود. اتفاقا به خوبی می دانسـتند 

خواسـته ایـن بازیکـن چیسـت و بـا چـه شـرایطی می توانـد بـا کمتریـن هزینـه و 

رضایـت دوجانبـه جدا شـود.« 

 نگذاشتند سیلوا هم توافقی جدا شود
وی ادامه داد: »حالا می خواهند پنهان شوند اما به نظرم نمی توانند، همان طور که 

در ماجرای جدایی سیلوا هم مشخص است چه کسانی مقصر بودند و نگذاشتند 

این جدایی با رضایت دو طرف انجام شود. وقتی شما به تعهدات قراردادی خودتان 

احترام نمی گذارید، پایبند نیســـتید و به طـــرف مقابل هم احترام نمی گذارید، 

درنهایت پرونده جدیدی ایجاد می شود که باید در دادگاه های بین المللی فوتبال 

پاســـخگو باشـــید. با تهمت زدن به دیگران چیزی از دردسرها و مشکلاتی که 

ساخته اید رفع نمی شود. این دروغ ها را منتشر کرده اند و نام من هم در بخشی 

از این گزارش و تصاویری که منتشر کردند، دیده می شود.« 

 می گفتند آمانوف دستش به جایی بند نیست
نـــادری در بخش دیگری از حرف هایش گفت: »فردی بود که زمان آقای آجورلو 

نمی توانست در امور باشگاه دخالت کند. این فرد را بعدا در زمان مدیریت بعدی 

به عنوان مشاور مدیرعامل آوردند و درباره یامگا جلسه ای برگزار کردند. این فرد 

می خواست به هر شکل یامگا از استقلال برود چون مدعی بود حق واسطه گری 

خودش را دریافت نکرده پس این بازیکن نباید در استقلال بماند. همانجا گفتم 

این بازیکن مهم ترین مهره تیم است، نگذارید این اتفاق بیفتد. می گفت زیاد هم 

بازیکن خوبی نیست، بهتر از این می توانیم بیاوریم. حتی با صراحت دنبال کنار 

گذاشـــتن ساپینتو بود و می گفت برای تیم مربی بهتر از این می آوریم. پیشنهاد 

داد فیلم و مســـتندات تهیه شـــود تا به صورت قانونی و موجه، قرارداد ساپینتو را 

فســـخ کنند و او را بفرستند برود. در ماجرای آمانوف هم توصیه های همین فرد 

بود که می گفت بگذارید این بازیکن برود، دستش به جایی بند نیست و نمی تواند 

کاری کند. شکایت هم کند به جایی نمی رسد.« 

 مطالبات یامگا هم با پافشاری ساپینتو پرداخت شد
مترجم ســـاپینتو اضافه کرد: »از آقای قاضی نور و خصوصا بیژن طاهری بپرسید 

چند بار آمانوف آمد و اعلام کرد می خواهم بروم بیایید تفاهم کنیم؟ خود بازیکن 

می گفت من دنبال شکایت نیســـتم، ترجیح می دهم توافق کنیم. حالا چطور 

می گویند ایمیل پاک شـــده و ما بی خبر بودیم؟ به همان آقای مشاور بین الملل 

گفتم این بازیکن به دنبال تفاهم و ســـازش است، گفت شاید ما دوست نداشته 

باشـــیم سازش کنیم، به شما ارتباطی ندارد. در کل مجموعه باشگاه مگر کسی 

بـــود که از تمایل آمانوف برای جدایی بی خبر باشـــد؟ وقتی گذرنامه خودش را 

از باشـــگاه تحویل گرفت، مسئولان باشـــگاه می گفتند برود هیچ ایرادی ندارد، 

نمی تواند شکایت کند. حالا چرا مسئولیت تصمیمات خودشان را نمی پذیرند؟ 

همین بلا را می خواستند سر یامگا هم بیاورند اما با پافشاری ساپینتو مطالبات 

این بازیکن پرداخت شد که مثل آمانوف قراردادش را فسخ نکند.« 

 باید قرارداد را قانونی فسخ می کردند
نادری در پایان تاکید کرد: »هیچ ایمیلی پاک نشده و باشگاه هم به صورت رسمی به 

مکاتبات آمانوف پاسخ داده است. به همان آدرسی که باشگاه به بازیکنان معرفی 

و اعلام کرد ایمیل ارســـال شد، آدرسی که در اختیار خودشان بود و حتی می دانم 

پرینت ایمیل ها را دیدند و می گفتند کاری از آمانوف ساخته نیست. خودشان این 

حقیقت را به خوبی می داننـــد اما تصور می کنند با این دروغ ها و تهمت هایی که 

می زنند می توانند دیگران را به عنوان مقصر معرفی کنند، اما قانون با کسی شوخی 

ندارد و کســـی که ادعای دروغ می کند باید حرف غلط خودش را ثابت کند. حتی 

می گویند آمانوف بدون اجازه رفت در حالی که از جانب ســـاپینتو به عنوان بازیکن 

مازاد معرفی شـــده بود و باشـــگاه باید با یک توافق قانونی، قرارداد را فسخ می کرد 

اما این کار را نکردند و حالا یک دردسر بزرگ برای استقلال به وجود آورده اند.«

دفاع مترجم ساپینتو در ماجرای جدایی هافبک ازبکستانی: مقصران جدایی او نمی توانند پنهان شوند

آمانوف با 80 هزار دلار حاضر به فسخ قرارداد بود
 نه ایمیلی پاک شده نه کسی از تمایل آمانوف برای جدایی بی خبر بود           می خواستند همین بلا را سر یامگا هم بیاورند

شرایط مالی مس رفسنجان برای فصل جدید چندان مساعد نیست

آپشنهایمیلیاردی؛دردسرجدیدمسیها

پس از گذشت تنها 4 هفته از رقابت های لیگ برتر شرایط در باشگاه 

مس رفسنجان به شکلی پیش می رود که بازیکنان تصمیم به اعتصاب 

گرفته و تمرینات را برگزار نمی کنند. شاگردان ساکت الهامی البته 

در محل تمرین تیم حاضر شدند اما پس از صحبت با کادرفنی، بدون 

تمرین محل را ترک کردند. شـــاید بتوان نتایج مس در این 4 هفته 

را به همین مسائل ربط داد؛ چراکه برخی بازیکنان از ابتدای فصل 

نسبت به شرایط مالی باشگاه معترض بودند. آنها هرچند فعلا موفق 

شدند برخی از مطالبات خود را بگیرند اما مطالبات سال قبل هنوز 

پابرجاست و شـــاید بتوان گفت ساکت الهامی و همکارانش چوب 

اتفاقات فصل قبل این تیم رفسنجانی را می خورند. 

 دلیل اعتصاب
بازیکنان مس رفسنجان تاکنون حدود 20 درصد حق و حقوق فصل 

جدید را دریافت کرده اند و این درحالی است که گفته می شود طبق 

برنامه باید تاکنون 25 درصد قراردادهایشـــان را می گرفتند. با این 

حال اعتراض اصلی بازیکنان مس رفســـنجان بیشتر به مطالبات 

باقی مانده از فصل گذشـــته اســـت و آنها بین 10 تا 15 درصد به 

همراه آپشـــن ها را هنـــوز دریافت نکرده اند. جالب اســـت بدانید 

آپشـــن هایی که برای بازیکنان در این مدت درنظر گرفتن به مراتب 

بیشتر از قراردادشان بود. در بین آپشن ها مبلغ 45 میلیون تومان 

بـــرای هر نفر در ازای پیروزی در یک بازی در نظر گرفته شـــده  بود 

یا مربی دروازه بان ها از آپشـــن کلین شیت گلرش برخوردار بود. در 

آپشـــنی دیگر برای یک مهاجم در ازای هر پنالتی ای که می گرفت 

20 میلیون تومان پاداش در نظر گرفته بودند. اصلی ترین آپشـــنی 

که برای بازیکنان این تیم در نظر گرفته شده بود پاداش یک میلیارد 

و پانصد میلیون تومانی به ازای هر نفر در صورت قرار گرفتن در رتبه 

پنجم جدول رده بندی بود که اتفاقا به نتیجه رســـید و حالا باشگاه 

مس باید این پاداش را به بازیکنان فصل قبل بپردازد. جالب است 

که اغلب قراردادها حوالی 10 میلیارد بود و بازیکنانی هم بودند که 

با قراردادهای هفت هشـــت میلیاردی، فقط برای حضور در میدان 

پاداش های به مراتب ســـنگین دریافـــت می کردند. در واقع به نظر 

می رسد مسئولان وقت باشگاه مس برای اینکه سقف بودجه ای که به 

قراردادها اختصاص می دهند از مبلغی خاص فراتر نرود آپشن های 

متعدد و البته سنگینی را برای تیم شان در نظر گرفتند که حالا این 

باشگاه را با مشکلات مالی عدیده ای روبه رو کرده  است. در واقع این 

اعتصاب نه به دلیل 5 درصد از مبلغ قرارداد فصل جاری که به خاطر 

آپشن های میلیاردی فصل قبل است. 

 فقط ۱۰ بازیکن اعتصاب کردند
شـــاید برایتان جالب باشـــد بدانید تعداد بازیکنانـــی که در تیم 

مس رفسنجان اعتصاب کرده و تمرینات را به تعطیلی کشاندند فقط 

10 نفر اســـت. محمد خدابنده لو بازیکن جدید تیم مس رفسنجان 

فعلا در ســـفر کربلاست و نقشی در این اعتصاب ندارد. سه بازیکن 

خارجی هم که در تمرینات حضور ندارند. ســـجاد شـــهباززاده نیز 

مصدوم است و در تمرینات شرکت نمی کند. در نتیجه چند بازیکن 

دیگری که این فصل به این تیم اضافه شدند هم تعدادشان در حدی 

نیســـت که بخواهند تمرین برگزار کنند. در نتیجه وقتی بازیکنان 

فصل قبل حاضر به شرکت در تمرینات نیستند خود به خود تمرین 

تعطیل می شود. 

گویا ساکت الهامی به عنوان ســـرمربی این تیم به شدت از شرایط 

موجود ناراحت اســـت. او و همکارانش که تصور می کردند باشگاه 

مس از شـــرایط مالی خوبی برخوردار اســـت تیم تهرانی خود را رها 

کرده و به شهر رفسنجان رفتند به این امید که شرایط مالی بهتری 

را تجربه کنند، اما این طور که به نظر می رســـند نه تنها شرایط مالی 

خوبی ندارند بلکه مسائل مختلفی به جز مشکلات فنی گریبان آنها را 

گرفته است. این در حالی است که مسئولان باشگاه مس رفسنجان از 

عملکرد فنی ساکت الهامی نیز چندان رضایت ندارند. تا پیش از این 

این طور به نظر می رسید که شاید در صورت ادامه روند ناکامی های 

تیم مس رفسنجان این مربی از سمت خود برکنار شود، اما این طور 

که از شواهد برمی آید با توجه به مسائل مالی، مسی ها اگر بخواهند 

هم نمی توانند او را برکنار و مربی دیگری را جانشینش کنند. 

 مس ورشکسته است؟
مدیریت باشگاه مس رفسنجان هنوز به این اتفاق هیچ واکنشی نشان 

نداده است. برخی نزدیکان به باشگاه مس رفسنجان ادعا می کنند 

ایـــن تیم مخارجی به مراتب ســـنگین تر از بودجه فصل جاری خود 

دارد. در اصل این طور که به نظر می رســـد مسی ها از فصل گذشته 

2۳0 میلیارد بدهی روی دست شان مانده است. در حالی که بودجه 

فصل جاری آنها طبق آنچه صنایع مس تصویب کرده 210 میلیارد 

تومان است. حال این سوال مطرح می شود که آیا با توجه به اینکه 

هزینه ها بیش از درآمدشـــان است ورشکســـته شدند؟ به هر حال 

مسی ها درجهت جبران هستند و همه تلاش شان را می کنند تا این 

اعتصاب تکرار نشـــود با این حال بازیکنان فصل قبل که از این تیم 

جدا شـــدند هر کدام حدود 22 درصد از باشگاه در ازای فصل قبل 

طلبکارند و هنوز آپشن های خود را نیز دریافت نکردند و شکایت شان 

می تواند پنجره زمســـتانی این تیم ببندد. قبل از بازی با تراکتور و 

در شـــرایطی که بازیکنان 15 درصد از مبلغ قرارداد خود را گرفتند 

و دریافتی آنها به 20 درصد رســـید، اما هنوز 5 درصد با آنچه وعده 

داده شـــده بود فاصله دارند؛ مسئولان باشگاه مس شاید بتوانند 5 

درصـــد باقی مانده را تهیه و پرداخت کنند، اما قطعا نمی توانند 22 

درصـــد طلب فصل قبل آنها را زنده کرده یا آپشـــن ها را در بودجه 

فصل جاری بگنجانند. 

 چرا کار مس به اینجا کشید؟
درست حوالی تیر ماه ســـال گذشته بود که مجمع عمومی صنایع 

مس تشـــکیل شد و بودجه ای را به بخش ورزش اختصاص داد. در 

آن مقطـــع با صعود تیم مس کرمان به لیگ برتر بودجه اختصاصی 

به باشـــگاه مس رفسنجان تقریبا تحت تاثیر قرار گرفت و باعث شد 

اختلافاتی بین مدیران دو باشگاه و مدیران بالا دستی کارخانه شکل 

بگیرد. از این رو این مشـــکل چیزی نیســـت که مدیر فعلی باشگاه 

مس رفســـنجان بتواند آن را حل کند و بدون شک اگر می خواهند 

این اتفاق در طول فصل مشکلی برای تیم به وجود نیاورد همکاری 

مدیران صنایع مس را می طلبد.

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

بلانکو و مشکل ویزا برای سفر به ایران

 استقلال هنوز عمرو ورده را می خواهد
تورس در اولویت بعدی

تمرینات تیم فوتبال استقلال درحالی قرار است از اواخر هفته جاری آغاز شود که فعل و انفعالات و تحولات 

اخیر باعث شـــده است تا کمی امیدواری به اردوی آبی ها بازگشته و هواداران این تیم نسبت به روزهای 

پیش رو خوش بین تر شـــوند. بر همین اســـاس و با ازسر گیری دوباره تمرینات، شاگردان نکونام احتمالا 

طی یکی از روزهای چهارشـــنبه یا پنجشنبه هفته جاری دوباره در کمپ حجازی جمع شده و کار را آغاز 

خواهند کرد. این درحالی است که استقلالی ها به تازگی با یک مهاجم آرژانتینی به توافق رسیده و با او 

قراردادی را به امضا رســـانده با این حال شنیده می شود نکونام به دنبال آن است تا یک بازیکن خارجی 

آزاد دیگر را هم اســـتقلالی کند.  در حال حاضر برخی ابهامات بر سر زمان گوستاوو بلانکوی آرژانتینی 

مطرح شده و درحالی که قرار بود تمرینات استقلال از دیروز آغاز شده و به همین منظور نیز اعلام شده 

بود بلانکو مهاجم جدید آبی ها نیز از روز نخســـت تمرینات در کنار آبی پوشان قرار می گیرد اما با تاخیر 

در آغاز تمرینات این طور مطرح شـــد که این بازیکن نیز دیرتر از موعد اعلام شـــده به تهران می آید. این 

درصورتی است که شنیده می شود فعلا این بازیکن با مشکل ویزا مواجه شده و استقلالی ها منتظر هستند 

تا به محض حل و فصل شدن این ماجرا، بلیت پرواز را برای این بازیکن که فعلا در کشور ترکیه به سر می برد 

تهیه و او را راهی تهران کنند.  نکته دیگر اینکه استقلالی ها در حالی به دنبال دومین بازیکن خود در فاز 

هجومی هستند که شنیده ها حکایت از آن دارد که دوباره پرونده استقلالی شدن روبرتو تورس اسپانیایی 

به جریان افتاده و بعضی اخبار حاکی از آن است که احتمالا آبی ها این بازیکن را که هنوز با گل گهر به 

توافق نرسیده است هایجک خواهند کرد. این درحالی است که طبق شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« 

تورس فعلا در اولویت نیست. در این خصوص نیز شنیده می شود فعلا کادرفنی همه تمرکز خود را برای 

جـــذب عمرو ورده قـــرار داده و اولویت و حواس آنها در این بازه زمانی بـــه انتقال این بازیکن مصری به 

استقلال معطوف شده است. البته عمرو ورده فعلا به خاطر برخی دلایل در کشور قبرس حضور دارد و از 

این کشور ممنوع الخروج است، با این حال به خاطر پست بازی و سن و سال بازیکن مصری در مقایسه 

با سایر گزینه هایی که بازیکن آزاد هستند و به نکونام معرفی شده اند، باعث شده است تا ورده در اولویت 

قرار گرفته و درصورتی که به هر دلیلی انتقال این بازیکن منتفی شود، پرونده گزینه های دیگر باز شود. 

اطلاعیه باشگاه استقلال درباره بسته شدن پنجره اش:

کدام مقام اجرایی فدراسیون در این تخلف نقش داشته؟
باشـــگاه استقلال با ارســـال نامه ای به سرپرست ســـازمان لیگ، به رفتارهای خارج از قانون دبیرکل 

فدراسیون در ماجرای بسته شدن پنجره نقل وانتقالاتی استقلال اعتراض کرد. در نامه اعتراضی باشگاه 

اســـتقلال آمده؛ وقتی طبق استعلام گرفته شده از کمیته تعیین وضعیت، باشگاه شاهین بوشهر دیگر 

فعالیتی در سطح فوتبال ایران ندارد، یک باشگاه غیرفعال چگونه به سامانه فیفا دسترسی پیدا کرده و 

مدعی دریافت حق رشد شده است؟ کدام مقام اجرایی در فدراسیون در این تخلف نقش داشته است؟

باشگاه استقلال همچنین اعلام کرد مبلغ مورد نظر فیفا را تنها به حساب فدراسیون فوتبال ایران واریز 

خواهد کرد؛ چراکه قانون می گوید وقتی تیمی فعالیت ندارد، مبلغ باید به حســـاب فدراسیون فوتبال 

واریز شود.  همچنین باشگاه استقلال اشتباه دبیرکل که در نامه خواهان واریز پول به حساب بازیکنان 

شـــده را نشان از اشراف نداشـــتن دبیرکل به موضوع دانست و اعلام کرد همین نداشتن اشراف باعث 

شـــد پنجره نقل وانتقالات استقلال در آخرین روز نقل وانتقالات تابستانی بسته شود. باشگاه استقلال 

تاکید دارد رای تعیین وضعیت مبنی بر فعال نبودن باشگاه بوشهری 20 مردادماه صادر شده و دبیرکل 

از اعلام این رای امتناع کرده است. پشت این امتناع چه علتی نهفته است؟

نیلوفرمژدهی
خبرنگار



یحیی گل محمدی از زمانی که هدایت پرسپولیس را برعهده 

گرفته هیـــچ وقت پیش نیامده که بخواهد صحبتی علیه 

پیشکسوتی انجام دهد و حتی سعی کرده در مقابل تندترین 

انتقادات علیه خودش توسط پیشکسوتان سکوت اختیار 

کند؛ رفتاری که در حال حاضر از او در مقابل صحبت های 

تند بهروز رهبری فرد می بینیم. شـــماره 20 ســـال های 

نه چندان دور پرسپولیس در یکی دو ماه اخیر دو مصاحبه 

خیلی تند علیه یحیی داشته که در نوع خودش جالب توجه 

است. بهروز اصرار دارد  به هواداران پرسپولیس بفهماند که 

اگر این تیم در چند سال اخیر موفق بوده و فصل گذشته 

نیز دو جام داخلی را کســـب کرده فقط به خاطر داشـــتن 

بازیکنان خوب و به نوعی ستاره بوده است. از نظر رهبری فرد، 

پرسپولیس با این نفرات با هدایت ابرام چرخی هم قهرمان 

می شود! البته این ادعای مدافع سابق پرسپولیس به مذاق 

هواداران سرخ خوش نیامده و آنها در روزهای اخیر سعی 

کردند حمایت تمام قد خود را از سرمربی تیم داشته باشند. 

ماجرای استوری عابدزاده چه بود؟
بعد از مصاحبه اخیر رهبری فرد علیه گل محمدی، احمدرضا 

عابدزاده هم با یک اســـتوری کـــه در آن رهبری فرد را در 

آغوش گرفته تا آرامش کند حســـابی جنجال ساز شد. در 

واقع عکسی که او انتشار داد مربوط به بازی پرسپولیس با 

الهلال است. به گفته یکی از پیشکسوتان پرسپولیس در 

این صحنه »بهروز قصد داشت پشت ضربه پنالتی بایستد 

امـــا کادر فنی گفت علی انصاریان بزند و بهروز از کوره در 

رفت و لحظاتی بعد با بازیکن الهلال درگیر شد تا جایی که 

در آستانه اخراج قرار داشت. احمد آمد و بهروز را آرام کرد.«

جالب اینکه برخی از هواداران پرســـپولیس این استوری 

عابدزاده را به نوعی حمایت او از رهبری فرد برداشت کردند 

و حتی مدعی شدند چون یحیی اجازه نداد امیر عابدزاده 

جانشین بیرانوند شود او به این شکل واکنش نشان داده 

است. اما چند ساعت بعد از این ماجرا پیام صوتی در فضای 

مجازی از عابدزاده منتشر شد که اعلام کرده منظورش از 

انتشار آن استوری این بوده که از رهبری فرد انتقاد کند.

 
آیا اختلافی بین

رهبری فرد و گل محمدی هست؟
دیروز سعی کردیم با تعدادی از همبازیان مشترک رهبری فرد 

و یحیی گل محمدی گفت وگویی داشته باشیم تا در جریان 

اختلاف این دو همبازی قدیمی قرار بگیریم. در این میان 

برخی از آنها حاضر به صحبت نشدند اما دو نفرشان تاکید 

داشتند که فقط صحبت هایشان منتشر شده و اسمی از 

آنها برده نشود. یکی از همین پیشکسوتان که رابطه خوبی 

هم با هر دوی آنها دارد گفت: »زمانی که یحیی گل محمدی 

دفاع آخر تیم بود، بهروز و مرحوم انصاریان مدافعان کناری او 

بودند. در تمام دورانی که با هم بودیم به یاد ندارم که بهروز 

و یحیی حتی مشاجره لفظی با یکدیگر داشته باشند. این 

دو احترام زیـــادی برای یکدیگر قائل بودند و همواره جزء 

بازیکنان آماده و منضبط تیم هم به شمار می رفتند. اینکه 

چـــه اتفاقی افتاده که بهروز این صحبت ها را علیه یحیی 

انجام داده واقعا تعجب می کنم. اما اطمینان داشته باشید 

که یحیی جوابی به بهروز نخواهد داد و هر دو اگر همدیگر 

را ببینند اتفاقا ســـلام و علیک گرمی هم خواهند داشت. 

چون با هر دو رفیق هستم این را می گویم. یحیی آدم آرام  و 

بی حاشیه ای است و دوست هم ندارد الکی خودش را درگیر 

مسائل این چنینی کند. بهروز با مطرح کردن این حرف ها 

به هیچ عنوان هدفش این نیست که تیم را به حاشیه ببرد. 

شاید هم اصلا دلیلی برای این صحبت هایش نداشته باشد 

و خواسته مقابل خبرنگاران صحبت هایی کرده باشد.«

صحبتی از حضور رهبری فرد
در پرسپولیس نبوده است

اظهارات اخیر رهبری فرد علیه گل محمدی باعث شده حتی 

این گمانه زنی مطرح شود که بهروز از یحیی انتظار داشته که 

به جای کریم باقری او را به کادرش اضافه کند. وقتی در این 

مورد با یکی از مسئولان باشگاه پرسپولیس صحبت کردیم، 

عنـــوان کرد: »بعد از جدایی باقری هیچ صحبتی در مورد 

انتخاب جانشین برای او مطرح نشد و حتی گل محمدی 

در نشســـت خبری عنوان کرد که منتظر بازگشت کریم 

می ماند و هیچ مربی ای هم قرار نیست جانشین او شود. 

حتی در مورد انتخاب جانشین محمد محمدی در باشگاه 

هم رهبری فرد جزء گزینه ها نبود که با حضورش مخالفت 

شده باشـــد و حالا او از این قضیه ناراحت باشد. مطالبی 

که در این مورد منتشـــر شده را به شدت تکذیب می کنیم 

و تاکیدمان این اســـت که رابطه پیشکسوتان پرسپولیس 

همواره با یکدیگر خوب و صمیمی بوده است.«

دلخوری پروین
برای اینکه بازتر به این ماجرا پرداخته باشیم با یکی دیگر از 

قدیمی های پرسپولیس صحبت داشتیم. او درباره این ماجرا 

گفت: »بهروز و یحیی قبل از اینکه به پرسپولیس بیایند در 

باشگاه بانک تجارت همبازی بودند. به خاطر همین وقتی 

در پرسپولیس دوباره با هم همبازی شدند رابطه شان خیلی 

گرم و صمیمی بـــود. البته یحیی با توجه به خصوصیات 

اخلاقی اش با کمتر بازیکنی رفاقت صمیمی داشت و بیشتر 

سرش به کار خودش بود. الان هم به همین شکل است و 

او ســـعی می کند با کمتر پیشکسوتی ارتباط برقرار کند. 

مخصوصا در این چند سال که او سرمربی پرسپولیس بوده 

تقریبا از همه قدیمی های تیم دوری می کند. حتی علی 

پروین هم بابت این مساله از او دلخور است. به هر صورت 

یحیی سرمربی پرســـپولیس است و انتظار پیشکسوتان 

تیم این بوده و هســـت که هرچند وقت یک بار او سری به 

تمرینات تیم پیشکســـوتان بزند یا حداقل با بزرگ ترهای 

تیم تماسی بگیرد. مطمئنا یکی از دلایل ناراحتی بهروز از 

یحیی هم همین مساله است. او هم انتظار ندارد که یحیی 

تا این حد از پیشکسوتان باشگاه دوری کند. البته من برای 

اینکه اصل ماجرا را بفهمم با بهروز تماس گرفتم که موبایلش 

را خاموش کرده بود. این را هم بگویم که بزرگ تر های تیم 

که نمی خواهم نامی از آنها ببرم چند وقت پیش با افشین 

پیروانی تماس گرفتند که به یحیی بگوید خوب نیست با 

چند عنوان قهرمانی با پرســـپولیس خودش را گم کرده و 

از پیشکسوتان دوری کند و بهتر است حداقل وقتی آنها 

تماس می گیرند جواب تلفن شـــان را بدهد. البته این را 

هم بگویم که وظیفه درویش اســـت که یک ارتباط گرم و 

صمیمی بین پیشکسوتان با کادرفنی تیم به وجود بیاورد. 

همین الان هم باشـــگاه باید ترتیبی دهد تا رهبری فرد و 

گل محمدی اگر کدورتی بین شـــان هســـت به آن ادامه 

ندهند و با هم آشـــتی کنند چون اگر این روند ادامه پیدا 

کند دودش به چشم پرسپولیس خواهد رفت. عابدزاده هم 

بهتر اســـت خودش را وارد این ماجرا نکند و سعی کند که 

آنها را آشتی دهد. البته برخی از علی پروین این انتظار را 

دارند اما او هیچ وقت خودش را وارد این طور مسائل نکرده 

و نمی کند. بهروز بازیکن 20 ساله نیست که علی پروین 

یا دیگر پیشکســـوتان تیم بخواهند او را نصیحت کنند. او 

خودش می داند که چه کار کند.«
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لیگی که نکو نیست، از ابتدایش پیداست!

اگر شـــما هم اخبار 1 

فوتبال ایران و باشگاه 

اســـتقلال را دنبال می کنید، 

می دانیـــد بحـــث وضعیت 

اقتصادی آبی پوشـــان و کلیدواژه سقف قرارداد، چه بر سر این تیم و هوادارانش آورد. 

حالا این خبر سه خطی را بخوانید: »باشگاه بارسلونا امسال توانسته بازیکنانی همچون 

ایلکای گوندوگان، اینیگو مارتینز، ژوائو کانسلو و ژوائو فلیکس را با هزینه صفر جذب 

کند. تنها هزینه برای خرید اوریول رومئو از خیرونا بود: 3.4 میلیون یورو.«

امسال بارسلونا دومین تیم کم خرج لیگ اسپانیا بود و در عین حال تمام اهداف مربی 

خودش را نیز برآورده کرد. ســـال قبل لاپورتا هرچه داشت خرج کرد و امسال سبک تر 

خرید کرد اما همین خریدها نیز لبخند رضایت ژاوی را به همراه داشته! مقایسه کنید 

با وضعیت علی خطیر و جواد نکونام و ستاره هایی که جدا شدند.

یـــک خبر بد برای علاقه منـــدان فوتبال ایرانی خاصه آنها کـــه این روزها با 2 

بمباران های خبری پی در پی فوتبال عربستان، سردرد گرفته اند. از امروز قطر 

هم وارد بازی می شود. بعد از طوفان مالی سنگین عربستان، حالا قطری ها دست به 

جیب می شوند تا با آوردن بازیکنان گران قیمت فوتبال اروپا به لیگ خودشان، کمی 

جلب توجه کنند. هدف اول آنها مارکو وراتی است! این در حالی است که پرسپولیس 

برای خریدن آنتونی مودست مهاجم دورتموند، هزار اما و اگر دارد. بحث بی ارزش کردن 

خرید احتمالی سرخ پوشان در کار نیست. مودست مهاجم خوبی است اما در شرایطی 

که رونالدو و بنزما و میترویچ و امثالهم با گران ترین هزینه ها به لیگ عربستان پیوسته اند 

و قطری ها هم آماده شل کردن سر کیسه هستند، مودست حتی اگر بیاید هم به چشم 

نخواهد آمد. بماند که شایعه انتقال محمد صلاح به عربستان هم بسیار جدی شده. 

اقتصاد ورشکسته فوتبال ایران توان رقابت با تیم های مدعی غرب را نخواهد داشت. 

لیگ ایران همزمان با شکست های اقتصادی و رفع نکردن ایرادات زیرساختی 3 

خود، به شدت متن را رها کرده و به حاشیه چسبیده. امسال رقابت ها از همیشه 

داغ تر است و دعوای مدیران باشگاهی از هفته های اول لیگ آغاز شده! معمولا پیش 

نمی آمد که در پایان هفته های ابتدایی لیگ شاهد چنین هجمه ها و حملاتی از سوی 

باشگاه های بزرگ به یکدیگر باشیم. پیش از این، هم باشگاه ها خوب بسته می شدند 

و هم اینکه معمولا جدال شان برای کورس قهرمانی، از میانه های فصل جدی می شد. 

لیگ اما آنقدر شور شده که مدیران باشگاه ها از همین هفته های نخست علیه هم یا 

شکایت می کنند یا بیانیه می دهند. مدیران سپاهان و پرسپولیس که در طول روزهای 

اخیر به شدت از خجالت هم درآمده اند. استقلال هم فعلا سیاست سکوت رسانه ای و 

شکایت قانونی را پیش گرفته. اولش که این باشد، آخرش چه شود! 

خبر
چرا جانشین محمدی در پرسپولیس مشخص نشد؟

یک پیشکسوت کاندیدا شد
باشگاه پرسپولیس بعد از جدایی محمد محمدی که قبل از آغاز نقل وانتقالات تابستانی 

بود جانشینی برای او تعیین نکرد و این روند نیز همچنان ادامه دارد. اتفاقی که انتظار 

می رفت خیلی زودتر از اینها رخ دهد اما عواملی باعث شد که پست معاونت در باشگاه 

پرسپولیس همچنان خالی بماند. در این مورد باشگاه پرسپولیس با دو گزینه جالب وارد 

مذاکره شد که هر یک به دلایل مختلف که عمده ترین آن مالی بود به توافق نرسید. علیرضا 

امامی فر و محمد انصاری دو بازیکن سابق پرسپولیس بودند که درویش به آنها پیشنهاد 

معاونت در باشگاه پرسپولیس را داد. در این بین برخی از پیشکسوتان پرسپولیس نیز از 

طرق مختلف برای پذیرش این پست اعلام آمادگی کردند که هیچ یک مورد تایید مدیریت 

این باشگاه نبودند. اما در این مورد باخبر شدیم که درویش در نظر دارد به زودی یکی 

از پیشکسوتان موجه را به عنوان معاون خود در این باشگاه معرفی کند البته به شرطی 

که گزینه مدنظر خواهان دستمزد زیادی نباشد و شرح وظایفش نیز مختصر باشد.

بررسی ریشه کدورت رهبری فرد و یحیی در پرسپولیس

وین هم از گل محمدی دلخور است؟ پر

  گفت وگو

پرونده نوزدهمین دوره مسابقات جام جهانی بسکتبال روز 

شـــنبه یازدهم شهریورماه برای تیم ملی کشورمان با پنج 

باخت و حضور در جایگاه سی ویکمی بسته شد. این در حالی 

اســـت که انتظار می رفت تیم ملی حداقل در دیدار پایانی 

مقابل لبنان عملکرد بهتری داشته باشد، اما این اتفاق نیفتاد 

تا مسئولان فدراسیون به خوبی متوجه شوند مسیر بسیار 

سختی برای بازگشت دوباره بسکتبال ایران به جمع تیم های 

برتـــر قاره کهن پیش روی خود دارنـــد. خداحافظی حامد 

حدادی در پایان دیدار با لبنان نیز یکی دیگر از صحنه های 

فراموش نشدنی این مســـابقات بود تا عصر درخشان این 

آسمانخراش کشورمان با یک خاطره تلخ بسته شود. 

مصطفی هاشمی، ســـرمربی پیشین تیم ملی بسکتبال 

کشـــورمان در گفت  وگو با »فرهیختـــگان« ضمن انتقاد از 

مشکلات مدیریتی بسکتبال همچنان اعتقاد دارد تیم ملی 

با همین جوانان مستحق حضور روی سکوی آسیایی است. 

صحبت های هاشمی را در ادامه می خوانید. 

جـــام نوزدهم در حالی برای ما به پایان رســـید که با پنج 

شکست و جایگاه ســـی ویکمی به هیچ عنوان توقعات 

برآورده نشد. 

بازیکنان تلاش خود را کردند و این مساله به بازیکنان ربطی ندارد. 

برای بازیکن چهارچوبی تعریف می شود و آنها تمام تلاش خود را در 

این چهارچوب انجام می دهند. در جام جهانی شکست خوردیم 

و صد در صد ایرادات ســـاختاری در این موضوع وجود داشته و 

ربطی به این مربی و آن مربی نداشته است. خیلی روی اشتباهات 

خود پافشاری کردیم و این هم آخرش بود که همه دیدند. تیمی 

که پتانسیل بردن لبنان و ساحل عاج و بازی نزدیک با فرانسه و 

برزیل و حتی بازی قابل قبول تر با اسپانیا را داشت به اینجا رسید. 

کلیشه شکست خورده جوانگرایی نیز دیگر کاربردی ندارد و ما 

بهترین تیم خود را به جز محمد جمشـــیدی و آرمان زنگنه اعزام 

و از این بازیکنان بهتر برای اعزام نداشتیم. این بازیکنان در این 

فدراسیون به اردو دعوت نشدند و از دو سال پیش در اردوها حضور 

داشتند. بحث جوان گرایی اصلا معنایی ندارد و تیم ملی جای 

بهترین ها و نتیجه گیری است و همه از تیم ملی توقع برد دارند؛ 

چراکه نتایج در تاریخ ثبت خواهد شد. اینکه باید صبوری کنیم 

و وقت می خواهیم، فرار رو به جلو اســـت و باید رئیس فدراسیون 

با خودش فکر کند که مسیر را درست رفته است یا نه. اگر اعتقاد 

دارد که درست رفته چهار ماه دیگر از این هم عقب تر می رویم و 

اگر بپذیرد کشور در اولویت است باید از خودش و عقایدش که تا 

امروز تصمیمات فنی گرفته شده است، بگذرد. این تیم حتی با 

وجود خداحافظی حامد حدادی پتانسیل مدال در آسیا و کارهای 

بزرگ را دارد و نباید بگذاریم بسکتبال از دید مخاطب خارج شود 

و مردم نگاه بدی به بسکتبال پیدا کنند. 

در مقطع کوتاه دو ســـاله شـــاهد حضور شـــما، سعید 

ارمغانـــی و هاکان دمیر روی نیمکت تیم ملی بودیم، اما 

در نتیجه گیری هیچ اتفاق بهتری نیفتاد. 

نمی خواهم این مساله را شخصی کنم؛ چراکه به بیراهه می رویم. 

متاسفانه تا مکانیسم انتخابات فدراسیون ها این گونه است شرایط 

همیشه همین طور خواهد بود. با این مکانیسم انتخابات همیشه 

90 درصد خانواده بسکتبال بیرون خواهند ماند و این به خاطر 

این است که در انتخابات هر کسی طرفدار یک کاندیدا است. 

هر کسی هم انتخاب شود ناخودآگاه با طرفداران کاندیدای دیگر 

زاویه پیدا می کند. در صورتی که وقتی کسی رئیس فدراسیون 

شود باید همه به او کمک کنند، اما متاسفانه هنوز این باور را برای 

خود هضم نکرده ایم. 

حضور مربی خارجی در فاصله سه ماه تا شروع مسابقات 

جام جهانی تصمیمی منطقی بود؟

منطق می گوید در زمان کوتاه نباید این کار را کرد. از طرفی گفته 

می شود که پول نداریم و فرمت مسابقات نیز دیگر دو ماه به دو ماه 

است. اگر بخواهم همه چیز را بگویم خجالت می کشم، اما باید 

دیدگاه کلی فدراسیون تغییر کند و بداند همه اهالی بسکتبال 

محق هستند و کســـی وام دار نیست. اینکه تو با من هستی یا 

نیستی دیگر جایگاهی ندارد و ما مملکت و بسکتبال را دوست 

داریم. امیدوارم تیم که بازمی گردد، کارگروهی تشکیل شود که 

منافعی نداشته باشد و بررسی کند مسیری که رفتیم درست بوده 

است یا اشتباه. مطمئنا راه اشتباه و نتایج ضعیف بود. 

قرارداد هاکان دمیر تا پایان بازی های آســـیایی اســـت و 

فکر می کنید بعد از این مسابقات با او نیز قطع همکاری 

خواهد شد یا این بار فرصت خواهیم داد؟

اصلا چرا به اینجا رســـیدیم و چه کسی دمیر یا ارمغانی را آورد و 

چرا این اتفاقات افتاد؟ دمیر خودش نخواست که بیاید و ما او را 

آوردیم و این نتایج قابل پیش بینی بود. باید برویم سراغ اینکه چرا 

چنین تصمیماتی گرفتیم و چرا به اینجا رسیدیم. یک سری مسائل 

اظهر من الشمس بود. بعد از 20 سال، سه ماه و نیم سرمربی تیم 

ملی بودم؛ چه هجمه ای درست کردند. اینکه باید وقت داد برای 

همســـایه خوب است؟ ابتدا باید نگاه مدیریتی به نتایج داشته 

باشـــیم تا نگاه به این مربی و آن مربی. پشت آوردن این مربیان 

حتما فلسفه ای وجود داشته است. این فلسفه قطعا این نبوده 

است که ببازیم و بعد توجیه کنیم. 

به نظر شما پس دمیر نیز مدت زیادی سرمربی تیم ملی 

نخواهند ماند؟

همه مربیان همکارانم هستند و برای شان احترام قائل هستم. 

موقعی دمیر می آید که مربیان بهتری از او خودمان داریم. با این 

فرمت اصلا برویم ژلیکـــو اوبرداوویچ را بیاوریم. آیا چند میلیون 

دلار پول او و کادرش را داریم؟ آیا زیرســـاخت و دیدار تدارکاتی 

می توانیم فراهم کنیم؟ آیا به او نیز دو ماه فرصت خواهیم داد و 

در صورت باخت چکارش می کنیم؟ در حال گول زدن خودمان 

هستیم. اگر تحمل  می کردیم و تفکر این با من است یا نیست را 

کنار می گذاشتیم و مسیر را درست می رفتیم، مطمئن باشید این 

اتفاقات نمی افتاد. جامعه در حال قضاوت است و وزارت ورزش 

نیز رصد می کند. 

پس مشـــکلات بســـکتبال را مدیریتـــی می دانید که با 

تغییرات نیز درست نشده است؟

دقیقا مشکل مدیریتی است. وقتی همه تصمیمات اشتباه گرفته 

شـــده اســـت باید فکری کرد و تغییری انجام داد. این مساله را 

مسئولان باید به خاطر بسکتبال کشور جدی بگیرند. 

با این شرایط می توانیم در بازی های آسیایی هانگژو امید 

کسب مدال را داشته باشیم؟

صد در صد اعتقاد دارم با همین ترکیب پتانســـیل مدال گرفتن 

در آسیا را داریم. زمانی که می گویم در حال تغییر نسل هستیم 

داریم بازیکنان را تحقیر می کنیم. یعنی جوانان شما نمی توانید 

و باید تاوان باخت را بدهیم و قرار است ببازیم. در این شرایط چه 

انتظاری دارید؟ اگر خوب تمرین کنیم، آنالیز و کوچ خوب بکنیم، 

دیدگاه ها را تغییر بدهیم و به بازیکنان شخصیت بدهیم، مطمئن 

باشید بازیکنان کارهای بزرگ تری می کنند. ما استاد دفاع بودیم، 

اما پنج حمله اول برزیل را ببینید که وارد دالان باز شدند. برخی 

حرف ها شُـــو است و باید دیدگاه هایمان را عوض کنیم. بپذیرید 

اشتباه کردید تا پنج ماه دیگر دوباره همه داد و بیداد نکنند. 

فکر می کنید بتوانیم با خداحافظی حامد حدادی کنار 

بیاییم؟

مثل حامد حدادی هر 30 سال یک بار می آید. بازیکنی با دو متر 

و هجده سانتی متر که درک درستی از بسکتبال داشت و باهوش 

بود. حامد در 15، 16 سال اخیر مهم ترین نقش را در نتایج تیم 

ملی داشـــت و خیلی از افتخارات خود را مدیون او هستیم. قدر 

حامـــد را می دانیم و امیدوارم بعد از خداحافظی در هر حوزه ای 

وارد شد موفق باشد. 

مصطفی هاشمی در گفت وگو با »فرهیختگان«: این تیم بدون حدادی هم پتانسیل مدال در آسیا را دارد

یتی است مشکلات بسکتبال ما مدیر
  اینکه می گویند در حال تغییر نسل هستیم توهین به بازیکنان است            مثل  حامد  حدادی هر 30 سال یک بار می آید

مهدی منصرف
خبرنگار

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

 هومن جعفری
خبرنگار
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بامعاونامورهنریوزارتفرهنگوارشاداسلامیدر

سهحوزهموسیقی،تئاتروهنرهایتجسمیگفتوگو

کردیم.بنابهمســـائلمختلفیکـــهدرهرکدامازاین

ســـهحوزههنریوجوددارد،جنسسوالاتمتفاوت

وبهتبعآنپاســـخهاومنظرپاســـخگوییهممتفاوت

است.متنگفتوگویروزنامه»فرهیختگان«بامحمود

سالاریمعاونهنریوزارتفرهنگوارشاداسلامیرا

درادامهبخوانید.

درروزگارســـختکرونابهمعاونتهنریوزارتارشاد

آمدیدودرایندوســـالچالشهایبسیاریپیشروی

شماوهنرمندانبود.مهمترینچالشیکهباآنمواجه

بودیدچهبودوچهاقداماتیبرایرفعآنانجامدادید؟

وقتی دولت ســـیزدهم روی کار آمد، رکـــودی در کارهای 

هنـــری بود و اجراهای صحنه ای موســـیقی و تئاتر تعطیل 

یا بی رمق بودند. معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشـــاد که 

چهار اداره کل شامل هنرهای نمایشی، موسیقی، آموزش 

و هنرهای تجســـمی را تمشـــیت می کند، تقریبا به لحاظ 

اقتصادی در مضیقه فراوانی بعد از دو ســـال کرونا به ســـر 

می برد. مســـتحضرید که حوزه هنر مثل حوزه موادغذایی 

نیست که وقتی همه چیز گران شد هم بالاخره مجبورند آن 

را بخرند، هنر و فرهنگ، در شـــرایط سخت اقتصادی سریع 

از سبد فرهنگی و اقتصاد معیشت مردم حذف می شود. لذا 

وقتی ما آمدیم وضعیت این چنین بود و تلاش زیادی صورت 

گرفت تا رونق و امید به حوزه هایی که عرض کردم برگردد و 

احساس رخوت از اهالی هنر دور شود. شعار محوری دولت، 

عدالت اجتماعی و عدالت محـــوری بود و ما باید برای این 

بخش هم تدبیر می کردیم. به این منظور طرح آموزش هنر 

در مناطـــق محروم به صورت رایگان کلید خورد و ما ابتدا با 

احتیاط ورود کردیم و بعد که دیدیم از طرح اســـتقبال شد، 

سامانه ای تشکیل دادیم و هنرمندان زیادی به این سامانه 

ورود کردند و آموزش ها شـــروع شد. برخی از هنرآموزان ما 

اساتیدی بودند که در شهرستان ها و استان ها حضور داشتند 

و امکان برگزاری کلاس نداشتند و این امکان برایشان فراهم 

شـــد. این اتفاق مهمی بود. در کنار اینها تمرکززدایی شد و 

جشنواره مناطق که هفت، هشت سال بود تعطیل شده بود، 

دوباره احیا شد و هنرمندان استانی مشغول شدند. دستاورد 

این جشـــنواره ها تزریق امید در بین بچه های شهرستانی و 

گروه های استانی بود که در یک رقابت سالم شرکت کردند 

و دیده شـــدند. در حوزه موسیقی، فقط به بخش پاپ توجه 

می شد اما ما به بخش های نامرئی آن مانند موسیقی نواحی و 

ردیف دستگاهی توجه کردیم که آموزش ها رواج فراوانی دارند 

و آموزشگاه های موسیقی در این حوزه در استان ها فعالیت 

می کنند و همچنان مجوز برای اینها صادر می شود. جشنواره 

ملی موسیقی جوان ما یکی از پررونق ترین جشنواره هاست 

که رســـانه ها کمتر به آن می پردازند. برجسته ترین اساتید 

موســـیقی کشور در جشنواره جوان داوری می کنند. تصور 

عامه این است که اســـاتید کنار کشیده اند و خلوت گزین  

شده اند و همکاری ندارند، ولی این طور نیست و حضور دارند. 

در جشنواره موسیقی نواحی هم حضور اینها پررنگ است و ما 

آن را به خوبی پشت سر گذاشتیم. اینها کارهایی بود که باید 

آرام آرام در دو سال گذشته انجام می شد و به رونق و بالندگی 

می رسید اما ناگهان اغتشاشاتی در کشور رخ داد که انرژی 

زیادی از کشور گرفت. جریانی می خواست تمام فعالیت های 

هنری را منجمد و صفر کند و جوری شـــرایط را جلوه دهد 

که هیچ کس نمی تواند در کشور فعالیت فرهنگی و هنری 

داشته باشد. سالن ها، کنسرت ها، گالری ها و هر جایی که 

می خواست فعالیت  کند مورد هجمه حیثیتی یا فیزیکی قرار 

می گرفت. در این فضا همه به میدان آمدند و مدد کردند تا 

توانستیم جشنواره فجر را برگزار کنیم. ابتدا جشنواره تئاتر 

فجـــر بود و چون زنده بود، این امکان وجود داشـــت که هر 

اتفاقی در سالن ها بیفتد اما یک سری از هنرمندان پذیرفتند 

که به آنها توهین شـــود و از سوی جریانی که ادعای آزادی 

دارد، تحقیر شوند با این حال آمدند و کار کردند. جشنواره 

تئاتر فجر به خوبی برگزار و برای بقیه جشنواره ها و رویدادهای 

فرهنگی خط شکن شـــد. اگر این زمین می خورد بقیه هم 

دومینو وار تحت الشعاع قرار می گرفتند. ما از مرحله انجماد در 

حوزه فرهنگ و هنر عبور کردیم و بعد از جشنواره ها، سالن ها 

باز شدند و اجرای صحنه ای شروع شد و تماشاگران آرام آرام 

دوباره به سالن ها برگشتند و امروز اقبال خیلی خوب است. 

 اینها مهم ترین اتفاقاتی بودند که در حوزه مرئی فرهنگ وهنر 

ایجاد شـــدند. در حوزه نامرئی هم ما به سند راهبردی هنر 

توجه کردیم و توانســـتیم با نشست هایی آن را آماده کنیم. 

برای سند موسیقی تلاش های فراوانی شده بود و باز ادامه 

پیدا کرد. سند هنرهای تجسمی نیز آماده شد. از آن طرف 

زیرســـاخت ها و ســـخت افزارهای موردنیاز استان ها مانند 

پلاتوها، سالن های تئاتر و کنسرت و پروژه های نیمه کاره با 

همت خود آقای وزیر تکمیل شـــدند و به مدار اجرا آمدند و 

در دسترس هنرمندان قرار گرفتند. 

شـــمادربینصحبتهایتانبهحضوراساتیدمعتبر

موســـیقیدرجریانداوریجشنوارهموسیقیجوان

اشـــارهایکردیدوتاکیـــدبهجاییداشـــتیدکهاین

تفکروجودداردکهاســـاتیدکنجعزلتنشستهاندو

فعالیتیندارند.بهنظرمیرســـدکـــهاینتصورعامه

درتمـــامبخشهایحوزههنـــروفرهنگیوجوددارد

کهدســـتگاهفرهنگـــیدرتعاملبااهالـــیهنرنگاه

محدودیدارد.ظاهرابینفعالیتهایشماوتصورعامه

فاصلهمعناداریوجوددارد.اینکهشمادرعرصههای

مختلفهنـــریفعالیتمیکنیدامـــااینهادرفضای

رسانهدیدهنمیشود؟فارغازاینکهرسانهها،جریانها

وسیاســـتهایخاصخودشـــانرادارندشماچگونه

میتوانیداتمسفررسانهایرابهنفعفعالیتهایخود

ترغیبکنید.

به هرحال رســـانه ها هر کدام برای خودشان سیاست هایی 

دارند و از طرفی هنرمندان هم معذوریت هایی برای رسانه ای 

کردن خودشان دارند. جشـــنواره موسیقی جوان را دولت 

برگـــزار می کند. دولت ها هم رویکردهای مختلفی در طول 

این سال ها داشته اند. دولت اصلاح طلب یا اصولگرا داشتیم 

و این هنرمندان دل شان نمی خواهد با رسانه ای شدن این 

بحث ها به یک جناح خاص منسوب شوند یا جناح خاصی 

از آنهـــا بهره برداری تبلیغاتی کند. ما هم به این خواســـته 

هنرمندان احتـــرام می گذاریم، بنابراین معمولا هنرمندان 

بزرگ ما ترجیح می دهند رســـانه ای نشوند یا اگر قرار است 

اطلاع رسانی شود اصحاب هنر این کار را انجام دهند؛  مثلا 

جوانی که دارد شـــرکت می کند بداند چه کسی او را داوری 

می کند. همین. 

اماجنسحمایتهایمعاونتهنریووزارتارشادکه

قرارنیستمعطوفبهکارهایسیاسیوجناحیباشد،

پسچراچنیناتفاقیمیافتد؟

ما خطوط سیاسی را خیلی در فعالیت هایمان در عرصه هنر 

وارد نکردیم اما خود هنرمندان ملاحظاتی دارند. پارسال در 

جشنواره فجر ما داورانی حضور داشتند که محترم بودند ولی 

بعضی که شناخته شده هستند در فضای مجازی مورد هجمه 

و بی احترامی قرار گرفتند. طبیعتا هنرمند در این فضا دست 

به عصا می شود و در لاک خود فرو می رود و ترجیح می دهد 

رســـانه را کنار خود نیاورد. در حوزه موسیقی ما برای داوران 

این حوزه خط کشی نمی کنیم و برای ما اصالت هنری یک 

داور مهم است. 

حرفمنایناستکهتعدادمجوزهاوهمراهیهاییکه

معاونتهنریبرایمثلااجراهایکنسرتداشته،عدد

قابلتوجهیاستاماکافیاستجلوییککنسرت

گرفتهشوداینتلقیشکلمیگیردکهمعاونتهنری

وزارتبهعنوانبخشـــیازحاکمیت،مخالفشادیو

تفریحمردماست.

کاملا درست است. متاسفانه ناجوانمردی و بی انصافی در 

فضای مجازی وجود دارد و این نکته که به درستی فرمودید 

را وارونه جلوه می دهند. اخیرا در نشستی که در خانه تئاتر 

بودم یکی از اســـاتید دانشگاه درباره تعطیلی آثار نمایشی 

گفت. من به ایشان گفتم شما می دانید چند تئاتر در کشور 

اجرا می شـــود یا چه تعداد از آنها تعطیل شده اند، گفت نه. 

سوالات دیگری پرســـیدم که جواب ایشان باز منفی بود و 

نمی دانســـت، به ایشان گفتم پس شما چطور وقتی عدد و 

رقم نمی دانید و اطلاعات اولیه را ندارید تحلیل می کنید؟! 

اینها کم لطفی و بی انصافی است. جلوی اینها را جز اخلاق 

نمی تواند بگیرد. پیامبر در گفت وگویی با امیرالمومنین به 

ایشـــان گفتند مهم ترین خصلت انصاف است. در فضای 

مجازی متاسفانه ما با بی انصافی یک جریان مواجه هستیم 

وگرنه خودشـــان هم می دانند که ســـالن های تئاتر ما دو 

یا ســـه ســـانس اجرا دارند. این به دلیل تعدد آثار درحال 

اجراســـت. اگر تئاتر مرده باشد که این طور نیست. برخی 

رسانه ها منصف هستند و بدون جانبداری عیب می  و هنر 

آن را هم بگویند. 

فارغازبیانصافیهاوغرضورزیهاییکهوجوددارد،

بهنظرمیرســـدمجموعهوزارتفرهنگوارشـــاددر

اطلاعرســـانیهاملاحظهآنبخشیازجامعهایمانیرا

میکندکهتمایلچندانیبهاجرایکنسرتموسیقیدر

کشورندارندوبههمیندلیلاستکهحجمحمایتهای

وزارتارشاددرحوزهموسیقیاعلامرسانهاینمیشود.

آیااینگزارهدرستیاست؟

من شخصا این ملاحظه را تابه حال نداشته ام، ولی ملاحظه 

دیگـــری در پـــس ذهنم دارم. در جامعه ای که مشـــکلات 

معیشـــتی و انقباضات اقتصادی وجود دارد، وقتی شـــما 

می گویید قشـــری هستند که می توانند 300 تا 700 هزار 

تومان پول بلیت کنسرت بدهند، ممکن است واکنش هایی 

ایجاد شود. طبیعتا شما ترجیح می دهید تا جایی که می شود 

روی این اتفاق زیاد مانور ندهید. این ملاحظه شخصی من 

اســـت و سیاست وزارتخانه نیست. شخص خود من دوست 

ندارم چیزهایی را به رخ بکشم، چون این کار با توجه به شرایط 

اجتماعی مان شاید اخلاقی و قشنگ نباشد.

بهصورتشفافآماریازحجمکنسرتهاییکسال

اخیردارید؟گفتیدهمهفکرمیکنندکنســـرتهایی

کهاجراشدندعموماپاپهستند،میتوانیدبهصورت

دقیقبگوییدکهبهتفکیکچهتعداداجرایموسیقی

پاپ،موسیقیسنتیونواحیبودهاند؟

بله، تعداد کنسرت های پاپ و اجراهای صحنه ای نواحی، 

ایرانی و کلاسیک روی سامانه هستند. سال گذشته سه هزار 

و 913 کنسرت داشـــتیم. اینها کنسرت های بالای هزار و 

200 نفر هســـتند. تعداد کنسرت ها یا اجراهای صحنه ای 

نواحی یا سنتی ما واقعا چندین برابر پاپ است، منتها آنها 

رسانه ندارند و اجراها محدود و منطقه ای هستند و به همین 

دلیل دیده نمی شوند. 

یکیازمسائلمهمیکهدریکی،دوسالاخیرداشتید

وفقطبرخیازآنهارســـانهایشـــدند،دربارهحواشی

کنســـرتهابودند.دربرخیاســـتانهامیدیدیمکه

دراجرایکنســـرتهااختلالایجادمیکردندوحتی

کنسرتهالغومیشدند.شماچهاقداماتیدرخصوص

اینرفتارهاداشـــتیدکهخارجازمحدودهقانونبودو

اصولاچهمیشودکردکهاینرویهادامهپیدانکند؟

در استان ها مجوز اجرای صحنه ای موسیقی برعهده استان 

اســـت، یعنی اداره کل استان، شورای فرهنگی و عمومی و 

شورای تامین استان باید تصمیم بگیرند که یک کنسرت در 

آنجا برگزار بشـــود یا نشود. دلیلش هم این است که تعداد 

نفرات ســـالن های آنها کم است. ما در مرکز موسیقی مجوز 

سالن های بالای هزار و 200 نفر را صادر می کنیم. زیر این 

تعداد را در خود استان درباره اش تصمیم می گیرد. شورای 

تامین استان شرایط سیاسی- امنیتی شهر را بهتر می داند. 

بالاخره آنجا می دانند که الان مســـابقه مهم فوتبال درحال 

انجام است و نیروهای امنیتی و انتظامی درگیر آن هستند 

و همزمان ممکن اســـت نتوانند امنیت آن سالن کنسرت را 

برقرار کنند. اینها شرایط و اقتضائات استانی است که دست 

خودشـــان اســـت، بنابراین من نوعی یا هر کسی که جای 

من باشـــد هم نمی توانیم دخالت کند. یک زمان استاندار 

می گوید من الان شرایط برگزاری کنسرت در استانم را ندارم، 

خب ندارند. اما اگر مجوزی داده شد، باید پای آن بایستند. 

چالش اینجاســـت. به این ترتیـــب هنرمند هزینه تبلیغات 

نمی کند و بلیت نمی فروشد، مثلا در استان یزد وقتی اجرای 

صحنه ای موســـیقی سنتی در شهر اردکان لغو شد، من به 

معاون سیاسی- امنیتی استان زنگ زدم و با ایشان صحبت 

کردم. ایشـــان اقتضائات استان را گفت، من هم توجیهاتم 

را عرض کردم. ایشـــان بزرگوارانه پذیرفت و به آن گروه اجرا 

دادند و آنها اجرا کردند. متاســـفانه در برخی اســـتان ها ما 

نگاه های خاص یا انقباضاتی را داریم و در برخی استان ها هم 

نداریم. همه سالن ها در اختیار ارشاد نیست. در همین تهران 

ســـالن هایی داریم که یکی دست وزارت کشور است، یکی 

دست برج میلاد است، یکی دست موسسه نمایشگاه های 

بین المللی اســـت، یکی هم هتل است و کاملا خصوصی. 

ممکن است یک کنسرت گذاری با صاحب سالن سر اجاره 

یـــا هر چیز دیگری اختلاف پیدا کند. آن اختلاف مربوط به 

ارشاد نیست. رسالت ما این است که در این اختلافات کنار 

هنرمند باشـــیم و او را حفظ کنیم. هم من و هم مدیران کل 

تلاش کرده ایم این رســـالت فراموش نشود. اگر موردهایی 

پیش  آمده استثنا بوده اند. هنرمند برجسته ای در اصفهان 

مشـــکل اجرا پیدا کرد، طبیعتا من زنگ زدم با مدیرکل آنجا 

صحبت کردم که این هنرمند باید اجرا کند. دلیل ما هم این 

است که اعتقاد داریم رسالت مان مراقبت از هنرمندان و حال 

آنهاست. هنرمند نباید به خاطر یک سری اتفاقات خارج از 

اختیار خودش آسیب ببیند. برای انجام این رسالت من تمام 

توانم را گذاشته ام. اگر در جایی اتفاقی افتاده یا از زیر نگاه 

من دررفته یا برای حل آن زورم نرسیده است. 

چرادرشهرمشهدکنسرتاجرانمیشود؟

این را در جمع هنرمندان هم گفته ام. آیا تابه حال کسی در 

واتیکان کنسرت داده؟ در اروپا هم هست. هیچ ممنوعیتی 

هم وجود ندارد. هر کسی می خواهد به میلان، رم یا شهرهای 

دیگر می رود و کنســـرت برگزار می کند. درواقع استدلالی 

وجود دارد. مشـــهد استثنای کشور ماست، ضمن اینکه در 

سال گذشته در همانجا هم موسیقی مناطق و به خصوص 

موســـیقی جنوب خراســـانی چندین برنامه اجرا کرده اند. 

درحال حاضر فقط موســـیقی پاپ در خود شهر مشهد اجرا 

نمی شود، نه در طرقبه، شـــاندیز، سبزوار و این جور جاها. 

این مســـاله در استان خراسان نیست. شهر مشهد نباید از 

زیارتی  بودن دور شـــود و نباید به این معنا توریستی بشود. 

ما تلاش کردیم که شأن معنوی شهر مشهد و زائران حرم آقا 

علی بن موسی الرضا)ع( حفظ شود. 

مگرمیشـــوداجرایموسیقیایباشدکهمجوزشرا

جمهوریاســـلامیصادرکندوشأنمعنوییکشهر

زیرسوالبرود؟

بله می شود. به هرحال کنسرت حواشی دارد. منظورم عمدتا 

کنسرت پاپ است. به هرحال کنسرت ها یک سری مسائل در 

اطراف خود دارند که شـــئونات زیارتی و حال معنوی مشهد 

را- که لازمه و ضرورت حضور زائر در آنجاست- تحت الشعاع 

قرار می دهد، حتی خود هنرمندان هم این را پس ذهن شان 

دارند که کنسرت شان را جای دیگری به جز مشهد و حداقل دو 

کیلومتر آن  طرف تر برگزار کنند. این الان پذیرفته  شده است. 

در اروپا هم که ممکن است مثل من و شما به دین نگاه نکنند، 

این پذیرفته  شده است که یانی می تواند در آکروپلیس برنامه 

موسیقی اجرا کند اما در واتیکان نمی تواند. این ملاحظات 

اجتماعی و اعتقادی و مبنایی را آنجا هم می بینید. 

پسباایناســـتدلالبهکسیکهمانعاجرایکنسرت

درشـــهراردکانیزدمیشودبایدحقداد،چوناوهم

میگویداینجادارالمومنیناستونبایدفضایمعنوی

شهرازبینبرود؟

خیر، اتفاقا با این استدلال نباید به او حق داد. گفتند آنجا 

دارالمومنین اســـت. من گفتم نه، مشهد و قم استثنای ما 

هســـتند، چون حرم اهل بیت)ع( اینجا هستند. اینکه یک 

جریان در خوزستان بیاید بگوید در اینجا خون شهدا ریخته 

شده، بنابراین نباید کنسرت برگزار شود، پذیرفته  شده نیست. 

ما هر آنچه داریم از شهداست، ولی این استدلال ها برای ما 

در عدم  برگزاری کنسرت ها پذیرفتنی نیست. نشاط جامعه 

و حال مردم برای ما مهم است. 

بهنشســـتخانهتئاتراشارهکردید.یکیازحرفهای

اصلیشـــمادربارههنرنمایشـــیاینبودکهچوندر

حوزهادبیاتنمایشـــیتولیـــداتارزندهایندارند،به

حاشیههایهمچونمسالهسانسورپناهمیبرند.این

اشـــکالدرتولیداتفاخرادبیاتنمایشـــیراازکجا

میدانید؟

در یک دوره بعد از مشروطه جریان هنر نمایشی تا جایی که 

می شد خودش را به مسائل اجتماعی نزدیک کرد و ادبیات 

نمایشی به حوزه های اجتماعی و سیاسی ورود کرد. بعد از 

انقلاب نویسندگانی مثل غلامحسین ساعدی، مرحوم اکبر 

رادی، اســـتاد بهرام بیضایی و... کارهایی می نوشـــتند که 

مبنای قوی ادبیات نمایشـــی داشت. درام قوی و کاراکترها 

و شـــخصیت پردازی درست داشـــت، درعین حال لایه های 

مفهومی و معنایی هم داشـــت. با آمدن جریانات رسانه ای 

بعدی و گسترش رادیو و تلویزیون و اینترنت، هرچه جلو آمدیم، 

از عمق انسان نه به معنی عمق بچه های تئاتر، بلکه از عمق 

اندیشه انسان کاسته شد، چون با سرعت  گرفتن اجتماع و 

عملیات زندگی، حوصله از مردم گرفته شد. زمانی شما صبر 

می کردید دو هفته نامه شما به دست مخاطب تان برسد و دو 

هفته هم طول می کشید تا جواب شما بیاید. اینترنت اولش 

دایل آپ بود. شـــما چند دقیقه می نشستید تا وصل شود و 

شما خوشحال می شدید. الان دو دقیقه اینترنت وصل نشود، 

کلافه می شویم. سرعت بالا رفته و این نسلی که آمده حوصله 

ایســـتادن، گوش کردن، خواندن و عمق بخشی ندارد. این 

نسل دست به قلم شده اما طبیعتا آثار عمیقی فرهیختگان در 

حوزه ادبیات نمایشی آنچنانی که در دوره های قبل داشتیم 

نمی بینیم. این فقط مخصوص ایران نیست. الان دیگر تنسی 

ویلیامز و آرتور میلر در ادبیات نمایشـــی جهان هم نداریم. 

فرهنگفرهنگ

ادامهدرصفحه۱۳

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

گفتوگوی»فرهیختگان«بامعاونهنریوزارتارشاددربارهکنسرت،حراجتهران،تئاترهایلاکچریو...

دنبال انتقام دنبال انتقام 
 از هنرمندان  از هنرمندان 
نیستیمنیستیم

معین احمدیان
دبیر گروه  فرهنگ
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fفرهنگفرهنگ a r h i k h t e g a n o n l i n e

همه جا به این آفت دچار شـــده اســـت. در چنین شرایطی 

مطلقا هیچ حکومتی مقصر نیست. حکومت فقط باید بستر 

فراهم کند تا اتفاقات بزرگ رقم بخورند. حکومت ها ناگزیرند 

که از اصولی مراقبت کنند. شـــما ترجمه کتاب »سینمای 

امنیت ملـــی« را که می خوانید می فهمید چگونه در آمریکا 

این مراقبت ها اعمال می شوند. دوستان ما در نشست عنوان 

آن را سانســـور گذاشتند اما واقعیت این است که همه جای 

دنیا مراقبت انجام می شـــود. از آن طرف شکل اقتصاد و امر 

معیشت تغییر کرده و گیشه مهم شده است. گیشه همیشه 

مهم بوده اما همیشـــه اولویت اول بچه های تئاتر اندیشـــه 

بوده  نه گیشه، ولی در این دوره عده ای و نه همه تئاتری ها، 

از گیشه تئاتر بیشتر بهره مندند تا از اندیشه تئاتر. این آفتی 

اســـت که در اجراها دیده می شود. وقتی اثری روی صحنه 

است و یک چهره محبوب سینما یا تلویزیون در آن کار هست 

و شـــما می بینید این چهره حتی بیان ندارد و صدایش روی 

صحنه تئاتر به ردیف دوم هم نمی رسد، معلوم است که این 

فرد برای فروش و به خاطر گیشه آورده شده است. درحالی که 

اولین ویژگی بازیگر تئاتر، رسایی بیان اوست. در این شرایط 

مراقبت از اندیشه خیلی کار سختی می شود. در آن نشست 

من تاکید کردم که اگر ما جلوی اندیشه را می گیریم، حتما 

کار خطایی می کنیم اما اگر جلوی مسائلی گرفته می شود 

که اســـمش تئاتر نیست و حاشـــیه و توجه بیشتر به گیشه 

است، باید دوستان ما در اداره کل هنرهای نمایشی را بابت 

این موضوع تحسین هم کرد. ما باید از تئاتر مراقبت کنیم. 

تئاتر ژانگولر، شعبده بازی و کنسرت نمایش نیست. تئاتر یک 

چهارچوبی دارد که باید حفظ شود. 

شـــما در دوره ای مدیر بنیاد هنرهای نمایشی بودید. 

چه اقداماتی انجام دادید که وضعیت ادبیات نمایشی 

بهتر شود؟

کاش کســـانی که آن موقع در وزارت ارشاد و معاونت هنری 

مســـئولیت داشـــتند، ملتفت آن کار می شدند. متاسفانه 

کار عقیم ماند. ما شـــروع به تولید متن و برگزاری دوره های 

نمایشنامه نویســـی برای بچه های بااستعداد در کل کشور 

کردیم، یعنی جشـــنواره تئاتر منطقه ای برگزار می شد. کار 

ضعیف بود اما نویسنده کار خودش را کرده بود، یعنی اجرا 

ضعیف بود. به بعضی از بزرگان ادبیات نمایشـــی سفارش 

دادیم و برگزاری دوره ها شـــروع شد. قرار شد تعداد زیادی 

نمایشـــنامه تولید شود، چون ما اگر تئاترمان گسترده شود 

اما تولید اثر به معنای نمایشـــنامه نداشته باشیم، طبیعتا 

باید ســـر این سفره غذای غربی بگذاریم و به سمت ترجمه 

برویم. درواقع به این صورت بستری آماده می شود که اندیشه 

ناصواب در این سفره سرو شود. ما ابتدا باید متن تولید کنیم 

وگرنه به بیراهه می رویم. هر گروهی 20 تا 30 متن خوب باید 

داشـــته باشد. بعد می توان گروه ها را گسترش داد وگرنه به 

دام ترجمه می افتیم، آن هم ترجمه ناشایستی که قرار است 

آداپته شـــود و به خورد فرهنگ ما برود. یک شترگاوپلنگی 

می شـــود که نه اصل اثر و اروپایی است و نه به درد فرهنگ 

ما می خورد و بعد به کار کســـی هم نمی آید. من هنوز هم 

اهتمام دارم و با برخی دوستان صحبت کردم که این کار را 

راه بیندازیم اما هنوز نشده است. 

آن زمان وزارت ارشاد همراهی نکرد، چرا الان این اتفاق 

نمی افتد؟

به دلیل نبود اعتبار و زیرساختی که مدنظر ماست. البته من 

هنوز پیگیرم. هزینه های الان با آن موقع خیلی متفاوت شده 

است. من آن زمان با پنج میلیون دوره نمایشنامه نویسی را با 

دعوت از 70 نویسنده یا بچه های بااستعداد برگزار کردم و 

اساتید خوبی هم آمدند اما الان با چه عددی می توان این کار 

را کرد، نمی دانم. الان بودجه تئاتر فقط کفاف روزمرگی آن 

را می دهد. امیدوارم مجلس و سازمان برنامه واقعا همکاری 

کنند، چون بودجه تئاتر واقعا ضعیف است. 

کل بودجه معاونت هنری چقدر است؟

پارسال صد میلیارد تومان که بیشتر شبیه شوخی است. 

به نظر می رسد هنوز بخش هایی مثل موسیقی و تئاتر 

و هنرهای تجسمی برای مدیران کشور جدی نیست؟

هر سال 20 درصد اضافه می شود. امسال با صحبت هایی 

که با دکتر اســـماعیلی کردیم، انصافا ایشان با ما همراهی 

کردند و حتی امســـال ایشان در رابطه با بودجه تاکید کرد 

که من می خواهم در جلســـه بودجه معاونت هنری باشم، 

چون عملیاتی که در معاونت هنری انجام می شود، خیلی 

گسترده است. 

اما فقط بودجه دو، سه نمایشی که نهادهایی همچون 

حوزه هنری و سازمان اوج اجرا کردند به اندازه کل این 

بودجه معاونت هنری است. 

بگذریم.

ببینید گردش مالی تئاتر وابســـته به آثاری شـــده که 

سیاســـتگذاری و هدایتش از داخل مجموعه معاونت 

هنری وزارت ارشـــاد نیست. چرا شما وارد عرصه تولید 

نمی شوید؟

به دلیل مشکل اقتصادی که بودجه ما دارد، نمی توانیم وارد 

چرخه تولید شویم. 

بودجه شما در بخشی هنرهای نمایشی چقدر است؟

 سال گذشته اعتبار ما برای حمایت و تولید در عرصه تئاتر، 

40 میلیاردتومان بوده اســـت، یعنی به انـــدازه یک فیلم 

سینمایی. 

واقعا این رقم شوخی است. 

بله، نکته من هم همین اســـت. این را با اجراهایی مقایسه 

کنیـــد که به اســـم اجرای فاخر روی صحنـــه می روند و از 

یک اجرای درســـت، کامل و قوام دار هم برخوردار نیست. 

زرق وبرق دارد، یعنی بازیگر و موســـیقی فاخر دارد اما من 

 جرات نمی کنم بگویم که این کار اغواگری است. تماشاگر 

مـــی رود آن بازیگر یا خواننده را ببیند و از موســـیقی اش 

لذت ببرد و اندیشـــه ای پشـــت آن نمایش نیست. ما دوره 

دانشجویی، خودمان می رفتیم از درام نمایش لذت ببریم، 

برایمـــان مهم نبود بازیگر آن کیســـت یا چه کســـی در آن 

می خواند، از اندیشه کار لذت می بردیم. بعضی از دوستان 

تئاتری حتما از این حرف های من گله مند می شوند و به من 

حمله خواهند کرد، چون می گویند کار من سالن را پر کرد 

اما به نظر من کار او ســـالن را پر نکرد، بلکه یک عده  آمدند 

فلان خانم بازیگر یا فلان آقای خواننده را ببینند. یک عده 

هـــم آمدند که پز بدهند ما رفتیـــم آن کار فاخر را ببینیم. 

این جور تحلیل کردن خودفریبی است. 

عارضه های این اتفاق برای مجموعه تئاتر چیست؟

اندیشه به حاشیه می رود. 

تئاترهـــای لاکچری تعبیری بود که برای برخی اجراها 

در سال های پیشین مطرح می شد. در دوره شما توقع 

این بود که این اتفاق نیفتد. 

ما تا جایی که توانســـتیم با این جریان همراهی نکردیم و 

بـــه صاحبان اجرای این تئاترها هم گفتم ما داریم چیزی را 

نماد می کنیم که حقیقت و اصالتی ندارد. ما باید از کاری 

حمایت کنیم که می دانیم کار خوبی اســـت. من برخی از 

تئاترها را در تئاتر شهر، چهارسو و قشقایی می بینم. بعضی 

از بازیگران این کارها را هم اصلا نمی شناســـم اما می بینم 

کارشـــان خیلی خوب است. اینها را مردم باید ببینند. من 

اگر کمکی هم باید بکنم، باید به اینها بکنم. 

یعنی برخی از نهادهای فرهنگی که اتفاقا داعیه تولید 

آثار ارزشـــمند هنری در عرصه تئاتـــر را دارند، پول  و 

ســـرمایه می آورند، بدون اینکه نسبت به حوزه تئاتر از 

شمای معاونت هنری مشاوره ای بگیرند و نهایتا کاری 

می سازند که فقط پول را از بین برده است. 

ما که اهل مشـــورت در بعضی کارها نیســـتیم. نهادهایی 

هســـتند که پـــول و امکانـــات دارند و بنابراین مشـــورتی 

نمی گیرنـــد. من نمی توانم به زور بـــه یک مجموعه بگویم 

بیا با ما مشـــورت کن و قانونا هم نمی توانم جلوی کارش را 

بگیرم، چون از مســـیر قانونی مجوز می گیرند. واقع مساله 

این است که ما باید از تئاتر اصیل و اندیشمند و تئاتری که 

طبقه متوســـط بتواند آن را ببیند، مراقبت کنیم. اغواگری 

در ذات تئاتـــر جایی ندارد. در همه جای دنیا تئاتر مربوط 

به طبقه متوسط متفکر و اندیشمند است. الان حوزه تعزیه 

زنده و پویاست. از استان ها درخواست داریم که ما را مرکز 

تعزیه کنید یا مرکز تعزیه برایمان بسازید. این اتفاق مهمی 

اســـت. فکر می کنم تئاترهای آیینی و سنتی ما هم باید به 

سمت اندیشه، ایمان و امید سوق پیدا کنند. نباید به سمت 

این برویم که چه کسی بازیگر بهتری است یا خوشخوان تر 

است. اینها انحراف است. 

ســـال گذشته کوروش زارعی دبیر جشنواره تئاترفجر 

گفته بود نمایش هایی که در جشنواره فجر روی صحنه 

بروند، در آینده در تئاتر شهر هم اجرا می شوند. آیا این 

تئاترها اجرا داشتند؟

برخی از اینها خودشان منصرف شدند و دلایلی هم داشتند. 

برخی هم در چهارســـو یا قشـــقایی که سالن های کوچک 

هســـتند، اجرا کردند. پرکردن ســـالن های بزرگ کار هر 

گروهی نیســـت. گروه باید شناخته شـــده باشد که سالن 

برای 20 تا 30 شب پر شـــود. بعضی از گروه ها خودشان 

هم می دانند این توان را ندارند، بنابراین یا منصرف شـــدند 

یا مثلا در سالن چهارسو اجرا کردند. اصلا به نظر من، تئاتر 

در سالن چهارســـو معنی می دهد. فاصله بین تماشاگر و 

صحنه شاید حس را کمتر منتقل کند.

 

شرایط جشنواره تئاترفجر پارسال با دوره قبلی خیلی 

فرق می کرد. امسال برنامه ای دارید که آثاری اجرا شوند 

که بعدها در تئاتر شهر هم بتوانند اجرا کنند؟ 

پارســـال هم ما به گروهی ســـفارش کار ندادیم. اینها در 

شهرستان ها یا استان های خودشان پرفروش هستند. من 

در بوشهر ساعت 10:30 شب گفتم که می خواهم به تئاتر 

بروم. گفتند که اینجا این ساعت تماشاچی نمی آید. ما رفتیم 

و سالن پر بود. این گروه در استان خوب فروش می کند اما 

در تئاتر شهر طبیعتا مخاطب زیادی نخواهد داشت. دلایل 

متعددی هم دارد؛ از تفاوت فرهنگی تا شناخته شده نبودن 

اینها. ما واقعا به کســـی سفارش ندادیم که برای ما کار به 

جشـــنواره بیاورد. امسال هم این کار را نمی کنیم. کار باید 

از دل هنرمند تولید شـــود و اگر دوست داشت به جشنواره 

بیاید. دبیر جشنواره و شورای سیاستگذاری هر دوره ای از 

جشـــنواره حتما برنامه هایی دارند که بتوانند کارها را رونق 

دهند و به لحاظ تکنیکی به آنها غنا ببخشند. آقای سقاییان 

امسال زحمت جشنواره را می کشند و حتما برنامه هایشان 

را اعـــلام خواهند کرد. من هنوز در این زمینه ها با ایشـــان 

گفت وگویی نکردم. 

در حوزه هنرهای تجسمی یک ایرادی درباره حراج تهران 

گرفته شد. گفته می شد فاصله  بین واقعیت هنرهای 

تجسمی و حراج تهران زیاد بود، یعنی قیمت گذاری ها 

در حـــراج تهران کاملا متفاوت بـــا قیمت گذاری ها در 

گالری هاست. آیا این نقد را قبول دارید؟

مســـتحضرید که حراج تهران را بخشـــی خصوصی برگزار 

می کند و ما فقط بر اصالت آثار و درستی شیوه قیمت گذاری 

و نه عدد آن، نظارت داریم. در این شیوه ممکن است اثری 

50 میلیارد قیمت گذاشـــته شـــود. ما به این مساله ورود 

نمی کنیم. نکته دیگر حساب هایی هستند که پول این آثار 

فروخته شده وارد آن می شوند. این حساب ها باید روشن و 

واضح باشند که شـــائبه پولشویی ایجاد نشود، بنابراین ما 

حکم فدراســـیون یا داوری را داریم که از درست اجراشدن 

قوانین مراقبت می کنیم. اینکه کدام تیم می برد یا می بازد، 

به ما ارتباط پیدا نمی کند. دوستان زیادی درباره تخلفات 

این حراجی نوشـــته اند که من تقریبا با تمام کسانی که در 

این زمینه یا قلم زدند یا در رســـانه ها شـــبهه ایجاد کردند، 

شـــخصا گفت وگو کرده ام، یعنی به آنها زنگ زده ام و از آنها 

جویای سند شدم که به من برسانند. تا این لحظه مطلقا از 

هیچ نهاد نظارتی یا رسانه ای یا نویسنده ای، سند یا مدرکی 

دال بر تخلف یا پولشویی یا کلاه برداری یا اینکه اثر دروغینی 

به عنوان اثر اصیل فروخته شده، دریافت نکرده ام، بنابراین 

نمی توانم جلوی فعالیت آنها را بگیرم. ممکن اســـت شما 

بگویید در آنجا عددسازی شده، خب به نظر من می توانند 

آن عدد را نخرند. مثالی بزنم. وزن یک انگشـــتر یک مقدار 

به خاطر نگینش و یک مقدار هم به خاطر خود انگشتر است. 

قیمت یک انگشـــتر گاهی براساس وزن آن است، گاهی 

فروشنده هر قدر که بخرند آن را می فروشد. قیمت گذاری اثر 

هنری به متریال و مقدار رنگی که استفاده شده یا زمانی که 

هنرمند برای آن صرف کرده، ارتباطی ندارد. دقت کنید که 

اطراف کشور ما آثار هنری با قیمت های بالا فروش می روند 

و قیمت های ما هنوز پایین هســـتند. اگر ما بخواهیم عزت 

هنرمندمان را حفـــظ کنیم، باید طوری رفتار کنیم که این 

هنرمند اثرش آن طرف آب به ثمن بخس فروش نرود. یکی 

از راه های حفظ کرامت هنرمند همین است. این دفاع من از 

هیچ حراجی نیست. اشتباه نشود. این سیاست ما در حوزه 

هنر برای عزتمنددیدن هنرمندمان در دنیاست.

 

شما از قیمت گذاری حراج تهران دفاع می کنید؟ چون 

می گویند کارشناسان مجهول الهویه هستند. 

آنجا شـــورایی دارد. در حراج مثلا یـــک بانک می خواهد 

خرید کند. بانک ها نسبت به پول حساسیت فراوان دارند. 

آنها که نمی آیند یک آدم بی سواد در حوزه نقاشی یا ناآگاه 

به قیمت گذاری را به حراج بفرســـتند که ســـرش کلاه رود. 

یک گالری دار هـــم همین طور. در تمام دنیا موزه ها هم از 

این حراج ها خرید می کنند. اگر موزه کســـی را به حراجی 

می فرســـتد، حتما آدمی است که بلد کار است. این اتفاق 

امکان ندارد. این دفاع من از حراج تهران نیســـت. من دارم 

سازوکار کل حراج ها را عرض می کنم. اثری که صد میلیون 

اســـت، در حراج هـــر قدر هم قیمت ســـازی کنند، نهایت 

صدوپنجاه تومان فـــروش می رود، چون آدم هایی که آنجا 

می روند، کارشـــان را بلد هســـتند، مگر اینکه یک نمایش 

ساختگی یا شو رخ دهد و این نمی تواند اتفاق بیفتد. 

خب ما خریداران را هم نمی شناسیم. 

اینکه خریداران شناخته شـــده نیستند به این دلیل است 

کـــه در تمام دنیـــا فقط نهادهای نظارتـــی می توانند آنها 

را بشناســـند، آن هم برای چک کردن حســـاب این افراد و 

فهمیدن مبدا و مقصد پول. ما سال گذشته به این دوستان 

اعلام کردیم که در کاتالوگی که می دهند، اســـم و شماره 

کارت و شـــماره حســـاب را اعلام کنید کـــه همه پول ها به 

آنجامی رود. وظیفه اینها این اســـت کـــه عکس کار را در 

کاتالـــوگ بگذارند و توضیحش را قرار دهند. درباره اصالت 

اثر هم بگویند که امضایش کجاست، شماره حساب بدهند و 

قیمت را هم اعلام کنند. اینجا یک سری آثار را حذف کردند 

که اینها نمی توانند فروش روند. یک سری آثار هم پیشنهاد 

شد. شکل کار درست بود. ما در منطقه ای هستیم که اگر 

ایـــن کار را هم نکنیم، دومی نـــدارد. من بارها به بچه های 

مذهبی گفتم که شـــما بیایید یک حراج درســـت کنید اما 

این کار را نمی کنند.

 

شما در بخشی از صحبت هایتان اشاره کردید که باید 

اقتصاد هنر بچرخد و کرامت هنرمندان حفظ نمی شود. 

اما انتقادی که هست اینکه تولیدکننده اثر یا هنرمند 

نفعـــی نمی برد، بلکه انباردارهـــا نفع می برند و در این 

فرآیندی که شکل گرفته، ذی نفع هنرمند نیست. 

شما این را هم در نظر بگیرید که من هنرمند، وقتی اثرم را 

تولید کردم، موقع فروش کســـی نیست از من بخرد. زمانی 

من به خانه استاد خلیل فر رفتم و تابلوی معراج را از ایشان 

75 میلیون تومان خریدم. ایشان آن  زمان مریض بودند. این 

هنرمند به من گفت دغدغه من این روزها این تابلویم است 

که نمی دانم بعد از مرگم چه می شود! من هم آن را خریدم 

که خیالش راحت باشد. اگر من این تابلو را از هنرمند نخرم، 

چه کســـی می خرد. اصلا چند نفر از هنرمندان ما هستند 

که توان فروش کارهایشـــان را داشته باشند؟ ما حراجی ها 

را موظف کردیم که شـــرایط عمومی حراج را بگویند. اینکه 

چه کسانی می توانند به این حراج بیایند و شماره حساب و 

شماره کارت واریز مبلغ آثار را اعلام کنند. وقتی اثر و قیمت 

آن مشـــخص است، شما در حراج می توانید آن را نخرید یا 

اگر خواستید می توانید بخرید. 90 درصد هنرمندان ما کار 

بیزنس آثار هنری را بلد نیستند، یعنی اگر همین اتفاق هم 

نیفتد، هنرمند ما نمی تواند کارش را بفروشـــد. من یک اثر 

هنری را از هنرمندش 30 میلیون خریدم، چون هنرمندش 

دو دست ندارد و آن را با پا کشیده است. ممکن است هزاران 

نفر از این بهتر هم بکشـــند اما این فرد دست ندارد و کسی 

هم از او کار نمی خرد. اگر کســـی نباشـــد که از هنرمندان 

خرید کند، همین هم گیر هنرمندان نمی آید. 

من این را از شـــما به عنوان کسی می پرسم که با برخی 

از معاونت  هنری های پیشین جنس تان متفاوت است. 

شما از دغدغه  شخصی خودتان گفتید؛ اینکه تعداد 

کنســـرت ها را اعلام نمی کنید تا قشـــر ضعیف جامعه 

فاصله خود را از قشـــری که می توانند بلیت 700 هزار 

تومانـــی بخرند، حس نکند. اینکه در رســـانه ها اعلام 

می شود حراج تهران رکورد زد و تابلوها هم قیمت های 

گزافی را نشـــان می دهند، در پیشگاه مردمی که مثل 

کارشناســـان متوجه این جنس قیمت گذاری نیستند 

چه معنایی می تواند داشته باشد؟

ببیند اول اینکه اگر من بخواهم اقتصاد هنر را راه بیندازم، 

طبیعتا باید قیمت یک اثر هنری را بالا بگذارم تا اثر بعدی 

خـــارج از حراج هم قیمتش بالا بیایـــد. نکته دوم اینکه ما 

باید متوجه باشـــیم که خریداران حراج تهران فقط شخص 

نیستند. اینها نوعا موزه دار یا بانک هستند و... الان بانک 

ملی یا پاســـارگاد موزه های خیلی خوبی دارد. خریداران 

معمولا نهاد هستند و نه شخص.

 

اما  انگیزه خریداران اینچنینی بیشـــتر تجاری است 

تا هنری؟

بله، تمام بانک های مهم دنیا یک گالری کنار بانک شـــان 

دارند، از منهتن تا... ، چون برایشـــان شـــأن و شخصیت 

می آورد. وقتی شـــما اثری از رامبراند را روی دیوار اتاق من 

می بینید، برخوردتان با من متفاوت می شـــود. برای یک 

بانـــک 30 میلیارد تومان رقم بالایی نیســـت. از آن طرف 

بانک هـــا در تمام دنیا کار مبادلـــه انجام می دهند، مثلا 

بانک ســـوئیس یک اثری دارد و آن را با اثری دیگر مبادله 

می کنـــد. ما داریم مدام از اقتصاد هنر حرف می زنیم. من 

از مهم ترین آدم های اقتصـــادی دولتی این مملکت مثلا 

رئیـــس بنیاد فلان یا رئیس مجموعـــه اقتصادی فلان که 

داشت درباره وضعیت هنر گله می کرد یک سوال پرسیدم. 

به او گفتم آیا شـــما تابه حال یک تابلو از یک نقاش متدین 

که شـــهید یا امام کشیده، پنج میلیون یا 500 هزار تومان 

خرید داشته اید؟ گفت نه. گفتم پس چرا هنرمند باید کاری 

که تو می گویی بکشد؟ ما در حوزه اقتصاد، فرهنگ و هنر 

را هـــم مدیریت می کنیم. نقاشـــی که می داند اگر عکس 

شـــهید بکشد کسی از او نمی خرد، اما کاری دیگر بکند از 

او می خرند، در درازمدت به کدام سمت می رود؟ نهادهای 

پولی ما در این کشور یا بانک ها هستند یا بنیادهای تعاون 

یا موسسات اعتباری و بیمه ها. پول در اینجاهاست. اینها 

اگر در عرصه هنر وارد نشوند، چه کسی می آید؟ اگر اینها 

از هنر متعهد حمایت نکنند، چه کســـی باید حمایت کند 

و چـــه باید کرد؟ اگر گله ای وجود دارد، باید اینها را تقویت 

کرد. اگر حراج هایی که در کشور هستند، بتوانند آثار را وارد 

یک چرخه اقتصادی کنند، آرام آرام جریانی اقتصادی راه 

می افتد اما اگر این اتفاق نیفتد، دلال ها وارد می شـــوند. 

باید این ایـــراد را رفع کنیم، نه اینکه کار را زمین بگذاریم. 

همسر امیر قطر در چند سال اخیر آثار خوبی را با قیمت های 

گزاف جمع کرده، چون آنجا یک موزه  هنرها به راه انداخته 

و یک شعبه لوور را گرفته و ما در چنین منطقه ای هستیم. 

برای هنرمندان باید شأن قائل شویم. اینکه قیمت را پایین 

بیاوریم درست است؟ به نظر شما آثار پیکاسو به آن قیمتی 

که فروخته می شوند، می ارزند؟ اگر آثار گران قیمت دنیا را 

مرور کنیم، می بینیم برای آنها قیمت سازی شده، نه اینکه 

واقعا آنقدر ارزش داشته باشند. 

باز هم اینها پاسخ سوال من نیست که چگونه می شود 

نســـبت این جنس حراجی ها را با واقعیت هنرمندان 

حوزه تجسمی حفظ کرد؟

دلیـــل اینکـــه قیمت ها به این صورت اســـت به این خاطر 

است که تعداد حراج ها کم هستند. جنس آثاری که عرضه 

می شـــوند، لاکچری شده است. ما این اتفاق را باید تکثیر 

کنیم و از آن طرف گروه هایی را وارد این ماجرا کنیم که اینها 

این کار را به لحاظ فرهنگی تغذیه کنند. 

پس قبول دارید تعـــداد محدودی از هنرمندان با آثار 

محدودی در این حراج شـــرکت می کننـــد و البته که 

مجموع خریداران هم محدود است. 

کاملا، اما اینها دلیل بر پولشویی نیست. اینجا تک است و 

بی رقیب بودنش برای مجموعه اقتصاد هنر آورده ای می آورد، 

پس بودنش بهتر از نبودنش است. می توان حراج هایی را در 

کنار حراج تهران تعریف کرد و هنرمندان بیشتری را وارد کرد، 

به این شـــکل است که قیمت ها می شکنند. معنی اقتصاد 

همین است. آن وقت مردم می توانند آثار هنری را به عنوان 

کالای سرمایه ای بخرند. من دیروز با مسئولان گفت وگویی 

داشـــتم. به آنها گفتم بیمه ها را موظف کنید آثار هنری را 

به عنوان آثار قیمتـــی بپذیرند و آنها را بیمه کنند. بانک ها 

هـــم آثار هنری را به عنوان وثیقه قبول کنند. یک اثر هنری 

یک یا دو میلیارد قیمت دارد اما برای یک وام 50 میلیونی 

آن را قبول نمی کنند. اینکه بهتر از چک است. چک معلوم 

نیســـت پاس شود یا نشود. اجمالا می خواهم بگویم من از 

ایـــن حراج خاص دفاع نمی کنم امـــا همه جای دنیا حراج 

برای اقتصاد دنیای فرهنگ مهم است. نکته من این است. 

ایـــن روزها یک فضای رســـانه ای حول و حوش مهدی 

یراحی شـــکل گرفته است. بیشتر چهره های مشهور 

در حوزه موسیقی هستند و در حوزه تئاتر یا هنرهای 

تجسمی شاید این جنس شهرت کمتر باشد. مدیریت 

چهره های مشهور هنری و سلبریتی ها نیاز به ظرافت  

دارد. الان می بینیم که از خارج دستگاه های مدیریت 

فرهنگـــی در مواجهه با هنرمنـــدان اقداماتی صورت 

می گیـــرد. به نظر شـــما معاونت هنری چـــه اقدامات 

پیشگیرانه ای می توانســـت انجام دهد که اتفاقات از 

چهارچوب هنر خارج نشـــود؟ وقتـــی اتفاقی درباره 

هنرمندی مانند مهدی یراحی می افتد، شما به عنوان 

مدیر یک دســـتگاه فرهنگی کجای این مســـاله قرار 

دارید؟ 

یـــک کارگروه روی این موضوعـــات تصمیم می گیرد اما ما 

و مدیران کل ما وقتی که احســـاس می کنیم دوستی دارد 

به سمتی می رود که ممکن است نهادهای قضایی یا امنیتی 

وارد شـــوند، با تلفن یا حضوری با آنها گفت وگو می کنیم. 

خودم به بعضی از آقایان در ماجرای اغتشاشـــات پارسال 

زنگ زدم که فلان پســـت اینســـتاگرامی را نگذار یا اینکه 

گفتیم حواستان باشد که اینها دارند برای شما پوست خربزه 

می گذارند، از خودت مراقبت کن. این کار را مدیران کل ما 

هم کردند. من باز یک نشستی داشتیم که دوستانی مطلع 

از نهادهای مختلف را دعوت کردیم و هنرمندان هم آمدند. 

در این جلسه توضیح داده شد که چه اتفاقی دارد می افتد. 

بخش زیادی از هنرمندان در این نشست ها مصون ماندند. 

ببینید ما الان 90 هزار عضو صندوق هنر داریم. پارســـال 

در همین اغتشاشـــات مصون ماندند. از این تعداد 9 هزار 

نفر یعنی 10 درصد هم به میدان نیامدند. ممکن اســـت 

چهره هایی آمدند که ســـروصدا داشـــت اما تعداد اینها به 

500 نفر نمی رسید. این طرف هم چهره های مشهور زیادی 

داشتیم که به میدان نیامدند و توهین شنیدند. می خواهم 

بگویـــم از طریق گفت وگو، ارتباط، پیغـــام دادن، برگزاری 

نشست کار انجام شد. در طبقه بالای تالار وحدت تعدادی 

از هنرمندان دعوت شـــدند و در نشستی برای آنها توضیح 

داده شـــد که چه اتفاقی دارد می افتد و از آنها خواســـتیم 

مراقبت کنند و جلو انداخته نشوند. درواقع آگاهی بخشی 

شـــد. خود من و مدیران کل با بعضـــی تلفنی و با بعضی 

حضوری در این مورد صحبت کردیم. همچنین دعوت ها، 

نشســـت ها، ســـخنرانی ها و نمایش فیلم توسط نهادهای 

امنیتی داشـــتیم و هنرمندان را توجیـــه کردیم. بعضی از 

دوستان هنرمند ما یا اصولا این حرف های ما را نمی پذیرفتند 

یا کار به ســـمتی می رفت که نهاد قضایی وارد می شد. در 

این حالـــت دوم قاضی کار خـــودش را می کند و دیگر به 

حـــرف من گوش نمی دهد. برای آقای یراحی نهاد قضایی 

حکم داده که دســـتگیر شود، ولی در طول این مدت ما با 

بســـیاری از هنرمندان و به ویژه خواننده ها و تهیه کنندگان 

اینها در ارتباط بودیم. در همین ســـاختمان ما جلسه ای با 

تمام تهیه کنندگان موســـیقی گذاشـــتیم و به آنها توضیح 

دادیم که از خوانده هایتان مراقبت کنید تا جوگیر نشـــوند 

و اتفاقی برایشـــان نیفتد. در آن جریان تعدادی هم گرفتار 

شدند. برای خیلی از آنها خود ما پادرمیانی کرده و خواهش 

کردیم. همین الان سجاد افشاریان در تئاتر شهر اجرا دارد. 

خیلـــی از خواننده هایی که می گفتند ما دیگر روی صحنه 

نمی آییم، بعد از عید دیدیم که آمدند و اجرا کردند. 

الان بـــرای فردی مثل مهـــدی یراحی می توانید کاری 

انجام دهید یا از دست شما خارج شده است. 

این تصمیم را نهاد قضایی برای او گرفته است. ما می توانیم 

برویم گفت وگو کنیم اما وقتی کســـی نمی خواهد حرفی را 

بپذیرد، من کاری برایـــش نمی توانم بکنم. اولین گام این 

اســـت که طرف خودش بخواهد که اتفاقی برایش بیفتد. 

وقتی تصور هنرمند ما این است که این کار او نوعی مبارزه 

و حق طلبی است، من کاری نمی توانم برای او انجام دهم. 

خیلی از دوستانی که الان روی صحنه هستند، در آن جریان 

حضور داشـــتند و پادرمیانی و گفت وگو و آگاهی بخشـــی 

برایشـــان صورت گرفت. من خودم بارها برای بســـیاری از 

بچه های تئاتر به قوه قضائیه زنگ زدم و با مشـــاور محترم 

دادستان مفصل صحبت کردم. برخی از اینها جوگیر شده 

یا تحت فشار آن کارها را کرده بودند. 

پس شما دنبال انتقام گیری نیستید؟

اگر بودیم که این همه آدم اجرا نداشـــتند. نمونه آن همین 

آقای سجاد افشاریان است که گفتم در تئاتر شهر اجرا دارد. 

فقط ایشان هم نیست. 

اگر یراحی مجوزی برای کنســـرتش بخواهد، شـــما به 

او می دهید؟

یراحـــی خودش به ســـمتی رفت که از یـــک جایی به بعد 

نخواست تعامل کند. خیلی ها پست گذاشتند که ما دیگر 

با جمهوری اســـلامی یا این دفتر موسیقی کاری نداریم و 

دیگر مجوز نمی گیریم. همه اینها روی صحنه اجرا کردند. 

شما لیســـت ها را ببینید حرف مرا باور می کنید. ما دنبال 

انتقام یا گرفتن حال کسی نیستیم. وقتی خود آقا رفتارشان 

این طور نیست، چرا ما باید این کار را بکنیم! اما باید طرف 

هم خودش بخواهد. بعضی ها از اپوزیسیون  بودن قهرمان 

 بودن می بینند. مـــن نمی گویم تو بیا طرف من، ولی پای 

حق بایست. ما با هیچ کس مشکلی نداریم. فقط طبیعتا ما 

نمی توانیم اجازه دهیم کسانی که بی حجاب شده اند کار 

کنند که البته برخی باز خودشان پذیرفتند که طبق قوانین 

کشور کار کنند و الان روی صحنه هستند.

 

پس کســـی که تن بـــه قانون دهد، شـــما از حضورش 

ممانعت نمی کنید؟

برایمان مهم این است که قانون رعایت شود. 
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فرهنگفرهنگ f a r h i k h t e g a n o n l i n e

هفدهمیـــن دفتر از شـــب های فرهنـــگ، با حضور 

تعـــدادی از اهالی فرهنگ، ادب و هنر برگزار شـــد. 

شـــب های فرهنگ عنوان پاتوق هنری و ادبی است 

که با دور هم جمع شـــدن عـــده ای از قدیمی های 

این حوزه، همراه با جوانـــان هنرمند، ماهی یک بار 

در دفتر اکبر نبوی برگزار می شـــود. یک محفل یا به 

عبارت دقیق تر پاتوق هنری که به دلیل اســـتقلال 

کامـــل از بودجه های دولتـــی و حاکمیتی می تواند 

در جهت گیری ها آزادانه تـــر رفتار کند. اینجا جایی 

اســـت که چراغ آن را مهر و دغدغه مندی روشن نگه 

می دارد و دور هم جمع شدن عده ای آدم دلسوز است 

که کارش را پیش می برد. بررســـی رمان چندجلدی 

»ایرانشـــهر« که تا به حال پنج جلد آن منتشـــر شده، 

موضوع جلسه اخیر شب های فرهنگ بود و البته این 

بار سنت یک ماهه بودن فاصله جلسات به هم خورد 

و پاتوق دورهمی برای ایرانشـــهر زودتر از موعدی که 

انتظار می رفت برگزار شـــد. دفتر هفدهم به دیدار با 

محمدحسین شهسواری، نویسنده  مجموعه رمان های 

ایرانشـــهر اختصاص پیدا کرد و در این جمع، افرادی 

مانند علی محمد مودب، رضا پورحسین، بهروز فخر، 

علی اصغر عزتی پاک و دیگر شـــخصیت های ادبی 

شناخته شـــده حضور پیدا کرده و دربـــاره  این رمان 

سخن گفتند. 

در ابتدا اکبر نبوی، پژوهشـــگر حوزه فرهنگ و هنر 

به عنوان میزبان این رویداد، پشـــت تریبون رفت و در 

مقدمه  خود گفت: »در سال ۱۳۹۹ محمدامین اکبری 

ســـه جلد نخست رمان »ایران شـــهر« را به من داد تا 

بخوانم. این رمان اتفاق جدیدی در ادبیات سال های 

مربوط به پایداری ملی و دفاع مقدس است. از مدت ها 

قبل کارهای برجسته  داستانی مربوط به دفاع مقدس 

را خوانده ام اما کار آقای شهسواری به عنوان خواننده 

برای من ابعاد خاصی داشت. احساس می کردم که 

رمانی در مقیاس ملی دارد متولد می شـــود.« نبوی 

در ادامـــه با معرفی خودش به عنـــوان یک خواننده 

سخت پسند، درباره  رمان ایرانشهر گفت: »تا به الان 

که من با شما صحبت می کنم، این پنج جلد را دو نوبت 

خوانده ام و منتظر فرصتی هستم که باز هم بخوانم. 

اما ظاهرا افراد و جریان هایی به دلایل مختلف دارند 

تحرکات ناصوابی علیه این رمان انجام می دهند. به 

همین دلیل گفتم بهتر اســـت به سهم خودمان برای 

اینکه حقی را نسبت به کار سترگی که آقای شهسواری 

انجام دادند ادا کرده باشیم هرچه زودتر به استقبال 

این نویســـنده و رمان ایرانشهر برویم.« در ادامه اکبر 

نبوی به نقل از جواد لاریجانی جمله ای در باب تعریف 

هنر را مورد اشاره قرار داد که می گوید: »هنر، ترجمه  

موقعیت های انسانی است« و ادامه داد: »بنیاد هنر 

روی گفت وگو و دیالوگ اســـت. بعضی شاخه هایش 

وسیع تر. من گفت وگو )دیالکتیک( در هنر را در سه 

ســـاحت می بینم: اول، میـــان هنرمند و خودش که 

اگر اتفاق نیفتد اثر درخوری شـــکل نمی گیرد. دوم، 

گفت وگوی سوژه و ابژه است. در این مرحله ابژه هم با 

سوژه )هنرمند( گفت وگو می کند و این رفت و برگشت 

اســـت که هنر را شکل می دهد. این هرچه عمیق تر و 

وسیع تر باشد در جهان هنرمندی هنرمند، اثر هنری 

هم به مرحله  ناب بودن خودش نزدیک می شود. مرحله  

سوم و بدیهی هم گفت وگو با مخاطب است.« در ادامه 

اکبر نبوی با اشاره به ویژگی های خوب کتاب ایرانشهر 

اضافه کرد: »داســـتان از متن جامعه شروع شده و از 

متن جامعه هم به جنگ می رود که این نیاز به تحلیل 

جامعـــه دارد. این رمان توانســـته دو مقطع تاریخی 

مهم را کنار هم به خوبی قرار بدهد. شـــهریور ســـال 

۱۳۲۰ و شهریور سال ۱۳۵۹.« نبوی ضمن یادآوری 

اسامی شخصیت های رمان ۵ جلدی ایرانشهر و ابراز 

دلتنگی برایشان گفت: »داشتن شخصیت های زیاد 

یکی از ویژگی های خوب کتاب است و ویژگی مهم تر 

پرش های زمانی خاص و درستی است که دارد. دیگر 

نکته  این کتاب داشتن قهرمانان متفاوت از مردم عادی 

و معمولی اســـت. من تا به حال هیچ سکانسی را در 

هیچ رمانی درباره  شهادت، با این نوع روایت، جهان 

و تصویر نخوانده ام.« 

در ادامه علی محمد مودب، مدیر موسســـه فرهنگی 

هنری شهرستان ادب به بیان نکاتی که درباره  انتشار 

این رمان داشـــت پرداخت. وی عنوان کرد: »من که 

خودم بیست سال پیش شعر می گفتم و در حلقه ای 

از شعرا مشغول بودم به ناگه متوجه شدیم که ادبیات 

داستانی ما دارد دچار بحران می شود و در نسل جوان، 

ارتباط با نســـل های انقلاب دارد از بین می رود. این 

بود که وارد فضای ادبیات داستانی شدیم و با رفاقت  

و پل هایی که توسط علی اصغر عزتی پاک، مدیر دفتر 

داستان شهرســـتان ادب زدیم، توانستیم تاثیری در 

داستان های اخیر شهرستان ادب بگذاریم. روزهای 

اول خیلی  از آدم های مشـــغول در حوزه های ادبیات 

و اندیشـــه از نشـــدن گفتند، اما همین موضوع ما را 

جدی تر کرد و حالا آن نویســـندگان خودشان تبدیل 

به چهره هایی شده اند.« 

علی محمد مودب در ادامه  نمونه هایی از کتاب های 

موفقی که شهرســـتان ادب آنها را چاپ کرده بود نام 

برد و از جمله به کتاب آواز بلند عزتی پاک، بی کتابی 

از خبوشان، جمجمه ات را قرض بده از کربلایی لو و... 

اشاره داشت. مودب به عنوان آخرین نکته گفت: »انگار 

بخشی از مدیران فرهنگی ما متوجه نیستند که بدون 

ادبیات هیچ فعالیتی در فرهنگ ممکن نیست. اگر 

ادبیات پویا، فعال و زایا نداشـــته باشیم، در هنرهای 

دیگر دچار بحران می شویم. بدون ادبیات خلاق در 

یک جریان بالنده ما ارتباط مان را با نســـل جدید از 

دست می دهیم.« 

در بخش بعدی شـــب های فرهنگ، رضا پورحسین 

درباره  ارتباط بین روانشناســـی و ادبیات داستانی و 

رمان گفت و عنوان کرد: »موضوع روانشناسی انسان 

اســـت. روان و ذهن توســـط یک علمی مورد تحلیل 

قرار می گیرد و ســـعی می کند که میزان اتفاقات در 

ذهن را رقم بزند. من می خواهم به منطقی که در این 

فرآیند است اشـــاره کنم. تبیین این منطق می تواند 

در کنار داســـتان قرار بگیرد. تقریبا یکی از مهم ترین 

موضوعات در روانشناسی رشد است. ما در روانشناسی 

درپی ایجاد رشـــد و برپا کردن آن هســـتیم. اما اکثر 

روانشناسان رشد معتقدند رشد برپایه  دیالکتیک اتفاق 

می افتد. اگر دیالکتیک ذهنی، محیطی، زیســـتی، 

سرشـــتی و غیر سرشـــتی اتفاق نیفتد، رشدی اتفاق 

نمی افتد. در ذهن هرجا صحبت از رشـــد می کنیم 

تفکر انتقادی را هم می بینیم. پس رشد ذهن، مبتنی بر 

دیالکتیک و مبتنی بر تفکر انتقادی اســـت. معنویت 

از نگاه روانشـــناختی هم مبتنی بر پارادوکس است. 

وارد یک فضایی می شـــوید که هم خوف دارید و هم 

رجا و این پارادوکس باعث آرامش می شـــود و هرجا به 

یسر توجه می شود و به عسر می رسد حس زیبایی به 

انسان دست می دهد که آن معنویت است. شخصیت 

با تاثیر ظاهر بر باطن و برعکس ســـاخته می شود. در 

حوزه  درمان هم تا وقتی فرد دچار یک دیالکتیک قرار 

نگیرد، فرد وارد پروسه  درمان نمی شود و آن برون ریزی 

باعث پیدا کردن آرامش است. همه  اینها دارای منطقی 

است. این فرآیند چیزی است تحت عنوان بازسازی. 

روانشناسی کمتر وارد فضای داستانی شده و من در 

آثار فارسی چیزی ندیده ام.« 

سپس بهروز فخر، که داستان نویس و جزء رزمندگان و 

راویان جنگ است، پشت تریبون رفت و صحبت خود را 

این گونه شروع کرد: »با رمان ایرانشهر نگرانی و حسرت 

من برای آنکه بتوانم رمانی براساس مستندات جنگ 

بخوانم برطرف شد. قطعا دوستانی که در جنگ حضور 

داشتند بیشتر از این تاریخ شفاهی لذت ببرند، اما به 

شخصه من از رمان ایرانشهر لذت بیشتری بردم، زیرا 

زوایایی برای من روشن می شود که در تاریخ شفاهی 

و خاطره نـــگاری مورد غفلت قرار می گیرند. برخی از 

مسائل داخل رمان، مربوط به تخیل نویسنده است، 

اما تخیلی اســـت که ما به ازای بیرونی و عینی دارد 

و متاســـفانه در قالب های دیگر نتوانسته خودش را 

نشان دهد.« 

در ادامه فخر به ویژگی های خوب رمان اشـــاره کرد و 

 گفت: »یکی از نکاتی که برای من بسیار با ارزش بود، 

شناخت مخاطب توســـط نویسنده است. نویسنده 

می داند مخاطب امروزی بی حوصله اســـت و بدون 

مقدمه چینی در جلدهای اول وارد اصل مطلب شده. 

از حاشیه و پر و بال های بی مورد دوری کرده. اطلاعات 

تاریخی، سیاسی، جنگی و نظامی زیادی در این رمان 

است. برای مثال در کجا ما می توانیم روابط عشیره ای 

عراق را بخوانیم؟ حتی این نکته می تواند باعث شود 

کسانی که از تاریخ خوش شان نمی آید، به دنبال آن 

بروند. ویژگی بعدی خوب رمان شخصیت پردازی زنان 

است که هر کدام برجستگی و ویژگی پیدا کردند. هر 

شخصیتی دارای خلقیات خاصی است و مستقل از 

دیگر شخصیت ها حساب می شود. در این رمان حق 

ارتش به خوبی ادا شده. متاسفانه بعد از جنگ ارتش 

نتوانست فعالیت هایش را مانند دیگر ارگان ها مستند 

کند، اما این رمان توانست به نوعی مظلومیت ارتش 

را جبـــران و حق ارتش را ادا کند. در این رمان با چند 

نسل، رفتار، اعتقاد و بینش مواجهیم و این گوناگونی 

جالب اســـت و تنوع نسلی و فرهنگی و اجتماعی را 

توانسته خوب نشان دهد. درباره  صفحه آرایی کتاب 

هم حالت کلاسیک و سنتی ای که دارد جالب است و 

فهرست شخصیت های آخر کتاب خیلی مفید است. 

طرح جلد کتاب می توانست شکیل تر و بهتر باشد تا 

به جذب مخاطب کمک کند.« 

در ادامه  این مراســـم، علی اصغر عزتی پاک که مدیر 

دفتر داســـتان است، در جایگاه سخنران قرار گرفت 

و گفت: »من به عنوان یک مخاطب، شـــیفته این کار 

هستم. درباره  جنگ کارهای خوبی نوشته و ساخته 

نشـــده و هیچ کاری من را ســـر ذوق نمی آورد. یک 

مشکلی که سال هاست گریبان ادبیات داستانی ما 

را گرفته، داستان نویسی کوتاه است. می گویند کوتاه 

بنویسید و کم. اما جنگی که در صد صفحه بشود آن 

را نوشت، شوخی بوده است. من موافق کارهای چند 

جلدی ام. ما مردمی بزرگ هستیم و داستان های بزرگ 

داریم. پیشنهاد از سمت خود آقای شهسواری بود و 

شهرستان ادب همراه ایشان است.« 

محمدامین اکبری به عنوان مدیر انتشارات، ششمین 

نفری بود که پشـــت تریبون رفت و خبر داد که رمان 

ایرانشهر، پنج جلدش بیرون آمده و سه جلد دیگرش در 

دست چاپ است و در کل ۱۵ جلد می شود. او در ادامه 

گفت: »اگر کاری سفارشی و حمایتی باشد، به راحتی 

می شود آن را تشخیص داد. اگر نویسنده بتواند حین 

نوشتن با متن ارتباط بگیرد، یعنی کار حمایتی نیست 

و کاملا دلی انجام شـــده، پس حرف هایی که درباره  

سفارشـــی بودن این کار زده می شود، کاملا بی ربط 

است. نام رمان ایرانشهر برای من یادآور تابلو »خرمشهر: 

جمعیت ۳۶ میلیون نفر« اســـت. شهسواری در این 

رمان خرمشـــهر را به اندازه کل ایران بزرگ و ایران را به 

اندازه  خرمشهر کوچک می کند. ما کارهای دیگر آقای 

شهسواری را خوانده ایم. چه می شود که نویسنده ای 

رمانـــی تا ایـــن حد طولانی می نویســـد؟ به نظر من 

موضوع اصلی داشتن جسارت است. جسارت مواجهه 

با موضوعات بزرگ. مـــن به عنوان یک خواننده فکر 

می کنم ایرانشهر می تواند مرجعی برای شناخت تاریخ 

ما باشد و فرهنگ غنی ما نیاز دارد که برای بخش های 

مختلفش چنین چیزهایی تولید شود.« 

در پایان محمدحسین شهسواری، نویسنده مجموعه 

کتاب های ایرانشـــهر در جایگاه سخنگو قرار گرفت و 

گفت: »چندتایی سوال مطرح شد که من از باب همان 

سوال ها حرف می زنم. قطعا اگر تاریخ شفاهی ها انجام 

نشده بود و خودم کار تاریخ جنگ انجام نداده بودم، 

اصلا محال بود چنین مجموعه ای جمع شود. درباره  

مفهوم ایرانشـــهری که گفته شد، دوستان می دانند 

شغل من خواندن است و کتاب خواندن هم برای من 

فضلی حســـاب نمی شود. خیلی ها به من گفتند که 

این کتاب از نظریه ایرانشهری )سیدجواد طباطبایی( 

درآمده و چه جالب که از یک نظریه سیاســـی، رمان 

استخراج شده. اما حتی نمی شود از روی یک نظریه 

ادبی متن ادبی تولید شـــود، چه برسد از روی نظریه 

سیاسی. من در حد سوادم از روشنفکران و فیلسوفان 

زیادی خوانده ام. اما آن چیزی در فلســـفه  سیاسی 

ایرانشـــهری آقای طباطبایی وجـــود دارد و من آن را 

قبول دارم این است که ایرانی ها تنها مردمی هستند 

که اول ملت تشـــکیل دادند و بعد دولت. در کل آثار 

ایشـــان ما چنین چیزی را می بینیم. اینکه حدود سه 

هزار ســـال مردم کنار هم بودند تـــا حکومتی به نام 

هخامنشی تشکیل شده. اما آنچه در فضای فکری من 

بود، یک واحد جغرافیای فرهنگی است. واحدی که از 

ترکستان چین شروع می شود تا حوزه مدیترانه. من تا 

جلد سوم نامی برای رمان نگذاشته بودم و حتی اگر 

کسی نام ایرانشهر را پیشنهاد می داد، به نظر من خیلی 

بزرگ تر از رمان بود. نهایتا اگر بخواهم یک آبشخور در 

بیاورم، شاهنامه است. از لحاظ آنکه چه ارزش هایی 

در شاهنامه هست که باید برای ۱۳ شخصیت اصلی 

من هم مهم باشد. اما ویژگی هایی است که در رمان 

من وجود دارد ولی در شاهنامه به اقتضای حماسی 

بودنش کمتر دیده می شود، مانند اهمیت خانواده.« 

شهسواری به این نکته اشاره داشت که رمان ایرانشهر 

در ادامه از خرمشـــهر به ســـمت آبادان خواهد رفت 

و روایت هایـــی در ایـــن خصوص خواهد داشـــت. 

شب های فرهنگ، در هر ماه با یک موضوع فرهنگی 

یا یک شخصیت فرهنگی همراه با حضور تعدادی از 

هنرمندان فرهنـــگ و هنر در دفتر اکبر نبوی برگزار 

می شود. 

گزارشی اجمالی از هفدهمین دفتر شب های فرهنگ

خاستگاه رمان ایرانشهر  شاهنامه  است
مریم فضائلی

خبرنگار
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آگهی دعوت شرکت توربو صنعت روشنا با مسئولیت محدود
به شماره ثبت ۵۵۳۱4۲ و شناسه ملی ۱4۰۰8۹۱7۲۵۲

مجمع عمومی فوق العاده )نوبت اول(
بدینوسیله از کلیه شرکای شرکت دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده شرکت 
)نوبت اول( مورخ ۱4۰۲/۰۶/۲۶ راس  ساعت 8:۰۰ به نشانی استان تهران، شهرستان تهران، بخش 
مرکزی، شهر تهران، محله شهرک فرهنگیان آزادی )شهرک انصار(، بزرگراه اتوبان تهران کرج، خیابان 
چوگان ۹، پلاک ۱، طبقه همكف کدپستی۱۳۹8۹۱۳۵۱۲ تشکیل می گردد، حضور به هم رسانند.

دستور جلسه: افزایش سرمایه از طریق ورود شریک جدید
هیات مدیره

شرکت توربو صنعت روشنا با مسئولیت محدود
به شماره ثبت ۵۵۳۱4۲ و شناسه ملی ۱4۰۰8۹۱7۲۵۲

مجمع عمومی فوق العاده
بدینوسیله از کلیه شرکای شرکت دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده شرکت 
که در تاریخ ۱4۰۲/۰۶/۲۶ راس ســـاعت ۹:۰۰  به نشـــانی اســـتان تهران، شهرستان تهران، بخش 
مرکزی، شهر تهران، محله شهرک فرهنگیان آزادی )شهرک انصار(، بزرگراه اتوبان تهران کرج، خیابان 
چوگان ۹، پلاک ۱، طبقه همكف کدپستی ۱۳۹8۹۱۳۵۱۲ تشکیل می گردد، حضور به هم رسانند.

دستور جلسه: تغییر تعداد اعضای هیات مدیره - اصلاح ماده اساسنامه
هیات مدیره   

آگهی دعوت شرکت توربو صنعت روشنا با مسئولیت محدود
به شماره ثبت ۵۵۳۱4۲ و شناسه ملی ۱4۰۰8۹۱7۲۵۲

مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده
بدینوسیله از کلیه شرکای شرکت دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده 
شـــرکت مورخ ۱4۰۲/۰۶/۲۶راس ساعت ۱۰:۰۰ به نشـــانی استان تهران، شهرستان تهران، بخش 
مرکزی، شهر تهران، محله شهرک فرهنگیان آزادی )شهرک انصار(، بزرگراه اتوبان تهران کرج، خیابان 
چوگان ۹، پلاک ۱، طبقه همكف کدپستی  ۱۳۹8۹۱۳۵۱۲ تشکیل می گردد، حضور به هم رسانند.

دستور جلسه: انتخاب مدیران
هیات مدیره

آگهی مزایده
مزایـــده اجاره به همراه ارائـــه خدمات خوابگاه خواهران کوثر دانشـــگاه آزاد 

اسلامی واحد سبزوار

دانشگاه آزاد اسلامی واحد سبزوار در نظر دارد اجاره به همراه ارائه خدمات نگهداری، 

مدیریت و سرپرســـتی خوابگاه خواهران کوثر خود را واقع در مجتمع دانشگاهی از 

طریق مزایده عمومی به اشـــخاص حقیقی و حقوقی دارای صلاحیت واگذار نماید. 

لذا از متقاضیان محترم دعوت می گردد جهت خرید اسناد مزایده ظرف مدت ۱۰ روز 

کاری از تاریخ درج آگهی به نشـــانی سبزوار _ انتهای بلوار دکتر سیادتی _ مجتمع 

دانشگاه آزاد اسلامی سبزوار مدیریت اداری دانشگاه مراجعه نمایند.

• کارفرما در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادها مختار است.

• هزینه های درج آگهی و کارشناسی  قیمت بر عهده برنده مزایده می باشد.

 تلفن تماس:

۰۵۱-4۱44۲44۱

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد سبزوار

آگهی مزایده
دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران مرکزی در نظر دارد تعدادی از خودروهای خود 

را به شرح ذیل از طریق برگزاری مزایده عمومی واگذار نماید. 

۱۲ دســـتگاه پراید، 4 دستگاه پژو، ۲ دســـتگاه مینی بوس هیوندا، ۲ دستگاه مزدا 

دوکابین 

لذا متقاضیان می توانند جهت دریافت اســـناد به ســـایت یا حضـــورا به آدرس زیر 

مراجعه فرمایند. 

Ctb.iau.ir/financial/fa/page/۱۰7۶/ 

تهران- بزرگراه ارتش – خیابان ســـوهانی )سوهانک( – دانشگاه آزاد اسلامی تهران 

مرکز- ساختمان ستادی )ولایت 7( طبقه ششم - اداره کمیسیون معاملات

جهت کســـب اطلاعات بیشـــتر با کارشناس فنی با شـــماره 7۳۶8۱۲۹۱ تماس 

حاصل فرمایید.

مهلت ارائه پاکات:

تا پایان وقت اداری روز سه شنبه  مورخ ۱4۰۲/۶/۲8

مدارک مورد نیاز در زمان تحویل پاکات:

فیش واریزی بابت شـــرکت در مزایده به مبلغ ۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال به حســـاب شماره 

 ۰۱۱۰۹۹۲8۳۹۰۰۰  شناســـه واریـــز ۹۰۰۰4۵ بانـــک ملی شـــعبه قنات کوثر

)غیر قابل استرداد(

محل تحویل و عودت پاکات مزایده:

تهران – بزرگراه ارتش – خیابان ســـوهانی ) سوهانک( – دانشگاه آزاد اسلامی تهران 

مرکز- ســـاختمان ســـتادی ) ولایت 7( – طبقه هشـــتم – اداره حراست – ) پاکت ها 

به صورت لاک و مهر تحویل گردد(

دانشـــگاه در رد یا قبول یک یا همه پیشنهادات مختار  است و پرداخت هزینه آگهی 

به عهده برنده مزایده می باشد.

نوبت اول

مناقصه – مزایده
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آمریکا و چین به بن بست ایدئولوژیک رسیده اند 

جنگجهانبینیها
ناتان لواین، دستیار مدیر اندیشکده 

انجمن آسیایی- سازمانی که هدفش 

آشنا کردن مردم جهان با آسیاست- در مقاله »جنگ جهان بینی ها؛ 

آمریکا و چین به بن بســـت ایدئولوژیک رسیده اند« که در وب سایت 

فارن افرز منتشـــر شـــده، به طرح این ایده پرداخته است که دلیل 

اصلی تضاد موجود بین چین و ایالات متحده آمریکا، اختلافات آنها 

در حوزه جهان بینی اســـت. لواین بر این نظر است که سابقه تاریک 

ایالات متحده آمریکا در ترویج زورمندانه لیبرالیسم در نقاط مختلف 

جهان ســـبب شده چین ادعای آمریکا درباره رقابت مدیریت شده را 

نپذیرد و بر این باور باشـــد که ایالات متحده به دنبال سرنگونی حزب 

کمونیست است. 

به نظر می رسد رهبران چین و ایالات متحده واقعا علاقه مند به تلاش 

برای تثبیت روابط خود هســـتند؛ روابطی که اکنون در دشوارترین 

وضعیت خود در 50 سال گذشته به سر می برد. هر دو کشور بر این 

نکته واقفند که تنش بین آنها به حدی حاد شـــده که اکنون با خطر 

واقعی و فزاینده جنگ روبه رو هستند. در ماه های اخیر پکن و واشنگتن 

با ازسرگیری بازدیدهای منظم دیپلماتیک و ایجاد کانال های ارتباطی 

جدید در ســـطح بالا برای تجدید گفت وگـــو تلاش کرده اند. در ماه 

جولای جان کری نماینده ویژه رئیس جمهوری ایالات متحده در امور 

اقلیمی پیشنهاد کرد که ملاقاتی بین شی جین پینگ رئیس جمهور 

چیـــن و جو بایدن رئیس جمهور ایالات متحده همزمان با نشســـت 

رهبران ســـازمان همکاری های اقتصادی آسیا–اقیانوسیه )اپک( 

در ماه نوامبر در سانفرانسیســـکو ترتیب داده شود. چنین دیداری 

می تواند تنها فرصت مهم بایدن برای مســـتحکم کردن روابط پکن 

و واشـــنگتن پیش از آغاز فعالیت های تبلیغاتی مربوط به انتخابات 

ریاست جمهوری 2024 باشد. 

اما یک مساله اساسی مانع تحکیم این روابط می شود؛ این دو کشور 

فاقد یک روایت مقبول برای هر دوطرف در زمینه تعریف روابط خود 

هســـتند. رهبران ایالات متحده در تعاملات دیپلماتیک و اظهارات 

عمومی به طورمعمول تاکید می کنند که ایالات متحده و چین درگیر 

»رقابت« قدرت های بزرگ هستند. اساسا رویکرد دولت بایدن درقبال 

چین مبتنی بر ایده »رقابت راهبردی مدیریت شده« است؛ نظریه ای که 

هر دوطرف را ملزم می کند چشم انداز درگیر شدن در رقابت راهبردی 

پایدار و مداوم را برای بلندمدت بپذیرند. این راهبرد مستلزم آن است 

که هریک از طرفین درباره خطوط قرمز خود شفاف باشند تا از تبدیل 

شـــدن رقابت به درگیری جلوگیری و فضای لازم را برای همکاری نیز 

ایجاد کنند. اگر یک طرف حتی از پذیرش اینکه رقابت طولانی مدت 

یک وضعیت اجتناب ناپذیر و مشروع است امتناع کند، این وضعیت 

قادر به تداوم نخواهد بود. 

امـــا رهبران چین اجازه نمی دهند که رقابت مقـــوم روابط آمریکا و 

چین باشـــد. همان طور که وانگ ایی، وزیر امـــور خارجه چین در 

سخنرانی سال گذشته خود در انجمن آسیایی بیان کرد پکن »رقابت 

به اصطلاح راهبردی« را به عنوان یک پویایی مبتنی بر »برد- باخت« 

می بینـــد که »ابهام فوق العـــاده ای« در روابط ایجاد می کند و پکن 

و واشـــنگتن را بیشتر به ســـمت رویارویی و درگیری سوق می دهد. 

چیـــن در عوض از ایالات متحده می خواهد که متعهد شـــود روابط 

دوطرف را در قالب »احترام متقابل«، »همزیســـتی مسالمت آمیز« و 

همکاری »برد-برد« توصیف کند. هنگامی که آنتونی بلینکن، وزیر امور 

خارجه ایالات متحده در ماه ژوئن در پکن با شی دیدار کرد، شی این 

درخواست را مطرح کرد که هیچ کدام از این دو کشور »برای شکل دادن 

به طرف مقابل تلاش نکند«؛ او همچنین اعلام کرد که »همزیســـتی 

مسالمت آمیز و همکاری برد-برد« تنها »راه درست« روبه جلو است. 

ایـــن اظهارات فقـــط دعوای معنایی صرف نیســـتند. چین مفهوم 

همزیســـتی را به دلیـــل نگرانی عمیق از معنـــای رقابت برای حزب 

کمونیست چین مطرح می کند، دیدگاهی که طرف آمریکایی آن را 

کاملا درک نمی کند. این قطع ارتباط عملا حتی برداشتن گام های 

ساده ای مانند برقراری ارتباطات موثر در بحران های نظامی و گفت وگو 

درباره کنترل تسلیحات هسته ای را مختل کرده است. اما حقیقت این 

اســـت که تنش و بی اعتمادی کنونی بین آمریکا و چین را نمی توان 

به موضوع خاصی ماننـــد تایوان یا فناوری تقلیل داد. این تنش ها 

همچنین نتیجه ضروری رقابت اجتناب ناپذیر بین این دو قدرت بزرگ 

نیســـتند. آنها از اختلافات عمیق موجود بین چین و ایالات متحده 

درباره مسائل مربوط به جهان بینی، ایدئولوژی و مشروعیت رژیم ناشی 

می شوند. این ایده ممکن است برای بسیاری در غرب تعجب آور باشد، 

زیرا آنها ترجیح می دهند درباره چین فقط از نظر اقتصادی و نظامی 

فکر کنند و اغلب پکن را متمرکز بر منافع شخصی ملی و نه ملاحظات 

ایدئولوژیـــک می بینند. نقش مفروضات ایدئولوژیک ناخودآگاه در 

رویکرد ایالات متحده به چین نیز به شـــدت دست کم گرفته  شده اما 

این تفاوت ها خود را در مناقشـــه بر سر چگونگی توصیف رابطه دو 

کشـــور آشکار می کنند و باید به دقت موردبررسی قرار گیرند تا مبادا 

این سوءادراک ها به درگیری آشکار تبدیل شوند.

 

  یا برنده می شوید یا می میرید

وقتی رهبران ایالات متحده همتایان چینی خود را تحت فشـــار قرار 

می دهند تا رقابت مبنای مفهومی روابط این دو قدرت بزرگ باشد، 

برداشـــت خاصی از رقابت را در ذهن دارند؛ مفهومی که براســـاس 

آرمان های تصویرشده توسط لیبرالیسم دموکراتیک کلاسیک شکل 

گرفته اســـت. در این بینش – که هسته اصلی سنت لیبرالی فلسفه 

سیاسی است - رقابت سیاسی مانند یک مسابقه ورزشی رقابتی است؛ 

مسابقه ای بین ایده ها که ممکن است با شور و اشتیاق فراوان به راه 

بیفتد اما در پایان می توان آن را به صورت صلح آمیز و حتی دوستانه، 

حـــل کرد. به علاوه هر دو رقیـــب می دانند که نتیجه حاصله نهایی 

نیســـت و بازنده حق بازگشت و رقابت مجدد را دارد. رقابت سیاسی 

اگر نگوییم یک بازی اســـت اما حداقل می توان اظهار داشـــت که 

موضوع مرگ یا زندگی نیســـت. این ادراک از رقابت تفاوت بســـیار 

زیادی با دیدگاه سیاسی شی و رهبری حزب کمونیست چین دارد. 

درحالی که حزب کمونیســـت چین مدرن سعی کرده جنبه هایی از 

میراث مائوتسه تونگ را با اصلاح و باز کردن اقتصاد پس از 1979 و 

از بین بردن جاه طلبی های جمع گرایانه پشت سر بگذارد اما دیدگاه 

مارکسیستی- لنینیستی مائو از رقابت سیاسی همچنان محور تفکرات 

حزب به شـــمار می رود. این بینش سیاست را دقیقا به عنوان مبارزه 

مرگ یا زندگـــی می داند- درحالی که آرمان لیبرال دموکراتیک چیز 

دیگری اســـت. در این دیدگاه رقابت سیاسی یک مبارزه صرف برای 

نیل به قدرت بین گروه ها یا جناح هاست که تنها می تواند مقدمه ای 

برای ریشه کن کردن رقیب باشد. درواقع تاریخ سیاست لنینیستی 

در چین مملو از پاکســـازی، زندان و قتل های سیاســـی است. مائو 

رقابت سیاسی را این گونه چهارچوب بندی کرده است: »تو می میری، 

من زندگی می کنم.« 

شی در جریان خشونت جناحی وحشیانه انقلاب فرهنگی بزرگ شده 

است. پدرش او زمانی که شی 9 ساله بود از رهبری حزب کمونیست 

چین پاکسازی شد و به زندان افتاد؛ برای شی جین پینگ دیدگاه بازی 

حاصل جمع صفر تنها تصوری از رقابت سیاسی است که ساده لوحانه 

نیســـت. او در سال 2000، طی مصاحبه ای با »چاینا تایمز« اظهار 

داشـــت: »افرادی که تجربه کمی درباره قدرت دارند و کسانی که از 

آن دور بوده اند، تمایل دارند ]آن را[ مرموز و بدیع و غیر جدی بدانند 

اما من نگاهی فراتر از چیزهای سطحی... گل ها و شکوه و تشویق ها 

دارم... من بازداشتگاه ها ]و[ بی ثباتی روابط انسانی را می بینم. من 

سیاست را در سطح عمیق تری درک می کنم.«

نخست وزیر لی چیانگ، دومین رهبر عالی رتبه چین هم مدعی است 

که لفاظی های غربی »تعصب و نفرت ایدئولوژیک را برانگیخته است«؛ 

به طوری که چین اکنون »شاهد اقدامات مربوط به محاصره و سرکوب 

است.« در غرب این نوع ارجاعات به ایدئولوژی غالبا موردتوجه قرار 

نمی گیرند یا صرفا به عنوان تبلیغات نادیده گرفته می شوند اما این 

رویکرد اشتباه است. درواقع از منظر رهبری عالی حزب کمونیست 

چین، ایدئولوژی عرصه اصلی درگیری است و ایالات متحده عمدتا 

براســـاس ایدئولوژی غربی و لیبرال خود برای براندازی و سرنگونی 

رژیم چین عمل می کند. درک دیدگاه حزب کمونیست مشکل پکن 

را با چهارچوب رقابت روشن می کند. درحالی که بینش لیبرال دولت 

بایدن درباره سیاست به دولت آمریکا این امکان را می دهد که »رقابت 

مدیریت شـــده« را راهی برای بقا و حتی پیشرفت هر دوطرف ببیند و 

درعین حال از درگیری هم اجتناب کنند، رهبری حزب این مفهوم را 

به عنوان پوششی برای یک نبرد و مبارزه وجودی و واقعی می بینند و 

آن را تلاشی برای فریب چین می دانند، بنابراین رهبری چین اساسا 

نسبت به هرگونه تضمین ایالات متحده مبنی بر اینکه رقابت دو کشور 

واقعا محدود خواهد بود، تردید دارد.

 

  خط حزبی

هیچ کس به اندازه خود شـــی این دیـــدگاه را به صورت ثابت و صریح 

بیان نکرده است. شی جین پینگ چندماه پس از روی کار آمدن در 

ســـال 2013 در سخنرانی خود برای رهبران ارشد حزب کمونیست 

اعلام کرد که در چین، »نیروهای متخاصم« غربی »تمام تلاش خود 

را برای تبلیغ ارزش های به اصطلاح جهانی به کار می گیرند.« هدف 

آنها این بوده است که »با ما ]در[ میدان جنگ قلب های مردم رقابت 

کنند... تا نظام سوسیالیستی ]چین[ را سرنگون سازند.« به علاوه 

او هشـــدار داد که مبارزه »فوق العاده شدید«، اما ناملموس »درحال 

انجام در حوزه ایدئولوژیک«، »مساله مرگ و زندگی« است. شی از این 

اعتقاد منصرف نشـــد و در سال 2016 اعلام کرد که غربی ها »رشد 

چین را تهدیدی برای ارزش های غربی می دانند«، بنابراین »آنها برای 

لحظه ای از نفوذ ایدئولوژیک خود در چین دست برنداشته اند.« در 

سال 2017 نیز تاکید کرد که »ایدئولوژی مربوط به قلب و روح یک 

ملت است« و در جولای امسال به رهبران سازمان همکاری شانگهای 

هشدار داد که همه آنها باید آماده مقاومت دربرابر »انقلاب های رنگی« 

تحریک شده توسط غرب باشند. 

تحلیلگـــران و سیاســـتگذاران غربی اغلب این تاکیـــد فزاینده بر 

ایدئولوژی را به ادراک شـــخصی شی از قدرت نسبت می دهند اما 

برخی از آگاه ترین ناظران سیاســـی در داخل چین معتقد هستند 

که این هو جین تائو، ســـلف شی، بود که تمرکز شدید این کشور را 

بر مبـــارزات ایدئولوژیک و ژئوپلیتیکی آغاز کرد. پس از مرگ مائو، 

حزب کمونیست برای تسهیل رشد اقتصادی و ایجاد روابط سودآور 

با غرب، سعی در کاهش لفاظی های ایدئولوژیک کرد، اما اعتقادات 

ایدئولوژیک ریشه دار آن خفته باقی ماندند و آماده بودند تا خود را 

دوباره اثبات کنند، به ویژه در زمان های آشفتگی یا درخطر. بنابراین، 

هنگامی که در دســـامبر 2008، بیش از 300 وکیل، روشنفکر و 

فعال برجســـته چینی از منشور 08 رونمایی کردند – منشوری که 

از لیبرالیزیســـیون همه جانبه رژیم حمایت می کرد - رهبری حزب 

کمونیست آن را موید چالش مستقیم ایجاد شده توسط نفوذ غرب 

دید. منشور 08 به عاملی تعیین کننده برای متقاعد کردن رهبری 

حزب مبدل شد و تصمیم گرفت به سرعت مسیر خود را تغییر دهد. 

یک بیانیه افشاشده داخلی حزبی که در سال 2013 منتشر شده 

و »ســـند شـــماره 9« نام دارد، منعکس کننده اعتقاد مجدد حزب 

کمونیســـت به این گزاره بود که »نیروهای ضدچینی غربی« که از 

ســـوی ایدئولوژی لیبرال هدایت می شدند، برای سرنگونی دولت 

چین و تبدیل آن به یک دموکراســـی، روی »غربی ســـازی، تفرق و 

انقلاب های رنگی« متمرکز شده اند. 

این باور فزاینده به وجود یک مبارزه ایدئولوژیک شدید ادامه دار، به 

بی اعتمادی حزب کمونیست چین نسبت به مقاصد واشنگتن دامن 

زده است. ایدئولوژی به مشروعیت رژیم ها کمک می کند و مشروعیت 

یک رژیم هم احتمالا تعیین کننده بقای آن اســـت. این باور در کنار 

دیدگاه حزب کمونیست نسبت به سیاست، سبب شده است تا رقابت 

ایدئولوژیک بین رژیم ها در واقع به »مساله مرگ و زندگی« نهایی تبدیل 

شود که شی نیز آن را توصیف کرده است. در واقع، شی و دیگر رهبران 

ارشد حزب کمونیست می دانند که شکست سیاسی، ازجمله براثر 

تغییر رژیم، می تواند جان آنها را به خطر بیندازد. 

برای بســـیاری از آمریکایی ها که آگاه از ضعف های دموکراسی خود 

هستند، این ایده که »نیروهای ضدچینی غربی« برای سرنگونی حزب 

کمونیست چین در جوش وخروش هستند، ممکن است غیرمنطقی 

و حتی پارانوئیک به نظر برسد، اما در نظر گرفتن ماهیت و تاریخچه 

تام و تمام لیبرالیسم غربی به عنوان یک ایدئولوژی می تواند ما را در 

داشتن ادراکی بهتر یاری کند. بسیاری از غربی ها اکنون آنقدر نسبت 

به لیبرالیســـم، خو گرفته اند که اصلا آن را به عنوان یک ایدئولوژی 

درک نمی کنند و مانند ماهی در آب شـــنا می کنند. اما سند شماره 

9 همچنین لیبرالیسم را به عنوان یک ایمان تبشیری معرفی می کند 

که مدعی است ارزش های آن »هنجار غالب برای تمام تمدن بشری 

است« و باید به طور جهانی »برای همه بشریت« اعمال شود. اقدامات 

ایالات متحده در خارج از مرزهای خود هم نشانگر صحت این فرضیه 

در عمل – و نه فقط روی کاغذ- است. 

پس از جنـــگ جهانی دوم، ایالات متحده شـــروع به پذیرش گونه 

حداکثری لیبرالیســـم کرد که وجود جوامع غیرلیبرال را در هرکجا 

به عنوان تهدیدی برای آزادی در همه جا تلقی می کرد. این مفهوم که 

ریشه در جهان شمولی هگلی دارد، دیدگاهی به  پیشرفت تاریخی دارد 

که لیبرالیسم را نقطه پایان طبیعی تاریخ و سرنوشت محتوم حکومت 

بشری می داند. این خوانش نمی تواند هیچ جامعه غیرلیبرالی را برای 

همیشه تحمل کند؛ زیرا وجود آنها ادعای جهانی بودن لیبرالیسم را 

تضعیف می کند. این اعتقاد که پس از پایان جنگ سرد تسریع شد، 

به تلاش های جاه طلبانه ایالات متحده برای نظم دادن به جوامع دیگر 

در راستای خطوط لیبرال، مانند عراق و لیبی کمک کرد. ازنظر حزب 

کمونیست چین، این دقیقا همان انگیزه ای است که اکنون خصومت 

ایالات متحده را با چین به پیش می برد. سیاستمداران ایالات متحده 

هم در دهه های اخیر، با ادبیات خود به اندازه کافی بر آتش این تصور 

دمیده اند. در دوران ریاست جمهوری دونالد ترامپ، مایک پمپئو وزیر 

امور خارجه آمریکا اعلام کرد که ایالات متحده باید »مردم چین را درگیر 

کنـــد و قدرت دهـــد« تا تغییر رژیم را اعمال کنند و ادعا کرد که »اگر 

جهان آزاد چین کمونیستی را تغییر ندهد، چین کمونیست ما را تغییر 

خواهد داد.« بایدن علنا از هرگونه درخواست جنگ طلبانه برای تغییر 

رژیم در چین اجتناب کرده است، اما او هم ترویج ارزش های لیبرال را 

به اولویت اصلی سیاست خارجی خود در سراسر جهان تبدیل کرده 

است و مکررا از »نبرد جهانی بین دموکراسی و خودکامگی« صحبت 

می کند. این فشـــار امپریالیســـتی دقیقا زمانی اعمال می شود که 

رهبران چین به طور فزاینده ای در خانه احساس ناامنی می کنند. 

حزب کمونیست چین واقعا نگران مشروعیت خود است. این کشور 

با کندی اقتصاد، بیـــکاری نگران کننده بالای جوانان و همچنین 

تضعیف این قرارداد نانوشـــته بین مردم و حکومت مواجه است که 

فقدان آزادســـازی سیاسی با افزایش مداوم رونق اقتصادی جبران 

می گردد. شی و دیگر رهبران ارشد حزب دقیقا به دلیل جهان بینی 

ایدئولوژیک شـــان می دانند که هرگونه شکســـت جدی اقتصادی 

می تواند درها را بیشـــتر بـــه روی ایده های لیبرال باز کند و تبدیل 

به تهدیدی وجودی برای حکومت آنها شـــود. شـــی امیدوار است 

که مشکل مشروعیت را با تلاش برای احیای اقتصاد چین و ترویج 

ایده »شـــکوفایی مشترک« برای رفع نابرابری حل کند. او همچنین 

ســـعی دارد با ترویج ناسیونالیسم چینی و تمرکز بر مسائل امنیت 

ملی و »اعتماد فرهنگی« چین را تقویت کند. مهم تر از همه، شـــی 

در تلاش است تا با تاکید بر تداوم بین گذشته پیروزمندانه و پیش 

از مارکسیســـتی چین و عصر کنونـــی تحت رهبری او، یک قرارداد 

اجتماعی جدید ایجاد کند. 

هنگامی که شی از ایجاد یک »جهان چندقطبی« صحبت می کند، 

منظـــور او فقط تبدیل چین به یـــک قدرت نظامی و اقتصادی برابر 

با ایالات متحده نیســـت. او به دنبال اظهار این نکته است که چین 

تمدن بزرگی است و خواهد بود و بدون انطباق با لیبرالیسم غربی، 

حق دارد طبق شرایط خود وجود داشته باشد. او امیدوار است که با 

طرح تمدن چین به عنوان ضد نمونه ای برای لیبرالیسم، مشروعیت 

حزب کمونیست را در داخل و خارج از کشور تقویت کند. این پیامی 

است که او مثلا در سخنرانی اخیر خود که در آن از امن کردن جهان 

برای »تنوع تمدن ها« صحبت کـــرد، ارائه نمود. ازاین رو، از دیدگاه 

پکن، درخواست از واشنگتن برای پذیرش همزیستی با چین، امری 

حیاتی و نه پیش پاافتاده، است. برای حزب کمونیست چین، »رقابت« 

به معنای نابودی یک طرف یا طرف دیگر اســـت و حقیقت آن است 

که حزب چندان مطمئن نیست که کدام طرف پیروز باشد. نه چین 

و نه ایالات متحده نمی توانند به راحتی پیشنهاد طرف مقابل را برای 

چگونگـــی درک و برخورد با روابـــط دو طرف بپذیرند. این امر باعث 

می شود تا دیوار ســـختی در برابر آنچه گفت وگوهای دیپلماتیک و 

تلاش های ثبات بخش می تواند به آن نائل شوند، ایجاد گردد. ازنظر 

عملی، گسســـت ایدئولوژیک، پکن را در پذیرش هرگونه »گارد ریل« 

متقابلی که برای جلوگیری از تشدید تنش در یک محیط رقابتی لازم 

است، مردد می سازد. به عنوان مثال، پکن اخیرا از پذیرش درخواست 

واشـــنگتن برای گفت وگو درباره ثبات راهبردی هسته ای و کنترل 

تســـلیحات خودداری کرده است. به دلیل مفروضات ایدئولوژیک، 

پکن این گونه فرض می کند که این اقدامات تله هایی هســـتند که 

برای نابودی این کشور تعبیه شده اند و تلاش هایی واقعی برای حفظ 

ثبات نیستند. حتی همکاری بالقوه در زمینه های موردعلاقه مشترک 

مانند تغییرات آب وهوایی، امنیت غذایی جهانی و ثبات اقتصاد کلان 

بین المللی نیز معمولا توسط چین به عنوان وسیله ای برای تحمیل 

اراده یک طرف بر دیگری تلقی می شود. 

درنهایت، آنچه چین خواســـتار آن است، پذیرش صریح یک هدف 

نهایی از ســـوی ایالات متحده برای این رابطه اســـت: همزیســـتی 

مســـالمت آمیز یا چیزی مشابه که در آن حق حزب کمونیست چین 

برای حکمرانی برای همیشه تثبیت شود. این امر به اندازه کافی آسان 

به نظر می رسد. واشنگتن مدعی است که مشروعیت حزب کمونیست 

چین را می پذیرد و برای سرنگونی رژیم چین تلاش نمی کند، اما پکن 

به این اظهارات واشنگتن اعتماد ندارد؛ زیرا معتقد است که ایدئولوژی 

لیبرال آمریکایی هرگز نمی تواند واقعا این سناریو را بپذیرد. تغییر این 

باور احتمالا مستلزم آن است که ایالات متحده به طور اساسی رویکرد 

خود نسبت به درک جهان را تغییر دهد، هرگونه ادعای جهان شمولی 

لیبـــرال و برتری فرهنگی را کنار بگذارد و صراحتا یک جهان بینی و 

یک سیاســـت خارجی با تمرکز بیشتر بر حاکمیت ملی اتخاذ کند. 

به عبارت دیگر، جهان بینی ای شبیه چین اتخاذ کند. »همزیستی« 

برای ایالات متحده همچنین به معنای توقف همه فشارهای رقابتی 

درباره موضوعاتی مانند فناوری، تجارت و حقوق بشـــر اســـت. این 

چیزی نیســـت که ایالات متحده مایل به انجام آن باشـــد. گرایش 

ایدئولوژیک آمریکا به لیبرالیسم بین المللی صلیبی در هر دو طرف 

پیوستار حزبی سیاسی داخلی این کشور بسیار عمیق است، درست 

همان طور که غریزه مارکسیستی-لنینیســـتی در حزب کمونیست 

همین وضعیت را دارد. 

بنابراین این دو کشور در یک بن بست جدی قرار دارند: یک معمای 

امنیتی که ریشـــه در ایدئولوژی دارد. به نظر می رســـد واشنگتن 

هنوز این بن بســـت را به طور کامل درک نکرده است. محتمل است 

که ایالات متحده و چیـــن در آینده نزدیک همچنان در یک رقابت 

پرتنـــش و ناراحت کننده باقی بمانند و هر دو تمایلی به جنگ هم 

نداشته باشند. این واقعیت که بعید است این مناقشه ایدئولوژیک 

حل وفصل شود، فقط تقویت این رابطه شکننده را ضروری می سازد. 

تقویت این رابطه مســـتلزم تلاش های مداوم، هماهنگ و گسترده 

از هر دو طرف اســـت. واقعا هیچ گزینه دیگری باقی نمانده است؛ 

حداقل تا زمانی که ایالات متحده، چین یا هر دو این کشورها مایل 

باشـــند جهان بینی خود را ]با شرایط موجود[ تنظیم کنند و راهی 

برای اشتراک جهان بیابند. 
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شناســنامه 139 صادره از میمه در مقطع کارشناســی رشــته مهندســی 

مکانیــک )حــرارت و ســیالات ( از واحــد دانشــگاهی خمینی شــهر بــا 

شــماره 1105197مفقــود گردیــده اســت و فاقــد اعتبــار می باشــد. 

از یابنــده تقاضــا می شــود اصــل مــدرک را بــه دانشــگاه آزاد اســلامی 

ــه  ــهر – منظری ــان – خمینی ش ــانی اصفه ــه نش ــهر ب ــد خمینی ش واح

– بلــوار دانشــجو – صنــدوق پســتی 119-84175  کــد پســتی 

8418148499 – تلفــن 33660011-14 ارســال نمایــد.

غ التحصیلــی اینجانــب رضــا روشــنی فرزنــد علــی بــه  مــدرک فار

شــماره شناســنامه 3501 صــادره از ماهشــهر در مقطــع کارشناســی 

ــماره  ــا ش ــودرز ب ــگاه آزاد الیگ ــد دانش ــادره از واح ــابداری ص ــته حس رش

148723400970 مفقــود گردیــده اســت و فاقــد اعتبــار می باشــد. از 

یابنــده تقاضــا می شــود اصــل مــدرک را بــه دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد 

الیگــودرز  بــه نشــانی لرســتان – الیگــودرز – میــدان دانشــگاه – دانشــگاه 

آزاد اســلامی واحــد الیگــودرز صندوقــی پســتی 159 و کــد پســتی 

6861885914 ارســال نمایــد.

ــد  ــد علی محم ــیرالی فرزن ــه ش ــی معصوم ــت فارغ التحصیل ــدرک موق م

بــه شــماره شناســنامه 10845 صــادره از اهــواز در مقطــع کاردانــی 

رشــته تحصیلــی تربیــت معلــم آموزش وپــرورش ابتدایــی صــادره از واحــد 

دانشــگاهی اهــواز بــه شــماره 12/959459 مــورخ 95/12/11  مفقــود 

گردیــده اســت و فاقــد اعتبــار می باشــد. از یابنــده تقاضــا می شــود اصــل 

مــدرک را بــه دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد اهــواز بــه نشــانی اهــواز فلکــه 

کارگــر )فرهنگشــهر( خیابــان کارگــر جنوبــی کد پســتی61349-68875 

و صنــدوق پســتی 1915 ارســال نمایــد.

مـــدرک موقـــت: معصومـــه شـــجاع فرزنـــد غلام حســـن دارای 

ــته:  ــاوه رشـ ــادره سـ ــماره:  0590313649صـ ــه شـ ــنامه بـ شناسـ

روانشناســـی عمومـــی صـــادره از دانشـــگاه آزاداســـلامی واحـــد 

ســـاوه مفقـــود گردیـــده و فاقـــد اعتبـــار اســـت. از یابنـــده تقاضـــا 

می شـــود گواهینامـــه مذکـــور را بـــه آدرس: اســـتان مرکـــزی- 

4جـــاده نورعلیبیـــک- شـــهرک دانشـــگاهی  ســـاوه-کیلومتر 

 خاتم الأنبیـــاء)ص( دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحـــد ســـاوه بـــه

صندوق پستی39187-366 ارسال نماید.

ــگ:  ــپ: PARS XU7Pرن ــژو تی ــتم: پ ــواری سیس ــودرو س ــبز خ ــرگ س ب

مشــکی مــدل: 1401بــه شــماره انتظامــی ایــران 63 /  168   د 82

NAANA15E7NK196732 : و شماره شاسی

  125K0109683 :و شماره موتور

بــه مالکیــت خانــم راضیــه حســینی  بــه کــد ملــی 0079026044مفقــود 

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط می باشــد.

صدای نخبگان، نگاه جوانان
روزنـــــــامه فرهیختـــــــگان
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مدیرمسئول: محمدامین ایمانجانی- سردبیر: مسعود  فروغی

 تلفن وفکس: ۶299949۵ )02۱(  کدپستی: ۱۱۳۵۶۳۳۸۱۶ 

چاپ: چاپخانه دانشگاه آزاد اسلامی  

نشانی: خیابان حافظ، پایین تر از جمهوری، روبه روی ساختمان بورس، ساختمان فرهیختگان، طبقه سوم

خبر از توییتر بنیان گذار و مدیرعامل تپسی منتشر شد. دقیقا دو روز گذشته، میلاد 

منشی پور، مدیرعامل تپسی در توییتر خود نوشت: »طی روزهای گذشته، متوجه 

دسترســـی غیرمجاز به زیرساخت شـــرکت تپسی و برداشت بخشی از اطلاعات 

شدیم. به محض کشف این موضوع، ضمن ثبت شکایت، پلیس را در جریان قرار 

دادیم و راه دسترسی آنها را بستیم. مطابق ایمیل هایی که از گروه مهاجم دریافت 

کرده ایم، قصد آنها از این کار اخاذی بوده و برای عدم نشر اطلاعات، درخواست 

پـــول کرده اند. ما تصمیم گرفتیم به این اخاذی تن ندهیم؛ چراکه در مذاکره با 

آنها متوجه شدیم که نه تنها ضمانتی برای عدم نشر اطلاعات و سوءاستفاده های 

آتی وجود ندارد، بلکه تشـــویقی برای ادامه   این اقدام درمورد سایر شرکت ها نیز 

خواهـــد بود. در ادامه، تلاش ما کمک به پلیس برای شناســـایی گروه مهاجم و 

جلوگیری از فروش اطلاعات است. در انتها، بابت این اتفاق متاسفم، مسئولیت 

آن را می پذیرم و حتما بررسی دقیقی درمورد دلایل وقوع آن انجام خواهم داد. 

متعاقبا گزارش این بررسی را اعلام خواهم کرد.«

تا اینجای کار و تا لحظه نگارش این گزارش )ساعت 16 و 29 دقیقه روز یکشنبه 

12 شـــهریور ماه( هیچ گونه بیانیه ای نه در سایت و نه در اپلیکیشن تپسی برای 

عذرخواهی از کاربران به جز توییت مدیرعامل منتشر نشده است. به دنبال انتشار 

این خبر نیز  »فرهیختگان« برای دســـتیابی به اطلاعات بیشتر به سراغ مدیران 

تپســـی رفت. نگار عرب، مدیر روابط عمومی تپسی برای ارائه توضیح بیشتر در 

رابطه با هک صورت گرفته توضیح داد: »همان طور که در اطلاع رسانی مدیرعامل 

شـــرکت اشاره شد، ما از یک طرف ثبت شکایت کردیم و پلیس را در جریان قرار 

دادیم و از طرف دیگر در در تلاش بودیم جلوی سوءاستفاده از اطلاعات را بگیریم 

اما متوجه شدیم هیچ ضمانتی برای عدم سوءاستفاده های آتی وجود ندارد. به 

همین دلیل تصمیم گرفتیم اطلاع رســـانی کنیم. هدف هکرها اخاذی بود و در 

مقابل عدم فروش اطلاعات، درخواســـت پول کرده بودند اما هیچ ضمانتی هم 

برای عدم سوءاستفاده های بعدی وجود نداشت.«

میلاد نوری، کارشـناس امنیت سـایبری در گفت وگو با »فرهیختگان« در رابطه با 

ابعـاد فنـی هـک تپسـی گفـت: »معمـولا همه جای دنیـا اینکه چگونه هـک انجام 

شـده و چه کارهایی برای آن انجام شـده، از طریق یک بیانیه شـفاف از سـمت آن 

شـرکت مشـخص می شـود. همه جـای دنیا چـه هک های داخلـی و چه هک های 

خارجـی، اعـلام می شـود کـه مسـئولیت را قبول کرده اند. دقیقـا در توجیه این امر 

ایـن مسـاله را مطـرح می کننـد که همه جـای دنیا این اتفاق می افتد. این درسـت 

اسـت ولـی تفاوتـی کـه وجـود دارد دربـاره برخـورد و عملکرد بعد از هک اسـت. در 

توییتر و فیسـبوک هم این اتفاقات رخ داده و بلا اسـتثنا وقتی بررسـی می کنیم، 

می بینیم که بیانیه منتشرشـده از سـوی این شـرکت ها در سریع ترین زمان ممکن 

منتشـر شـده اسـت. یعنـی هـدف تیم هـای روابط عمومـی این اسـت که همیشـه 

پیـش از اینکـه خبـر و مـوج به دسـت دیگران بیفتد، خودمان شفاف سـازی کنیم. 

تیم هـای رسـانه ای ایـن شـرکت ها کنـش انجـام می دهنـد امـا در ایـران، واکنـش 

اسـت. خبـر منتشـر می شـود، مـوج بـه راه می افتـد و راسـت و دروغ خبرهـا قاطی 

می شـود. پـس از آن دیگـر شـرکت چـاره ای بـه جـز شفاف سـازی نـدارد و حتی در 

آن موقع هم درسـت عمل نمی کنند. همین الان اینسـتاگرام، توییتر، وب سـایت 

و اپلیکیشـن هیـچ اطلاعیـه ای در آنهـا وجـود نـدارد. در صورتی کـه اولیـن کار این 

اسـت که بیانیه شـفاف صادر شـود در راسـتای اینکه کاربران محق هستند. اینکه 

توضیحی ارائه دهی، باعث نمی شـود که همه چیز بسـته شـود. شـما در کوتاهی 

یـا هـر چیـز دیگـری کـه نامـش را می تـوان گذاشـت، سـر ایـن اتفـاق بـه کاربـران 

مدیونید. برای اینکه کاربران خیال شـان راحت شـود و به احسـاس بهتری دسـت 

پیـدا کننـد ایـن بیانیـه را منتشـر می کنیـد. وگرنـه بـا بیانیـه، چیـزی قابـل جبران 

نیسـت و دکمـه بازگشـت بـه عقـب نـدارد. در خارج از کشـور معمـولا می گویند به 

ایـن دلیـل هـک شـدیم و بیانیـه فنـی به جز بیانیـه روابط عمومی ارائـه می دهند و 

این کار برای این اسـت که کاربر خیالش راحت باشـد از اینکه از چه طریقی هک 

شـده و برای این مسـاله هم این تمهیدات را اندیشـیدیم. در صورتی که چندسـال 

پیـش هـم تپسـی هـک شـده بود امـا اطلاعـات رانندگان بـود. باز هـم همان علی 

بابـا وقتـی هـک شـد، اعـلام کـرد کـه مسـئولیت را پذیرفته ایم. خب ایـن تنها یک 

جملـه اسـت. مسـئولیت چـه چیـزی را پذیرفته ایـد؟ اطلاعات فنـی و کارهایی که 

بـرای جلوگیـری از ایـن کار صـورت گرفتـه کجاسـت؟ خارجی ها یکـی از کارهایی 

که برای این کار انجام می دهند این اسـت که در سـریع ترین زمان ممکن، کاربر 

را آگاه می کننـد و بـه کاربـر اطـلاع می دهنـد کـه کاربـر هـک شـده. هرکسـی در 

درجـه مختلفـی حائز اهمیت اسـت. ممکن اسـت کاربری بگویـد اطلاعات من به 

چـه دردی می خـورد؟ یـا یکـی دیگـر بگوید سـفرهای من برایم حسـاس بوده اند و 

از طـرف فـرد ناشـناس در فضـای مجازی تهدید می شـد. افرادی کـه در دارک وب 

این اطلاعات را دسـته بندی و اسـتفاده می کنند هم آدم های سـالمی نیسـتند یا 

کلاهبرداری اسـت یا هک های اجتماعی یا هر اسـتفاده غیرسـالم از کاربر اسـت. 

تپسی اعلام کرده از یک ماه گذشته  در جریان این امر قرار گرفته ایم. خب چرا در 

این یک ماه کاربر را مطلع نکردید؟ یا همین الان چرا از توییتر مدیرعامل شخصی 

اعـلام کردیـد؟ آیـا همـه کاربـران تپسـی توییتـر مدیرعامـل را می خواننـد؟ خیـر! 

همیـن الان ممکـن اسـت کاربـران زیـادی از تپسـی حتـی این خبر به گوش شـان 

هم نرسـیده باشـد. ممکن اسـت با موج خبری که راه افتاده باخبر شـده باشـند 

امـا تپسـی بایـد آن را در جـای عمومی تـری مانند وب سـایت خود تپسـی، توییتر، 

اینسـتاگرام و اپلیکیشـن تپسـی اعلام می کرد. کاربر از سـوی منابع رسمی تپسی 

از ایـن موضـوع آگاه نشـده اسـت. متاسـفانه بعضـی وقت ها هکـی اتفاق می افتد 

که اسـم و شـماره تلفن و... معطوف به همان کسـب وکار اسـت. اما در اطلاعاتی 

کـه از تپسـی هـک شـده ظاهـرا آیدی تبلیغ گـوگل و دیگری دیوایس آیدی اسـت 

کـه ایـن دیوایـس آیدی روی گوشـی های اندروید منحصربه فرد اسـت و تا اندروید 

8 بـه بعـد بـرای همـه گوشـی ها مشـترک اسـت. یعنی گاهی چند سـفر اسـت که 

حساسـیتی روی موضوع نیسـت اما گاهی کاربری در اپلیکیشـنی حضور داشـته 

و به هر دلیلی نمی خواسـته که هویتش و حضورش فاش شـود. این کاربر در اپ 

دیگـری خبـری را خوانـده و آن اپ شناسـه و دیوایـس کاربـر را ذخیره کرده اسـت. 

اگـر ایـن دو تـا دیوایـس را کنـار هـم قـرار دهیـم مثـلا می توانیـم بفهمیـم که فلان 

شـخص بـا ایـن حجـم از سفرهاسـت. حـالا شـما ایـن را در همـه دیتاباکس هـای 

منتشرشـده کنـار هـم قـرار دهید. همـه دیتاباکس های منتشر شـده هویـت افراد 

معنـی پیـدا می کـرد. مثـلا شـما لیسـت سـفرتان کـه در می آمـد از دیتاباکـس 

دیگـری کدپسـتی تان لـو می رفـت. امـا ایـن دیوایـس آیـدی و شناسـه هایی که از 

روی تپسـی لـو رفتـه بـا روش آن ناشـناس حتـی به عنـوان خواننـده یـک خبـر هم 

لـو رفتـه اسـت. ایـن یـک قسـمت  به ایـن باز می گردد که کسـب وکارها چـه بزرگ و 

چـه کوچـک کاربـر را بـه مقاصد تبلیغاتی دوباره بازگرداند و سـازمان ها هم عطش 

ذخیـره چنیـن اطلاعاتـی را دارنـد. شـما خیلـی وقت هـا می بینیـد روی دیتابیس 

آن اپ بـرای آنالیـز رفتـار کاربـر حتـی ابعـاد گوشـی فـرد را هم ذخیره کرده اسـت. 

شـاید دیتـای مهمـی هـم نباشـد امـا در دیتای تپسـی وقتی نـگاه می کنیم، چند 

پلتفـرم در ایـن پلتفرم هـای تبلیغاتـی می بینیـم و این دیتایی اضافه اسـت که نگه 

داشـته اند و حتـی ممکـن اسـت اضافـه هـم باشـد. مثـلا دیتای لیسـت سـفرها و 

لـزوم نگـه داشـتنش را اطلاعـی نـدارم و ممکن اسـت بـرای پیگیری هـای قضایی 

ذخیـره کننـد. البتـه همیـن هـم راهـکاری دارد کـه ممکـن اسـت ایـن سـفرهای 

قدیمی تر را در سـریال های دیگری ذخیره کنند اما اینها بایدها و نبایدهاسـت.«

»فرهیختگان« در گفت وگو با منابع مطلع پشت پرده هک اطلاعات »تپسی« گزارش می دهد 

پاشنه آشیل هک  بیگ دیتاها کجاست

نوری همچنین درباره بیشتر شدن کاهش بستر سایبری کشور در چند سال اخیر 

نیـز ادامـه داد: »بازگشـت دوبـاره اعتماد کاربـر کاملا به بیانیه روابط عمومی و فنی 

بسـتگی دارد. مثـلا توییتـر کـه هک شـده بود لحظـه به لحظه توییـت می زدند که 

مـا اکنـون تـا ایـن لحظـه به این اطلاعات رسـیده ایم و درحال بررسـی هسـتیم. اما 

درحال حاضـر تپسـی از هیـچ کانـال رسـمی ای اظهار نظر نکرده که به دسـت همه 

کاربـران آن برسـد. حتـی اکنـون بـا ایـن اظهار نظـر در توییتـر خیلی  هـا منتقد این 

هستند که وقتی شما یک ماه از مساله خبر دارید، چرا این همه دیر اطلاع رسانی 

کرده ایـد؟ چـرا پـس از اینکـه هکرهـا نمونه هـای دیتاهـا را منتشـر کرده انـد، ایـن 

عملکـرد را داشـتید؟ خـود ایـن عملکـرد اشـتباه پـی آری باعث می شـود کـه از این 

اطمینـان بیـش از پیـش آسـیب ببینیـد. یا مثـلا از طرف معاونـت اجتماعی پلیس 

فتـا دیـدم کـه گفتـه شـده برای کاربران هیـچ جای نگرانی نیسـت. اتفاقا در چنین 

مواقعـی پلیـس فتـا باید کاربـران را آگاه کنند، چون خیلی از کاربرهایی که آگاهی 

و دانش شـان کـم اسـت ایـن اسـترس را دارنـد کـه مـن کاربـر بایـد چـه کاری کنم؟ 

در توییتـرم نوشـتم کـه یکـی از سـاده ترین کارها این اسـت که جی آی پی تـان را در 

گـوگل تغییـر دهیـد. حداقـل زنجیره اتصال شـما در کنار چنـد دیتابیس دیگر که 

ناشـناس حضور داشـتید، شکسـته می شـود. این آگهی را باید بدانند. تمام اینها 

به عهـده کسـب و کار اسـت. اکنـون نیـز باید کسـب و کارها کارهایـی را انجام دهند 

که طبق اسـتاندارد همه جای دنیا انجام می شـود. دلیل اینکه هک ها زیاد شـده 

و از سـمت مسـئولان نیز انکار می شـود، مهاجرت اسـت. اینکه ما نیروی متخصص 

بـه تعـداد کافـی داشـته باشـیم یـک بحث اسـت و اینکه نیروی متخصـص با تجربه 

داشـته باشـیم یک بحث دیگر. وقتی افرادی که 10 الی 15 سـال در حوزه امنیت 

و برنامه نویسـی یـا سـرور تجربـه دارنـد مهاجرت می کنند و افرادی که سـابقه کمی 

دارنـد در شـرکت جایگزیـن می شـوند نتیجـه اش ایـن می شـود. وقتـی آمارهـا را 

می بینیم، متوجه می شـویم که تعداد برنامه نویسـان چند درصد رشـد داشـته اند، 

ولـی ایـن درحالـی اسـت کـه فلان شـرکت نیروهـای باسـابقه اش را از دسـت داده 

و نیروهایـی بـا  سـابقه کـم جایگزیـن شـده اند. مهم تریـن مشـکل مـا در هک هـای 

اخیـر بحـث مهاجـرت نیروهـای باتجربـه و متخصص اسـت. در شـرکت های فنی، 

بـدون اسـتثنا همیشـه چندنفـری هسـتند کـه برنامـه مهاجرت شـان را دارند پیش 

می برنـد. یکـی دیگـر از دلایلـش هم این اسـت کـه خیلی وقت ها ما صورت مسـاله 

را پـاک کرده ایـم. ببینیـد اکنـون شـرکت های دولتـی یـا بانک ها دسترسـی خارج 

از ایـران را بسـته اند. بـه نظرشـان اینهـا امنیت شـان را حفـظ کرده انـد امـا به جـای 

اینکه امنیت را بالا ببرند، دسترسی را کلا بسته اند تا هکرها و خرابکارها دسترسی 

نداشـته باشـند. ایـن درصورتـی اسـت کـه ما در جهـان هکرهای کلاه سـفید داریم 

کـه باگ هـا را تشـخیص می دهنـد و در عـوض دسترسـی بـه بـاگ سـایت ها پـول 

می گیرنـد و گـزارش می دهنـد امـا سـازمان های مـا وقتـی هکرهـای کلاه سـفید 

بـاگ را پیـدا می کننـد یـا پول شـان را پرداخـت نمی کننـد یـا حتـی پیـش آمـده از 

آنهـا شـکایت هـم  کـرده و برای خیلی ها دردسـر ایجـاد می کنند. مسـاله دیگر این 

اسـت کـه هـر چـه در ایـن چندسـال خبرهـای بیشـتری از هک ها در ایران منتشـر 

می شـود، هکرهـای خارجـی نسـبت به تسـت هـک در سـایت های ایرانی کنجکاو 

شـوند و بخواهنـد هـک در ایران را تسـت کنند.«

محمد کشوری، کارشناس فضای مجازی نگاه کلان تری به موضوع دارد. کشوری 

معتقد است که طبعا هرقدر بیشتر ابعاد مختلف زندگی مان بسته به شبکه و فضای 

مجازی می رود، این امر طبیعی است: »در این فضا مشکلات و معضلات امنیتی 

نیز بیشـــتر خودش را نشـــان می دهد. زمانی اگر شخصی از بانک قصد خروج 

داشـــت، باید از پولش مراقبت می کرد. اکنون اما این شـــیوه از سرقت دیگر کم 

شده و دیگر شما خبری از این مساله نمی شنوید که افراد جلوی بانک ها منتظر 

این باشند که چه کسی با کیسه پول خارج می شود. وقتی که ما زندگی مان روی 

شبکه می رود، طبیعتا سرقت هایمان هم آنلاین می شوند. ما تا چندسال پیش، 

ســـرقت اطلاعات تاکسی برایمان بی معنی بود اما وقتی حمل ونقل شهری مان 

را با تاکســـی اینترنتی پیش می بریم، طبیعی اســـت که این اطلاعات مثلا هک 

شـــود یا از طریق این اطلاعات اخاذی شود. پس به نظرم بخشی از طبیعت این 

فضا اســـت. همان طور که برای قوی ترین تیم های اینترنتی نشـــت اطلاعات و 

ســـرقت اطلاعات اتفاق افتاد. اینها توجیه نیست ولی بخشی از آن توجیه ناپذیر 

است. طبیعی است که ســـارقان نیز مدل سرقت شان تغییر می کند. در مساله 

دوم اما یک سری سازوکارها به حاکمیت بازمی گردد و آن این است که ما قوانین 

درستی درباره پردازش و جمع آوری داده ها داشته باشیم. ما در طرح صیانت هم 

این موارد را می گفتیم که به جای اینکه شما چیزهایی بنویسید که عملا امکان 

تحقق ندارند، برای پلتفرم های داخلی چهارچوبی برای جمع آوری داده ها داشته 

باشیم. بعضی از پلتفرم ها، داده هایی را گاهی جمع آوری می کنند که تنها برای 

همان زمان ارائه سرویس ضرورت دارد و ضرورتی برای نگهداری ندارند. یعنی بعد 

از اینکه ســـرویس تمام شـــد، داده ها باید امحا شوند و از بین بروند. نکته بعدی 

این اســـت که پس از اینکه داده ها را جمع آوری می کنند، این داده ها را باید با 

مقررات مشـــخص نگه داری کنند. یعنی امنیت سروری که نگهداری می کند و 

الزامات امنیتی را رعایت کنند. مساله بعدی هم این است اگر تمام این موارد را 

رعایت کردند، از هکرهای کلاه سفید کمک بگیرند. مسابقه و فرآیندی را بگذارند 

که از هکرهای کلاه سفید برای شناختن باگ های پلتفرم شان استفاده کنند.« 

پوریا اســـترکی نیز در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »به طور کلی اختلالاتی 

که از پارســـال به وجود آمد، عمدی ایجاد شد و به همین دلیل امنیت را به خطر 

انداخت. یعنی بعضی از پروتکل های شبکه را مختل کرد. مثلا پروتکلی که ارتباط 

بســـیار امن را با ســـرور ایجاد می کند؛ اختلالاتی که روی پروتکل های امنیتی 

نیز ایجاد شـــد و این اختلالات هم امنیت جابه جایی داده را مخدوش می کند و 

کاهش می دهد. یا اینکه سرعت را کاهش می دهد یا به طور کل امکان استفاده 

از پروتکل های امنیتی برای افرادی که کارهای امنیتی در حوزه ســـایبری انجام 

می دهند؛ از بین می رود. این اختلالات گاهی شـــدید و گاهی ضعیف می شد. 

اینها دشـــواری خاص خود را برای افرادی که کارهای روزمره را با شـــبکه انجام 

می دادند ایجاد می کرد. به جز این، طبعا مهاجرت بچه های فنی و باســـابقه نیز 

شـــدت زیادی گرفت. دلایل این مهاجرت نیز یکی همین ناامنی شبکه و به تبع 

آن بازار کار در رشته های فناوری و کاهش سرمایه گذاری در اکوسیستم فناوری 

است. دلیل دیگر هم سقوط ارزش ریال است. یعنی حقوق هایی به افراد از همین 

کشـــورهای اطراف به بچه های کاربلد و فنی پیشنهاد شد که اصلا شرکت های 

ایرانی امکان پرداخت این حقوق ها را ندارند. برای همین یک شرکت فنی در ایران، 

امـــکان پرداخت چنین حقوق هایی را به بچه های فنی ندارد. بنابراین بچه های 

این حوزه یا مهاجرت می کنند یا در کشور خودمان از خارج پروژه می گیرند.«

متاســـفانه این اولین باری نیســـت که اطلاعات کاربران از یک پلتفرم ایرانی لو 

می رود و به دنبال این لو رفتن، آنچه که ضربه می خورد اعتماد کاربر است. مشکل 

تپســـی برای هک چه سخت افزاری بوده باشد و چه نرم افزاری، باز هم متاسفانه 

یک ماه این مساله را کتمان کرد و با کاربران خود صادقانه مشکل را پیش نبرد. 

علاوه بر این اطلاع به کاربران از شـــیوه رسمی  صورت نگرفت و توییتر مدیرعامل 

خبر هک شـــدن و لو رفتن اطلاعات کاربران را اعلام کرد. این امر نیز به خودی 

خود به جز عدم شفافیت با کاربران، ضعف محسوب می شود؛ چراکه اطلاع رسانی 

سلســـله مراتب لازم را برای باخبر شدن کاربر طی نکرده و از این گذشته تنها به 

چند رشـــتو بدون توضیح دلایل فنی، بسنده کرده اند. این خود به تنهایی نشان 

از این است که هنوز ابعاد فنی هک برای مسئولان این پلتفرم روشن نشده است. 

داســـتان تپسی از قصه لو رفتن تصویر مانیتور کارشناسان بله هم برای کاربران 

دارک تر است و به قول میلاد نوری، این مساله با یک عذرخواهی ساده و پذیرفتن 

مساله پس از یک ماه شاید از سوی کاربر پذیرفته نشود. 

پساهکوهکرهایکلاهسفید

شکلسرقتهادرعصرتکنولوژیتغییرکردهاست

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه جامعه
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